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دبیر تحریریه:
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تحریریه: 
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وحید نمازی - وحید محمدخانی 

امور هنری:
مرتضی طهوری

ویراستار:
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نمابر: 88841485
مجری چاپ:  ضیاء فاطمی

چاپ: خاتم نو

 حجم عظیم نقدینگی موجود در صورت سالم  سازي 
آثار مثبتی بر جای می گذارد

دکتر نتاج مدیرعامل بانک قوامین:

 حذف 4 صفر از پول ملی 
نیاز به مصوبه مجلس دارد

استقرار مدیریت ریسک در صنعت بیمه 
زیرساخت حاکمیت شرکتی است

محمدرضا تابش عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات:

رئیس کل بیمه مرکزی:

 در کانون نهادهای 
سرمایه گذاری برگزار شد؛



 جزئیات حذف 4 صفر 
از پول ملی

 هرچه زودتر 
حذف 4 صفر اجرایی شود

رئیس فراکسیون نمایندگان ولایي مجلس:

رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد؛

 حذف 4 صفر 
طولانـي و زمان بر است

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی: 

 مشمولان سهام عدالت 
»سجامی« می  شوند

مدیرعامل شرکت سپرده گذاري 
مرکزي و تسویه وجوه:

 نرخ تورم به جایی نرسیده 
که صفر را از پول ملي حذف کنیم

دکتر کامران ندری:

مدیرعامل فرابورس عنوان کرد:

 صندوق  های سرمایه  گذاری خصوصی
حلقه گمشده عرضه  های اولیه

نشست راهكارها و 
چالش  های توسعه بورس

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmonthly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.
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 چالش حذف صفر 
از پول  ملي 

سرمقاله 

1- حذف صفر از پول ملی به نوعی رفرم یا اصلاح پولی به شمار می رود که دولت ها برای رفع تاثیر منفی تورم بر ارزش پول ملی به این امر می پردازند؛ چراکه با این 
راهکار قدرت خرید در جامعه افزایش می یابد. در این میان برای دستیابی به یک نرخ تک  رقمی پایدار و برخورداری از ثبات اقتصادی لازم است این مهم با اتخاذ و 

نظرات کارشناسانه به سرانجام برسد.
طي چند سال اخیر تغییر واحد پول ملی و حذف صفر به بحث داغی در میان مسئولان، کارشناسان و شهروندان تبدیل شده است. مدتي است با رونمایی از ایران 
چک های جدید دوباره داستان حذف صفر از پول ملی در صدر اخبار رسانه ها قرار گرفته است؛ خبری که به وسیله دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی نیز تایید شد. 
وي در گفت وگویی اعلام کرد: »لایحه حذف 4 صفر از پول ملی از ســوی بانک مرکزی تقدیم دولت شــده اســت و امیدوارم هر چه سریع تر این مهم به نتیجه برسد. 

برآورد کارشناسان نشان می دهد که اجرای این کار حدود 2 سال طول می کشد.« 
2- نخســتین بار ایده حذف صفر از ریال در ســال 72 مطرح شــد. بانک  مرکزی در آن زمان مطالعات گســترده ای را در این زمینه آغاز کرد. در سال 73  باز موضوع 
حذف سه صفر از اسکناس ها مطرح شد و بعدها پیشنهاد حذف 4 صفر نیز به گوش  رسید. در دولت قبلی و در زمان ریاست محمود بهمنی در بانک مرکزی به طور 
جدی این موضوع پیگیری شــد، اما باز هم به نتیجه ای نرســید. چند ســال بعد یعنی سال 86 مجددا ایده حذف صفر از پول ملی با دستور دکتر احمدی نژاد رئیس 
جمهور وقت در دستور کار قرار گرفت. طرح حذف صفر از پول ملی در آن دوران به قدری جدی شد که بانک مرکزی با راه اندازی سایت ویژه رفرم پول ملی از مردم 
درخواســت کرد تا نظرات خود را پیرامون نام واحد جدید پولی و همچنین میزان صفرهایي که باید از پول ملی حذف شــود، ارائه دهند که البته با پایان یافتن عمر 

دولت دهم اجرای رفرم پولی ناتمام ماند و کم  کم به فراموشی سپرده شد.
3- موضوع حذف صفر از پول ملی تا اواسط سال 95 ادامه داشت تا اینکه حسین قضاوی معاون وقت امور بانکی وزیر اقتصاد بر ضرورت حذف صفر از پول ملی تاکید 
کرد. بعد از سخنان او در 17 آذر ماه سال 95  با تشکیل جلسه هیات دولت؛ اصلاح پول ملی و تغییر واحد پولی از ریال به تومان باز هم مطرح شد. این تصمیم هیات 
دولت بر اســاس تصمیم طرح بانک مرکزی اتخاذ شــد. با انتشــار این خبر دکتر ولی الله سیف رئیس کل سابق بانک مرکزی برای برطرف کردن ابهامات در این زمینه 
سریع اعلام کرد که ماجرای تبدیل ریال به تومان ارتباطی به سیاست حذف صفر از پول ملی ندارد. وي در قسمتی از توضیحات خود گفت که مصوبه اخیر دولت 
به عنوان بخشی از لایحه بانک مرکزی با هدف رسمیت بخشیدن به عرف متداول و مرسوم در جامعه است و این جریان در راستای تسهیل مبادلات و انطباق آن با 
واقعیت   های اقتصادی کشور و همخوانی با فرهنگ عمومی مردم تنظیم شده و فاقد آثار روانی و تورمی خواهد بود و با توجه به وجود بستر فناوری اطلاعاتی مناسب 

و گسترش و نفوذ مناسب بانکداری الکترونیک با کمترین هزینه و زمان قابلیت اجرا دارد.
4- با رونمایی از ایران  چک های جدید یکبار دیگر موضوع حذف صفر از پول ملی به خبر نخســت رســانه ها تبدیل شــد. 11 دي ماه سالجاري بانک مرکزی از ایران 
 چک های 50 تومانی رونمایی کرد که 4 صفر آن کمرنگ شده بود و همین موضوع حذف 4 صفر از پول ملی را تقویت می کرد. سایت بانک مرکزی نیز در خبری در 
16 دی ماه سالجاري از نشست رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با نمایندگان عضو فراکسیون ولایی مجلس خبر داد که در این نشست دکتر همتی عنوان کرده بود 

که »لایحه حذف 4 صفر از پول ملی از سوی بانک  مرکزی تقدیم دولت شده است و امیدوارم هر چه سریع تر این مهم به نتیجه برسد.«
5- اما در این میان کارشناسان اقتصادی نظرهای متفاوتی درباره تغییر واحد پول  ملی ایران و زمان اجرای طرح حذف صفر از اسکناس ها دارند. بسیاری از آنان بر 
این باورند که اکنون وقت اجرای این طرح فرا رسیده و با توجه به اینکه خروج پول رایج از نظام پولی کشور و جایگزینی آن کار دشوار و پر هزینه ای است؛ لذا به نظر 
می رسد تعداد بیشتری از صفرها از واحد پولی کشور حذف شده و سپس این اقدام در شرایط ثبات اقتصادی محقق شود. در همین راستا برخي کارشناسان اقتصادي 
نیز بر این عقیده اند که معمولا کشــورهایی که تورم مزمن و طولانی مدت را داشــته اند؛ برای حذف صفر از واحد پولی خود اقدام می کنند و کشــور ما نیز در شرایط 
مشابهی به سر می برد. اما باید توجه داشته باشیم که چنین اقدامی پرهزینه و زمان بر خواهد بود. در نتیجه برای انجام این طرح ابتدا باید اسکناس های موجود در 
کشــور از گردش خارج شــده و پول جدید جایگزین آنها شــود. زمانی که دولت این تصمیم را می گیرد و هزینه های آن را می پذیرد، باید برای حذف تعداد صفرهای 
بیشتری تلاش کند تا محاسبات ساده تر شده و تورم در رقم های پایین تری اتفاق بیفتد. به همین دلیل به نظر می رسد حذف 4 صفر از پول ملی کار معقول تری باشد.
اما در مقابل عده دیگري از کارشناســان پولی و بانکی معتقدند تا زمانی که ســلامت و الزام های اقتصاد کشــور تامین نشود؛ تغییر واحد پول ملي یا حذف صفر هیچ 
مشکلی از اقتصاد کشور را حل نخواهد کرد. البته به دلیل تورم هایی که طي سال های اخیر وجود داشته است، شاید بتوان گفت به عنوان یک راه حل محسوب  شود. 
از سوي دیگر مي توان در بلندمدت هم با مطالعه و بررسی های ریشه ای اقتصاد کشور را به سمت سلامت و انضباط برد. در همین راستا سلامت اقتصادی نیز محقق 

نمي شود؛ مگر با انضباط   بخشی به ارکان مختلف مالی و اقتصادی.
بنابراین اولین قدم، رسیدن به انضباط پولی است که در بانک مرکزی باید مورد مطالعه و بررسی قرار گیرد. مرحله بعد انضباط بخشیدن به بخش مالی کشور یعنی 
در سند بودجه است. دولت برای ایجاد انضباط  در این بخش باید منابع درآمدی و هزینه های خود را نظم بخشد. بدین معنی که وقتی دولت درآمدهای خود را بیش 
از حد ظرفیت در بودجه اعلام می کند که با کسری بودجه در آخر سال مواجه مي گردد و مجبور مي شود برای جبران این کسری، آن را از بانک ها و مردم استقراض 

کند؛ این موضوع خود عدم انضباط پولی را رقم می زند که با اهداف اصلاح پولی مغایرت پیدا می کند.
6- در نهایت باید گفت که بیش از 70 مورد از کشورهای جهان از 1960 میلادی تاکنون به دنبال حذف صفر از پول ملی خود بوده اند که در میان آنها 50 کشور در 
حال توسعه محسوب می شدند و به حذف چند صفر از پول ملی در یک تا شش نوبت اقدام کردند. اما در این میان تنها کشورهایی همچون آلمان، هلند، رومانی و 
ترکیه که به موازات این کار برنامه پیوسته ای برای اصلاحات اقتصادی و استمرار حداقل 4 دهه ای در این مسیر داشته اند؛ تجربه موفقی در این زمینه کسب کرده اند. 
حال براي کشورمان ایران تا حذف 4صفر از پول ملی راه زیادي باقی است، اما این حذف چالش بزرگی در مسیر اصلاحات اقتصادی و نظام پولی و بانکی است که 
مزایا و معایب و دشواری های بسیاری را به همراه دارد. از جمله مزایای این حذف می توان به کاهش تورم، نقل وانتقال آسان تر پول و کاستن از مخاطرات آن در حجم 
کلان، صرفه جویی در هزینه  های چاپ اسکناس، تقویت پول ملی و افزایش ارزش اسمی آن و اشغال فضای کمتر آمار و اطلاعات مالی در گزارش ها اشاره کرد. هزینه 
سنگین جایگزینی اسکناس  های جدید به جای اسکناس های قدیمی و ناسازگاری دفاتر و صورت  های مالی و پایگاه های اطلاعاتی جدید و قدیم و تحمیل هزینه به 

فعالان اقتصادی شاید از جمله معایبی باشد که این کار ممکن است به دنبال خود داشته باشد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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وزیر اقتصاد و دارایي از بررســی پیشنهاد 
بانک مرکزی در زمینه حذف چهار صفر از 

پول ملی در هیات وزیران خبر داد.
فرهاد دژپســند درباره حذف چهار صفر از پول 
ملی بیان داشــت: پیشنهاد بانک مرکزی در این 
خصوص به هیات دولت ارسال شده که در صورت 

تصویب به مجلس فرستاده می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه موضوع 
حــذف چهار صفر از پول ملی باید در یک فضای 
آرام و بدون هیچگونه فضاسازی مورد بحث قرار 
گیرد، گفت: تجربه های مختلف موفق و ناموفقی 
در حــوزه  حذف صفر از پول ملی وجود دارد که 
باید تحلیل شود و عوامل موفقیت و عدم موفقیت 
احصاء و با شرایط کشــور تطبیق داده شود. وی 
افــزود: در ادامه باید دید که در شــرایط کنونی 
کشــور این اقدام منتهی به یک تحول اساسی در 
کشــور می شود یا خیر و سپس در این خصوص 

تصمیم گیری شود.
دژپسند با اشاره به موضوع خرید مجتمع گوشت 
اردبیل توســط رئیس فعلی ســازمان خصوصی 
ســازی در ادامه گفت: پوری حســینی در مقام 
رئیس ســازمان خصوصی سازي معامله مجتمع 
گوشــت اردبیل را انجام نداده و این معامله پیش 

از تصدی وي به این عنوان صورت گرفته است.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: موضوع مهم این اســت 
که آیا در فرآینــد واگذاری این مجتمع به پوری 
حســینی قانون رعایت شــده یا خیر که در این 
خصوص از حراست وزارت امور اقتصادی و دارایی 
درخواست شــده تا این موضوع را مورد بررسی 

قرار دهد.
وی تصریح کرد: البته در این موضوع که تعارض 

منافعی وجود نداشته است، شکی نیست؛ چراکه 
وی در آن زمــان مســئولیتی نداشــته، اما این 
موضوع که آیا تمام موارد قانون رعایت شــده یا 

خیر؟ در دست بررسی است.
وی با اشــاره به اینکه دادستان اردبیل نیز عنوان 
کرده که موضوع پرونده مجتمع گوشت اردبیل در 
دست بررسی است، افزود: بدهی پوری حسینی 
هنوز قطعی نشــده و اگر قطعی شده بود، حکم 
صادر می شــد؛ لذا نمی توان آنچه که در مرحله 
رسیدگی بوده است را به عنوان اتهام اعلام جرم 

بیان کرد.
عضو کابینه دولت دوازدهــم ادامه داد: در آئین 
نامه پیش بینی شده اگر تا دو قسط تاخیر اتفاق 
بیفتد، ایــرادی وجود ندارد، اما درباره بیش از دو 
قســط تاخیر تعهداتی وجــود دارد که می توان 
اختیارات را به ســازمان خصوصی ســازی داد تا 
به این موضوع عمل کند. وی در پاســخ به سوال 
اینکه آیا با اســتعفای رئیس سازمان خصوصی 
سازی موافقت شــده یا خیر؟ تصریح کرد: آقای 
پوری حسینی استعفا را تکذیب کرده و همچنین 

از سمت خود برکنار نشده است.
دژپسند در خصوص آخرین وضعیت واگذاری تیم 
های اســتقلال و پرسپولیس به بخش خصوصی 
نیــز گفت: دولت موضوع این واگذاری را تصویب 
کرده و هیات واگذاری باید تشکیل شود تا بتوان 
شرایط را تعیین کرد و سپس اقدامات لازم در این 
خصوص را انجام داد. وی با بیان اینکه دو باشگاه 
بزرگ ورزشی شرایطی دارند که واگذاری آنها باید 
همراه با در نظر گرفتن الزاماتی باشــد، ادامه داد: 
پایه واگذاری باید کارشناســی باشد و در هیات 

بررسی شود.

وزیــر امور اقتصادی و دارایی در خصوص آخرین 
وضعیت نرخ ارز در بازار گفت: بر اســاس عوامل 
بنیادینــی که برای تعیین نــرخ ارز وجود دارد، 
نرخ ارز باید روند کاهشــی را طی کند؛ چراکه با 
بخشنامه اخیر بانک مرکزی عوامل افزایش عرضه 
فراهم شده و این بخشنامه در کارگروهی متشکل 
از پنــج عضو دولت و با همــکاری اتاق بازرگانی 

نهایی شده است.
وی با بیان اینکه سیاســت های طراحی شده در 
خصــوص تقاضا مبنی بر تقاضای کنترل شــده 
است، تصریح کرد: هیچگونه عوامل اداری نرخ ارز 
را سرکوب نمی کند. وی یادآور شد: بانک مرکزی 
در بازار ســنا دخالت می کند و در برنامه ششم 
توســعه نظام ارزی که برای کشور تعیین شده، 
نظام ارزی شــناور مدیریت شده است که در این 
نظام ارزی به بانک مرکزی اجازه داده شده که اگر 
نرخ ارز از رقمی بیشتر افزایش یا کاهش یابد، این 

بانک بتواند در بازار مداخله کند.
دژپسند با بیان اینکه شرایط طبیعی نیاز بازار به 
مداخله بانک مرکــزی را کمتر ایجاب می کند، 
ادامه داد: فنری در بازار ارز وجود ندارد که بخواهد 
باز شــود، اما عوامل بیرونی که دشمن اعمال می 
کند، نباید آثار ســویی در رفتــار اقتصادی تجار 

ایجاد کند.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: باید از 
ارزش پول ملــی به عنوان هویت ملی دفاع کرد؛ 
چراکه عوامل بنیادین به ســمت و سوی افزایش 

قیمت ارز نیست.
انسجام ارکان وزارت اقتصاد در استان ها، 

اهرم تحولی بزرگ در اقتصاد کشور
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایــی همچنین در 

وزیر امور اقتصادي و دارایي خبر داد:

بررسی حذف 4  صفر پول ملی در دولت
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وزارتخانه؛ انسجام ارکان وزارت اقتصاد را اهرمی برای ایجاد یک تحول بزرگ 
در استان ها خواند و با اشاره به وظایف و مسئولیت های وزارت اقتصاد تصریح 
کــرد: وزارت اقتصاد با به کارگیری این ظرفیت ها می تواند اهرم یک تحول 

بزرگ در حوزه اقتصاد باشد.
وزیر اقتصاد اولین ضرورت تحقق این موضوع را افزایش توانمندی های علمی 
و فنی مدیران عنوان کرد و افزود: مدیران استانی وزارت اقتصاد ضمن داشتن 
دانش، تحلیل و اشــراف به موضوعات حوزه وظیفه ای این وزارتخانه باید با 
عملکرد خود نشاندهنده رویکرد و چهره اصلی وزارت اقتصاد به عنوان متولی 
مالیات، گمرک، جذب سرمایه های داخلی و خارجی و تامین مالی تولید در 

استان باشند.
دژپســند ملاک ارزیابی ادارات کل امور اقتصادی و دارایی استان ها را میزان 
کارکرد مدیریت اســتانی در مورد وظایف و کارکردهای اصلی وزارت اقتصاد 
مانند میزان جذب ســرمایه گذاری خارجی، ایجاد پایه های جدید مالیاتی 
منطقه ای و شناسایی فرار مالیاتی عنوان کرد. وی بار دیگر با تاکید بر تجهیز 
استان ها به دانش و فنون جدید گفت: گمرک، مالیات و خزانه داری در استان 
ها باید زمینه را برای رشد و افزایش درآمد و توزیع مناسب آن فراهم کنند.

دژپسند با انتقاد از کسانی که فقط جنبه درآمدی گمرک را به وزارت اقتصاد 
نســبت می دهند، تاکیــد کرد: گمرک ضمن ایجاد درآمــد، دروازه تقویت 
سرمایه گذاری و تولید اســت؛ بنابراین باید کل اقتصاد را به گمرک وابسته 
دانســت. وی با اشــاره به اینکه 85 درصد واردات ما کالاهای سرمایه ای و 
مواد اولیه تولید است، اظهار داشت: گمرک باید به عنوان ریلی برای افزایش 
ســرمایه گذاری و تولید باشد و اگر در این مسیر به درستی عمل نکند، خود 

تبدیل به یکی از موانع جدی سرمایه گذاری خواهد شد.
وزیر اقتصاد با رد سهل گیری و سخت گیری در اخذ مالیات خاطرنشان کرد: 
ســرعت، دقت و سلامت باید در همه بخش های وزارت اقتصاد اجرا شود؛ به 

گونه ای که سرعت به دقت و سلامت آسیب نرساند.
دژپســند با تاکید بر حفظ احترام ارباب رجوع در مراجعه به مجموعه های 
تابعه وزارت اقتصاد گفت: تسهیل کار مردم و سرعت بخشی به رشد اقتصادی 
با ارتقا بهره وری و زدودن قواعد و ســاز و کارهای مزاحم و همچنین اجرای 
کامل و دقیق قانون در این مسیر وظیفه  ذاتی همه ماست و فلسفه وجودی 
نهاد دولت چیزی جز این نیست؛ پس این مهم باید وجهه همت همه ما باشد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص بازار سرمایه با تاکید بر نقش 
و جایگاه بورس به عنوان متولی یکی از ارکان نظام مالی کشور گفت: تقویت 
جایگاه بورس می تواند منجر به افزایش چشمگیر کارکرد آن در تامین مالی 

حوزه تولید شود.
وزیر اقتصاد همچنین با بیان اینکه منظور از ســرمایه گذاری، بهبود فضای 
کسب و کار، تامین مالی و رفع موانع تولید است، تصریح کرد: متولی سرمایه 
گذاری در اســتان هــا، ادارات کل امور اقتصــادی و دارایی و مرکز خدمات 
ســرمایه گذاری اســت و یکی از کارکردها و ویژگی های ســرمایه گذاری 

خارجی، انتقال فناوری و سبک های مدیریتی می باشد.
دکتر دژپسند الکترونیکی کردن امور در همه حوزه ها به عنوان فراهم سازی 
زیر ساخت های لازم برای هوشمندســازی اقتصاد را یک ضرورت اجتناب 
ناپذیر عنوان کرد و گفت: الکترونیکی شدن فرآیندها، باعث حذف ارتباط رو 
در رو و مستقیم میان کارکنان سازمان و ارباب رجوع و در نتیجه کاهش فساد 
و هزینه ها و افزایش بهره وری می شود. وی در ادامه سخنان خود با اشاره به 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی گفت: باید ضمن تاکید بر استفاده 
از تمام ظرفیت های قانونی وزارت اقتصاد و ســازمان های زیر مجموعه این 
وزارتخانه، گزارش عملکرد چهل ساله وزارت اقتصاد به صورت تحلیلی ارائه 
شود. دژپسند در پایان خطاب به مدیران وزارت اقتصاد گفت: باید با همدلی، 
همکاری و انسجام گروهی به بهبود متغیرهای کلان اقتصادی، حذف فساد 

احتمالی و تخصیص بهینه منابع کمک کنیم.

یک کارشــناس اقتصادی عنوان کرد: حذف چهار صفر از واحد پول 
ملی ممکن است در کوتاه مدت آسیب هایی را به همراه داشته باشد و 
باعث سردرگمی مردم شود و برخی افراد از حالت های روانی این مساله 
سوءاستفاده کنند و کالاها را بالاتر از قیمت واقعی بفروشند، اما قطعا 

در بلندمدت تمام این مشکلات برطرف می شود.
 محمد زمان رستمی عضو هیات علمي دانشکده اقتصادي دانشگاه قم در این 
خصــوص اظهار کرد: هم اکنــون یک دلار 10 هزار تومان یا به عبارتی 100 
هزار ریال قیمت دارد. این از نظر روانی برای کشور خوب نیست؛ چراکه مردم 
عوام این 100هزار ریال را با کشــورهای جهان ســومی که این نسبت در آن 
کمتر اســت، مقایسه می کنند. هر چند که این مقایسه نتایج درستی را ارائه 

نمی دهد، اما از نظر روانی برای مردم جامعه آسیب پذیر است.
وی گفــت: حــذف این چهار صفردر اقتصاد هیــچ تغییری  ایجاد نمی کند و 
بــر روی هیچ نهاد اقتصادی و غیراقتصادی تاثیری ندارد و صرفا اســم واحد 
پولی عوض می شود، اما  از نظر روانی بر روی جامعه اثر مطلوب تری بر جاي 

می گذارد.
عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه قم با اشاره به تاثیر این عملکرد بر 
حقوق کارگران عنوان کرد: کارگری که حقوق ماهیانه یک میلیون تومان یا به 
عبارتی 10 میلیون ریال دارد، بعد از این رویکرد حقوقش به 100 واحد تغییر 
خواهد کرد؛ به طوری که خودش را فقیر حســاب می کند. در حالی که این 
حس حقارت کاذب است و در اوایل این عملکرد و در کوتاه مدت رخ می دهد.
رستمی افزود: این اشتباه طي سال های پیش در ایام حج هم رخ داده بود. هر 
هزار تومان معادل یک ریال سعودی بود و کالایی که در ایران 50 هزار تومان 
قیمت داشــت، در عربســتان 50 ریال فروخته می شد و برخی از اشخاص از 

نظر روانی فریب می خوردند و کالا را می خریدند.
رســتمی خاطرنشــان کرد: ایــن عملکرد مزیــت اقتصادی نــدارد، اما در 
حســابداری های کلان که اغلب وقت گیر اســت کار محاســبات را آسان تر 
می کند؛ چراکه وجود صفرهای زیاد در واحد پول ملی امکان خطا را افزایش 

می دهد.
وی اظهارکرد: صفر زمانی اهمیت پیدا می کند که در اقتصاد مفهومی داشته 
باشــد. امروزه پول کمتر از هزار تومان در اقتصاد کارکردی ندارد؛ بنابراین از 

نظر اقتصادی حذف صفرهای اضافی معقول است.

عضو هيات علمي دانشكده اقتصاد دانشگاه قم:

 حذف 4 صفر 
محاسبات را آسان تر می کند
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رئیس کل بانک مرکزی جزئیات حذف چهار 
صفر از پول ملی را اعلام کرد.

دکتر عبدالناصر همتی با بیان اینکه لایحه حذف 
چهار صفر از پول ملی به دولت ارائه شده است، در 
جلسه با فراکسیون ولایي مجلس شوراي اسلامي 
تصریح کرد: با توجه به عرف چند ده سال گذشته 
در بین مردم، پیشنهاد شده هر 10 هزار ریال فعلی 
معادل یــک تومان و هر تومان معادل 100 ریال 
جدید باشد. وی ابراز امیدواری کرد که با تصویب 
دولــت و تائید مجلس اقدامات اجرایی این امر به 

زودي آغاز شود.
رئیس کل بانک مرکزي در این جلسه برنامه های 
بانک مرکزی برای ایجاد ثبات در بازار ارز و حرکت 
تعادلی نرخ ارز و نیز کنترل شتاب تورم را تشریح 
کرد و توضیح داد: با شروع کانال های جدید مالی 
با کشورهایی که مجوز واردات نفت گرفته اند، روند 
تأمین ارز از طریق سامانه نیما طی چند روز اخیر 

افزایش چشمگیری پیدا کرده است.
دکتر همتی همچنین با اشــاره به جلسات بانک 
مرکزی با مسئولان اتاق بازرگانی و صادرکنندگان 
تاکید کرد که بر این اساس عرضه ارز صادرکنندگان 

در صرافی ها و سامانه نیما بسط خواهد یافت.
وي در ادامه در خصوص لایحه پیشــنهادی برای 
حــذف چهار صفر از پول ملی چند نکته را به این 

شرح توضیح داد:
1. لازمــه اجرایی شــدن تصویب دولــت و تائید 

مجلس است که امیدواریم تحقق یابد.
2. یــک فرآیند زمان بر به لحــاظ حقوقی و فنی 
دارد و بر مبنای برآورد کارشناســان ما، اجرای آن 

نزدیک به دو سال طول می کشد.
3. این اقدام در کنار ســایر اقدامات اساسی بانک 
مرکــزی برای اصلاح نظــام بانکی و به کارگیری 

ابزارهای نوین سیاســت های پولی و شــیوه های 
جدیــد و کارآمد نظارت بــر بانک ها خواهد بود و 
عملیاتی شدن آن عملا متاخر بر اصلاحات بانکی 

خواهد بود.
4. بعد از قانونی شدن، پول های جدید به تدریج و با 
جایگزینی آنها با اسکناس های فرسوده قبلی وارد 
چرخه می شوند و هزینه آن قابل مقایسه با هزینه 

چاپ حجم زیاد اسکناس های فعلی نخواهد بود.
5. اصــلاح نرخ برابري پــول ملی از طریق حذف 
صفرها وجهه پول ملی را در صحنه بین المللی ارتقا 
می بخشد و اقدامی است که در بسیاری از کشورها 
در کنار ســایر اقدامات، سرآغازی برای اصلاحات 

جدی اقتصادی است.
بر بازار ارز مسلط هستیم

رئیس کل بانک مرکزي همچنین در نشستی که 
به دعوت فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی 
برگزار شــد؛ سیاســت های پولی و ارزي دولت را 
تشریح کرد. وي در جمع اعضای فراکسیون ولایی 
مجلس با اشاره به مجموعه اقدامات بانک مرکزی 
اظهار کرد: در حوزه ریالی و ارزي؛ بانک مرکزی بر 
بازار ارز مســلط است و این نهاد روند تعادلی نرخ 
ارز را با تدبیر و رعایت عوامل دخیل در بازار پیش 
می بــرد. همانطور که قبلا نیــز گفته ام این روند 
تعادلی بازار ارز نباید بر اساس هیجانات کوتاه مدت 

پیش برده شود. 
دکتر همتي در ادامه با توجه به مجموعه اقدامات 
در حال انجام پیش بینی کرد که عرضه ارز توسط 
صادرکنندگان غیرنفتی شتاب بیشتری بگیرد. بنا 
به اظهارات رئیس شورای پول و اعتبار مهمترین 
اقــدام پیش  روی بانک مرکزی اصلاح نظام بانکی 
و ســامان دادن به این مهم است. به گفته همتی 
این موضوع نیز از حساســیت و اهمیت بسیاری 

برخوردار است و نباید شتابزده عمل شود.
رئیــس کل بانک مرکزی صیانت از ســپرده های 
مــردم و ثبات بازار پول را مهمترین دغدغه بانک 
مرکــزی خواند و تأکید کرد که این امر اصل مهم 
بانک مرکزی در پیشبرد طرح اصلاح نظام بانکی 

است.
عالــی ترین مقام بانک مرکزي با اشــاره به منفی 
شــدن شــاخص بهای تولیدکننده در آذر ماه که 
نسبت به آبان ماه 4.5 واحد درصد کاهش داشته 
اســت و نیز کاهش رشــد بهای کالاها و خدمات 
مصرفی در ماه های آبان و آذر ابراز امیدواری کرد 
با ثبات ایجاد شــده در بازار و روند نرخ ارز شــاهد 

کنترل بیشتر تورم باشیم.
تلاش کارکنان حوزه ارز و بین الملل در 

اقتصاد کشور تعیین کننده است
 دکتر همتی همچنین در دیدار با کارکنان حوزه 
معاونت ارزی این بانک، خواســتار فعالیت با تمام 
توان و با اقتدار هر چه بیشــتر این کارکنان برای 
خدمت به مردم شد و گفت: همه ما باید به دنبال 
تأمین سریع و هرچه روان تر نیازهای ارزی کشور 
باشیم و در این راه از هیچ تلاشی فروگذار نباشیم.

وي در دیــدار صمیمانه با کارکنان معاونت ارزی 
بانک مرکزی ضمن تقدیر و تشــکر از اقدامات و 
فعالیت های انجام شده در این حوزه عنوان کرد: در 
شرایط ویژه فعلی اقتصاد کشور، فعالیت های شما 
عزیزان زیر ذره بین است و بسیاری از امور کشور به 
تلاش های شما در حوزه هایی مانند نقل و انتقالات 
ارزی و تأمیــن نیازهای ارزی واحدهای تولیدی و 
خدماتی و خصوصا کالاهای اساســی و دارو و نیز 
مدیریت بازار ارز بستگی دارد؛ لذا ضروری است که 
با مسئولیت و جدیت هرچه بیشتر به اقدامات خود 
ادامه دهید. دکتر همتی ضمن اشــاره به رضایت 
ایجاد شده از عملکرد حوزه ارزی بانک اظهارکرد: 
امیدواریم با فعالیت های شــما عزیزان روند ثبات 

در بازار ارز ادامه یابد.
رئیس شــورای پول واعتبار با اشــاره به انتظارات 
بالای مردم و مســئولان از بانک مرکزی تصریح 
کرد: در حال حاضر با شــرایط حساس و ویژه ای 
روبه رو هســتیم که مطمئن هســتم با اتکال به 
خداوند و تلاش همکاران این ایام سخت را پشت 

سر خواهیم گذاشت.
عالی ترین مقــام بانک مرکزی با بیان اینکه باید 
کارکنان فعالیت های خود را با توان و با اقتدار هر 
چه بیشتر برای خدمت به مردم پیش ببرند؛ عنوان 
کرد باید همه به دنبال احیای اعتماد مردم به بانک 
مرکزی و ثبات هرچه بیشتر در بازارهاي پول و ارز 

باشیم.

از سوی رئيس کل بانک مرکزی تشریح شد؛

جزئیات حذف 4 صفر از پول ملی
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رئیــس  پورابراهیمــی  محمدرضــا 
کمیســیون اقتصــادی مجلس نگاه و 
موضوع  به  کمیسیون  این  دیدگاه های 
حذف 4 صفر از پول ملی را تشــریح 

کرد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی در این خصوص گفت: حذف صفر 
از پول ملی هیچ اثــری در اقتصاد و قدرت 
خرید مــردم و تــورم نــدارد و فقط نحوه 
محاســبات ما و نحوه نگهداری حساب ها و 
مقایسه عددها و پول ملی با ارزهای خارجی 

را ساده تر می کند.
وی دربــاره حــذف 4 صفر از پــول ملی با 
بیــان اینکه این مســاله از مدت  ها قبل هم 
در دســتور کار مجلــس و هــم دولت بود، 
اظهارکرد: البته دولت پیشــنهادی از طریق 
بانــک مرکزی مطرح کرده که باید در قالب 
لایحه به مجلس بیاید و آن پیشــنهاد این 

بوده  که 4 صفر از پول ملی حذف شود.
وی افزود: بر همین اساس عدد نهایی بعد از 
حذف صفر در قالب محاســبات جدید واحد 
پــول ملی ایران اعمال مي شــود و باید این 
پیشــنهاد در هیات وزیران تصویب شده و 

به مجلس بیاید و مورد بررسي قرار بگیرد.
پورابراهیمی با بیــان اینکه ما با کلیات این 
پیشنهاد موافق هســتیم، تصریح کرد: این 
مساله به آسان ســازی محاسبه نحوه واحد 
پولــی مالی ما و مقایســه بــا ارزهای دیگر 

کمک می کند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای 
اسلامی افزود: تجربه کشورهای دیگر نیز در 
این زمینه موفق بوده و توانسته اند وضعیت 

مناسب تری بگیرند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه 
همچنین گفت: در مجلس شــوراي اسلامي 
در طرح های اصلاح نظام بانکی این موضوع 
را مدنظــر داریم و اگر دولت زودتر لایحه را 
بدهد، بررســی می کنیم؛ در غیر این صورت 
کمیســیون اقتصادی نظری مشــابه با نظر 
دولت در خصوص حذف 4 صفر از پول ملی 

دارد.
وی افزود: نظــر اول دولت حذف یک صفر 
بود و اینکه ریال تومان شود که می گوییم با 
توجه به آثار تورمی موضوع، کار با حذف 4 

صفر منطقی تر اســت و دولت باید به نحوی 
عمل کند که موجب اثر تورمی نشود.

پورابراهیمی اظهارکرد: حذف صفرها از پول 
ملی اثــری در قدرت خرید، تورم و ... ندارد 
و اثــر روانی در نحوه محاســبه دارد. در هر 
صورت ریشــه های کاهش ارزش پول ملی 
که موجب حذف صفر می شود، باید بررسی 

شود.
فروش ریالی نفت در بورس برای حذف 

محدودیت ها 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی همچنین گفت: فروش 100 درصد 
ریالــی نفت در بورس باعــث کاهش ذخایر 

ارزی صندوق توسعه ملی نمی شود.
پورابراهیمی با اشاره به امکان تسویه ریالی 
برای خریداران نفت گفــت: هر چه بتوانیم 
فروش نفت را براساس ارز داشته باشیم، به 
نفع کشور خواهد بود؛ چراکه ارز بیشتری در 

اختیار دولت قرار می گیرد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به شــرایط جدید فروش 
ریالی نفت در بورس ادامه داد: این شرایط را 
قرار دادیم تا اگر خریداری می خواهد 100 
درصد ریالی پرداخت کند، این امکان وجود 

داشته باشد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس دهم 
شــورای اســلامی تاکید کرد: مسیر فروش 
نفت در کشــور براساس ضوابط وزارت نفت 
تعیین و اســتمرار پیدا می کنــد؛ بر همین 

اســاس وزارت نفت مســیری را پیش بینی 
کرده اســت تا اگر خریــدار نفت در بورس 
خواهــان پرداخت ریالی باشــد، این زمینه 

فراهم باشد.
وی بیــان داشــت: محمولــه اول نفت در 
بــورس ریالــی - ارزی به فروش رســید؛ 
بــه این نحو کــه بایــد 80 درصــد ارز و 
20 درصــد ریالــی  خریداری می شــد، اما 
بــا توجه بــه محدودیت هایی کــه در این 
بخش ایجاد شــده اســت، به دنبال فراهم 
 کــردن کمک و تســهیل خریــد نفت در 

بورس هستیم. 
پورابراهیمــی در ارتباط بــا اینکه با روش 
جدید فروش نفت درآمد ارزی کشور کاهش 
پیــدا می کند، اظهار داشــت: روش فروش 
ارزی نفت برداشته نشــده است، یعنی اگر 
کســی می  تواند نفت مورد نیــاز خود را به 
روش ریالــی - ارزی خریــداری کند، این 
امکان وجود دارد و ترجیح دولت نیز فروش 
نفت به روش ارزی - ریالی در بورس است.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی بــا تاکیــد براینکه بــرای حذف 
محدودیت هــای فروش نفت تســویه 100 
درصد ریالی در نظر گرفته شده است، گفت: 
روش فروش ریالی نفت در بورس اســت که 
مجوزهای لازم را دارد، این فروش کاری به 
صندوق توســعه ملی نــدارد و نباید نگران 
ذخایر ارزی این صندوق به واســطه فروش 

نفت بود.

رئيس کميسيون اقتصادی مجلس تشریح کرد:

موضع کمیسیون اقتصادی مجلس 
درباره حذف 4 صفر
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رئیس فراکســیون نماینــدگان ولایی 
مجلس عنوان کرد: رئیس بانک مرکزی 
گزارشــی از نحوه مدیریت بــازار ارز 
تحریم های  از  عبــور  برای  راه حل ها  و 

اقتصادی آمریکا علیه ایران ارائه کرد.
حمیدرضا حاجی بابایی با اشــاره به نشست 
این فراکســیون با عبدالناصــر همتی رئیس 
بانک مرکزی گفت: در این نشست نمایندگان 
ســوالات و مباحث خود را مطــرح کردند و 
ســپس رئیس بانک مرکزی ضمن پاسخ به 

سوالات گزارشی ارائه کرد.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: در این 
نشست ســوالاتی همچون حســاب ذخیره 
ارزی چــه وضعی دارد؟ چرا در رابطه با تورم 
در جامعه گزارش درســتی داده نمی شود؟ 
در مــورد نارضایتی از بانک هــا که مردم را 
به شــدت ناراحت کرده و موسســات بانکی 
که ضربه مهلکی به اقتصاد زده شــده است؛ 

پرسیده شد.
نماینده مردم همــدان و فامنین در مجلس 
دهم شــورای اســلامی با بیــان اینکه نحوه 
محاســبه نرخ ارز نیز مورد سوال قرار گرفت، 
گفــت: نمایندگان تاکید داشــتند که بانک 
مرکزی نباید تحت تاثیــر دولت قرار بگیرد. 
از ســوی دیگر نمایندگان توضیحاتی درباره 
نحوه انتقــال ارز و محدودیت هایی که وجود 

دارد، توضیح خواستند.
 2.7 میلیارد دلار ارز صادراتی 

بلاتکلیف است
وی با اشــاره به اینکه مکانیزم توزیع ارز در 
کشور مورد ســوال قرار گرفت، بیان داشت: 

همچنین ارتباط نادرست با کشورهایی مانند 
چین، روســیه و هند مورد انتقاد قرار گرفت؛ 
چراکه به نظر می رســد تنهــا رابطه با اروپا 
هدف قرار گرفته است. این نکته نیز یادآوری 
شد که به ازای حدود 2.7 میلیارد دلار از ارز 
واگذار شده برای واردات؛ کالایی وارد کشور 

نشده است.
ثبات ارزی به وجود آمده است

حاجی بابایی در ادامه با اشــاره به توضیحات 
رئیس کل بانک مرکــزی توضیح داد: دکتر 
همتی مطرح کــرد که دو موضوع مهم ارز و 
پول در بانک مرکزی مطرح است و در حالی 
که مردم مشــکل تورم و معیشت دارند، اما 

ثبات ارزی به وجود آمده است.
این نماینــده مجلس با بیــان اینکه ترامپ 
مجبور به عقب نشینی است، ادامه داد: ترامپ 
بعد از ادعای سقوط اقتصاد ایران گفته است 
که پــول ملی ما مورد محاصــره قرار گرفته 

است.
 دولت هیچ نقشی 

در بالا رفتن قیمت ارز ندارد
وی گفــت: دکتر همتی تاکیــد دارد دولت 
هیچ نقشــی در بالا رفتن قیمت ارز ندارد. از 
سوی دیگر بر این باوریم که باید با کمترین 
هزینه بهترین نتیجه را بگیریم. اما اینکه چرا 
قیمت ها پایین نمی آید، به دلیل چسبندگی 
اســت؛ با ایــن حال همه فکــر می کنند که 

قیمت دلار دوباره افزایش پیدا خواهد کرد.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با اشــاره به صحبت های رئیس بانک 
مرکزی ادامه داد: از33 میلیارد دلار صادرات 
صورت گرفته 7 میلیارد دلار آورده شده که 

5.5 میلیارد دلار آن برای پتروشیمی ها است. 
رئیس بانک مرکزی تاکید دارد که باید حل 
مشــکلات با بانک مرکزی هماهنگ شود که 
البته آنها به تنهایی نمی توانند مشــکلات را 

حل کنند.
 جلوی خرید و فروش چک پول 

در دوبی گرفته شده است
رئیس  اعتقاد  به  اظهارداشــت:  حاجی بابایی 
بانک مرکزی مشــکل اساسی ما ارز نیست؛ 
بلکه ریال اســت. بحث پولشــویی و قاچاق 
وجود دارد؛ همچنین عنوان شــد که جلوی 
چک پول هایی کــه در دوبی خرید و فروش 
می شــد را گرفته اند. ایــن نماینده مجلس 
تاکید کــرد: یکی از مشــکلاتی کــه بانک 
مرکزی دارد، دولتی ها و نمایندگان هســتند 
که بــا مصاحبه هایشــان تصمیمــات بانک 

مرکزی را خراب می کنند.
امیدی به کانال اروپا نداریم

وی ادامه داد: رئیس کل بانک مرکزی درباره 
روابط بین ایران و ســایر کشــورها گفت که 
مسیر برای چین و کره باز شده و مسیر برای 
برقراری رابطه با هند در حال باز شدن است. 
با ترکیه نیز مذاکــرات خوبی صورت گرفته 
اســت. از سوی دیگر امیدی به کانال ندارند، 
اما بایــد از آنها مطالبه کــرد و طلبکار بود. 
نماینده مردم همــدان و فامنین در مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به توضیحات دکتر 
همتــی گفت: وی عنوان کرده که بحث بازار 
پول بسیار مهم است و حساس ترین قسمت 
اقتصاد کشور بانک ها هستند. در حال حاضر 
ســه نوع بانک داریــم؛ بعضی ها وضع خوبی 
دارند، برخــی وضع خوبی ندارنــد و اوضاع 

تعدادی از بانک ها بسیار خراب است.
نقدینگی سرگردان نداریم

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس بیان داشــت: به گفتــه دکتر همتی 
نقدینگی سرگردان نداریم. هدایت نقدینگی 
معنا ندارد، نقدینگی 1700 هزار میلیارد 30 
درصد قدرت خود را به دلیل تورم از دســت 
داده اســت؛ به همین دلیل در نظر دارند 4 
صفر را از پــول ملي حذف کنند که باید هر 
چه زودتر این تصمیم گرفته و انجام شــود. 
حذف 4 صفر به این معنا اســت که به جای 
10 هزار تومان گفته شود 10 تومان. رئیس 
کل بانک مرکزی در این نشست تاکید داشت 
که اصلاح نظــام بانکی را با ســرعت انجام 

می دهند.

پس از نشست با رئيس بانک مرکزی؛

هرچه زودتر حذف 4 صفر اجرایی شود
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کشــورهایی که در سیاســت حذف صفر از 
پــول ملي خود موفق بوده اند، در شــرایطی 
اقدام به این کار کرده اند که ثبات نســبی در 
اقتصادشان وجود داشت. معمولا کشورهایی 
که در بحبوحه بحران اقتصادی دست به حذف 
صفر زده اند، نتوانسته اند در تحقق اهداف خود 

موفق عمل کنند.
دکتر کامران ندری عضو هیات علمي پژوهشــکده 
پولــي و بانکي ضمــن بیان مطلب فوق در خصوص 
تصمیــم بانک مرکزی مبنــی بر حذف صفر از پول 
ملي کشــورمان گفت: بســیاری از کشورها چندین 
بار نســبت به حذف صفر از واحد پولی کشورشــان 
اقدام کرده اند، اما نتوانســته اند گره ای از مشکلات 
اقتصــادی خود باز کنند؛ چراکه تورم علل و عواملی 
دارد کــه اگر به ایــن عوامل ایجادکننده تورم توجه 
نشــود، تنها با حذف صفر نمی توان سیستم پولی با 

ثباتی را ایجاد کرد.
وي با تاکید بر اینکه باید قبل از حذف صفر اصلاحات 
اساسی در نظام پولی کشور انجام شود، گفت: حذف 
صفر، آخرین حلقه از سلسله اقدامات برای ایجاد ثبات 
پولی است که باید انجام شود. استقلال بانک مرکزی، 
حذف ســلطه دولت از نظــام پولی، ایجاد انضباط و 
شفافیت مالی، تغییر چارچوب سیاستگذاری پولی، 
رفع مشــکل تراز نبودن حســاب های بانکی، حذف 
وابســتگی بودجه به درآمدهای نفتی، کاهش اثرات 
دلارهای نفت بر ترازنامه بانک مرکزی و اصلاح نظام 
بانکی که درآن بانک های ناسالم با صورت های مالی 
ناتــراز خود چالش جدی ایجــاد کرده اند؛ اقدامات 
بنیادین، پایه اي و ریشــه اي اســت که باید قبل از 
حــذف صفرها از پول ملی اجرایی شــود تا ضامنی 

برای موفقیت این طرح باشد.
دکتر ندري در ادامه خاطرنشان کرد: در صورتی که 
بدون این اقدامات ساختاری تنها به حذف صفر اکتفا 
کنیم، پس از گذشت چند سال دوباره مجبور به تکرار 
این کار خواهیم شد. از آنجا که حذف صفرهای پول 
ملی از ناحیه امحای اســکناس و مسکوک موجود و 
چاپ و ضرب جدید هزینه بالایی برای کشور دارد، اگر 
طرح موفقیت آمیز نباشد؛ یکبار دیگر باید این هزینه 
را متحمل شویم. بنابراین در مجموع به دولت توصیه 
می شود که پیش از حذف صفرها اقدامات و اصلاحات 
ساختاری در سیاست های پولی خود را اجرایی کرده 

و در حلقه آخر این زنجیره صفرها را حذف کند.
این کارشــناس پولی و بانکی ادامه داد: کشورهایی 
که به ســراغ اصلاح نظام پولی یا همان حذف صفر 
از واحد پول رفته اند، از کشورهایی هستند که نرخ 
تورم اقتصادشان به مراتب از نرخ تورم در ایران بالاتر 
بوده است. تفاوت کشورمان در این است که هر چند 

تورم متوســط نسبتا طولانی در بازه زمانی بیش از 
پنج دهه را تجربه کرده ایم، اما نسبت به کشورهایی 
مانند ونزوئلا که نرخ تورم آن در حال حاضر چیزی 
حدود یک میلیون درصد است، شرایط ابرتورمی را 

تجربه نکرده ایم. 
دکتــر ندری بــا بیان اینکه نرخ تورم در ایران از 90 
درصد کشورها بیشتر است، گفت: درست است که 
نرخ تورم در ایران قابل توجه اســت، اما به سطحی 
که وادار به حذف صفر از پول شــویم، نرســیده ایم. 
معتقدم اصلاح پولی در این شرایط به صلاح اقتصاد 
کشور نیست و قبل از آن باید بتوانیم به ثبات نسبی 

شرایط اقتصادی و سیاسی دست پیدا کنیم. 
به گفته این کارشــناس اقتصــادی با توجه اینکه 
تغییــرات ســاختاری در نظام پولــی و مالی ایجاد 
نکرده ایــم، متاثر از آثار منفی تحریم ها هســتیم و 
شــاید زمان مناســبی برای این اقدام نباشد. البته 
مردم ساده ســازی های خود در واحد پولی را انجام 
داده اند. اما اگر به دنبال اصلاح پولی موفق هستیم، 
باید مقدمات اجرای این سیاســت انجام شــود. در 
همین راستا باید تغییرات بنیادین در نظام مالیاتی 
ایجاد شود و باید صبر کنیم تا التهاب ناشی از اثرات 

تحریم از بازارها خارج شود.
این کارشناس مسائل پولی و بانکی درباره انتظارات 
تورمی در این خصوص بیان داشت: برخی معتقدند 
اصلاحات پولی موفق عمل می کند و وقتی واحد پول 
اصلاح می شــود، به لحاظ اسمی احساس می کنند 
یک یورو را معادل 10 تومان خریداری کرده اند که 
این آثار ضدتورمی دارد. برعکس گروهی می گویند 
وقتی تورم بالا است و در میانه یک بحران دست به 
اصلاحات پولی می زنید، می تواند اثر معکوس داشته 
باشد و همین موضوع خود باعث می شود که گمان 

تورمی در مردم ایجاد کند.

عضو هیات علمي پژوهشکده پولی و بانکی در ادامه 
گفــت: در دولــت یازدهم لایحه تغییر واحد پول از 
ریال به تومان به تصویب رسید که طبق آن قرار بر 
حذف یک صفر بود، اما براســاس اعلام رئیس  کل 
بانــک مرکزی این بانــک لایحه حذف 4 صفر را به 
دولت ارسال کرده است که برای مردم موضوع تازه ای 
محسوب نمی شود؛ چراکه همانگونه که اشاره شد، 

مردم زودتر از دولت این کار را کرده اند.
وي تاکید کرد: به  طوری که حتی بیش از چهار صفر 
و در حد هفت صفر هم توسط مردم حذف شده است. 
در واقع با توجه به تورم مزمن و مســتمری که طي 
چهار دهه اخیر داشــته ایم، حذف صفر از پول ملی 
همانند بسیاری از کشورها در دستور کار قرار گرفته 

و تنها رسمیت نداشته است.
دکتــر ندري در ادامه افــزود: پس از جنگ جهانی 
دوم کشــورهای بســیاری در قالب اصلاح پول ملی 
خود تعدادی از صفرهای پولشــان را حذف کرده اند. 
امــا اینکه آیا همه این کشــورها دراین طرح موفق 
بوده اند باید گفت نمونه های زیادی از شکست برخی 
از کشورها نیز وجود دارد. کشورهایی مانند ونزوئلا یا 
زیمبابوه نمونه های شکست کامل حذف صفر هستند 
که پس از مدتی دوباره مجبور به حذف صفر شده اند. 
در همیــن زمینه آرژانتیــن چهار بار اقدام به حذف 
صفر کرد و برزیل نیز در شش مرحله 18 صفر پول 
خود را حذف کرده است که همگي اینها نشاندهنده 
عدم موفقیت این طرح در این کشورهاست. درعین 
حال نمونه های موفق بسیاری نیز در دنیا وجود دارد.

عضو هیات علمي پژوهشکده پولی و بانکی در پایان 
گفت: برای مثال یکی از این نمونه ها ترکیه است که 
در سال 2005 در قالب یک پروژه اصلاحی اقدام به 
اصلاحات بنیادی و ساختاری در نظام پولی خود کرد 

که حذف صفر هم یکی از بخش های آن بود.

دکتر کامران ندری عضو هيات علمي پژوهشكده پولی و بانكی:

نرخ تورم به جایی نرسیده که صفر را از پول ملي حذف کنیم
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پژوهشــکده پولي و بانکي در گذشته 
زمانی که موضوع حذف صفر مطرح بود، 
مطالعه ای را در این خصوص انجام داد و 
گزارش آن به بانک مرکزی ارائه شد. اما 
بحث حذف 4 صفر جدید است و دلیل 
اســت  بانکداری  قانون  لایحه  هم  آن 
توضیح  هم  بانک  مرکزي  رئیس کل  که 
دادند کاری طولانی و زمانبر خواهد بود.
دکتر علي دیواندري رئیس پژوهشکده پولی 
و بانکي ضمن بیان مطلب فوق درباره بحث 
کیف پول الکترونیکی و کارمزد نیز که بارها 
تکرار شده اســت، خاطرنشان کرد: همایش 
نظام های  و  الکترونیــک  بانکداری  ســالانه 
پرداخــت در ظرفیت خــود اینگونه مباحث 
را مطرح می کند؛ چراکه اســتفاده کنندگان، 
مقررات گذاران و ذینفعــان در این همایش 
حضور دارند و جای طرح مساله در همایش 
اســت و اگر مشــکلات اجرایی دارد، دلیل 

نمی شود که مطرح نشود.
وي ادامــه داد: موضوع کارمزد از موضوعاتی 
است که درست است حل نشده، اما بالاخره 
باید فکری برای آن کرد و نباید از دســتور 
کار خارج شود. اگر در حوزه کارمزد تصمیم 
مناسبی نگیریم، ســرمایه گذاری در IT  با 

مشکل مواجه می شود.
پژوهشــکده  از  بانک مرکــزی  افــزود:  وی 
خواسته در این حوزه مطالعه کند. پروژه ای 
در پژوهشــکده شکل گرفته و در حال انجام 
اســت که نتایــج آن به بانک مرکــزی ارائه 
می شــود. مقاومت هایی در این حوزه وجود 

دارد و اگر فکری به حال آن نشود، با مشکل 
مواجه می شویم.

رئیس پژوهشــکده پولی  و بانکــی ادامه داد: 
سیســتم بانکداری ما کارمزدمحور نیست و 
از سود تســهیلات درآمد کسب می کند. اما 
این موضوع در دنیا متفاوت است و نرخ های 
تســهیلاتی با یک درصد تا یک ونیم درصد 
بالاتر لحاظ می شــود. در حالي که در ایران 
نرخ تسهیلات باید بالا باشد؛ چراکه کارمزد 

مبنا نیست.
دکتــر دیوانــدری درباره جایــگاه ایران در 
الکترونیک یادآور شــد: در حوزه  بانکداری 
الکترونیک  بانکــداری  متــداول  خدمــات 
پیشرفت بسیار خوبی داشته ایم و در خدماتی 
چون خدمات کارتی، سامانه های متمرکز و 
نقل وانتقالات پولی جزو بهترین ها هســتیم. 
در نقل وانتقالات پولــی از چک بی نیازیم و 
از چک بیشتر استفاده اعتباری می شود، اما 
دنیا هنوز از چک اســتفاده می شود و وصول 

چک حتی تا یک ماه زمان می برد.
وی ادامــه داد: با این حــال در موضوعاتی 
ماننــد بیگ دیتــا و بلاکچیــن و روندهای 
نوظهور مقداری عقب هســتیم و بانک ها و 
فین تک ها همزیستی مسالمت آمیزي ندارند. 
یکی از غفلت هایی که داشــتیم نســبت به 
فین تک ها بــوده که بانک هــا و نظام بانکی 
باید از این موضوع اســتقبال بیشتری کنند 

تا توسعه خدمات اتفاق بیفتد.
رئیس پژوهشــکده پولی وبانکــی ادامه داد: 
خدمــات کارت سال هاســت کــه تغییری 

نداشــته و احتیاج به تغییر و دگرگونی دارد. 
به جز چنــد بانک در ســایر بانک ها همان 
خدمات قبلی انجام می شــود و اگر این چند 
بانک را بررسی کنیم، می بینیم که این کارها 

توسط فین تک ها انجام می شود.
دکتــر دیوانــدری در خصــوص برگــزاری 
الکترونیک  بانکــداری  همایش  هشــتمین 
و نظام هــای پرداخت گفت: ایــن همایش 
انقــلاب بلاک چیــن در مرکز  با موضــوع 
همایش هــای بین المللی بــرج میلاد برگزار 
خواهد شــد و  مهمترین هدف از برگزاري 
آن بحث و تبادل نظــر در خصوص آخرین 

تحولات صنعت بانکداری الکترونیک است.
رئیس پژوهشــکده پولی وبانکی اظهارداشت: 
فین تک هــا،   ،IT شــرکت های  بانک هــا، 
و  علمــی  فرهیختــگان  و  اســتارت آپ ها 
دانشــگاهی در این همایــش حضور دارند و 
این همایش به لحاظ حضور ذینفعان متعدد 

از جایگاه و رونق خاصی برخوردار است.
وی اهداف این همایش را »تبیین و بررسی 
روندهای صنعــت بانکــداری و پرداخت با 
اســتفاده از فناوری بلاک چین«، »تبیین و 
بانکداری  بین المللی  روندهای  بررسی کلان 
الکترونیک و نظام های پرداخت«، »تبیین و 
بررسی تحولات ایجاد شده در حوزه فناوری 
اطلاعات با فناوری بلاک چین«، »بررســی و 
تبیین موانع و چالش های پیش روی صنعت 
بانکــداری و پرداخت«، »تبیین و بررســی 
تحولات ایجاد شــده در حوزه ارزرمزها« و 
»تبیین و بررســی فضای جدید کسب وکار 

رئيس پژوهشكده پولی و بانكی: 

حذف 4 صفر طولانـي و زمان بر است
باید به سمت مقررات گذاری برای ارزرمزها حرکت کنیم
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مالی« ذکر کرد. 
بــه گفتــه وي محورهای ایــن همایش دو 
روزه »فناوری زنجیــره بلوک و دفاتر توزیع 
شده«، »رمزارزها«، »ســامانه های پرداخت 
جایگزیــن«، »فناوری های مالــی، پرداخت 
پولشــویی،  »تقلــب،  بــاز«،  بانکــداری  و 
کلاهبــرداری و روش های مقابلــه با آن« و 

»تحول دیجیتال« هستند.
بــه گفته رئیــس پژوهشــکده پولی وبانکی 
بانک مرکزی قرار اســت در محــور فناوری 
زنجیره بلوک و دفاتر توزیع شده به مسائلی 
ماننــد ماهیت فنــاوری، پیاده ســازی ها و 
فناوری هــا، چارچــوب قانونــی، خلاءهای 
اســتانداردهای  مقرراتی )مقررات گذاری( و 
فنی و اجرایــی کاربری دفاتر توزیع شــده 

)DLT( بپردازد.
دکتر دیواندری ادامــه داد: در این همایش 
تلاش می کنیم به این سوال پاسخ داده شود 
که این پول های دیجیتالی تهدیدی به شمار 
می رونــد یا اینکه مکمل پول های ســنتی 
هســتند؟ همچنین مسائل فقهی و شرعی و 
کاربری این رمزارزها و چالش های قانونی آن 

بحث و بررسی خواهد شد.
وی با اشــاره بــه ظهور و گســترش پدیده 
بلاک چین و ارزرمزها طي ســال های اخیر 
تصریح کرد: حوزه بلاک چین به صورت عام با 
ارزرمزها چالش هایی برای نظام بانکی ایجاد 
می کنند و به عنوان یــک انقلاب این نظام 
را متحــول خواهند کرد. همچنین مســائل 
مربــوط به تجارت را تحــت تاثیر خود قرار 
خواهند داد که این مــوارد در این همایش 

بحث و بررسی خواهد شد.
رئیس پژوهشــکده پولی وبانکی یادآورشــد: 
مــا همیشــه در بحــث کنترل به ســمت 
تمرکزگرایــی حرکت کرده ایــم، اما در علم 
فیزیــک و مطالعات بنیادی نیز ثابت شــده 
که کنترل نمی تواند تنها به صورت متمرکز 
باشــد و نظریه ها نســبی بودن آن را اثبات 
کرده که با الهــام از این علوم در بلاک چین 
نیز کنترل به صــورت غیرمتمرکز پایه ریزی 

شده است. 
وی بــا بیــان اینکــه روز بــه روز ظهــور 
را شــاهد هســتیم،  گوناگون  فین تک های 
گفت: واحدهای IT بانک ها متوجه شده اند 
که هم به کارهای متمرکــز در کربانکینگ 
نیاز داریم و هم به ارتقاء کیفیت و توســعه 
خدمات محتاج هســتیم. در همین راســتا 
فین تک هــا گروه هــای کوچــک و چالاکی 
هستند که نیازهای مردم را درک می کنند و 

زودتر راهکار نشان می دهند.
اســتفاده  آینده  دربــاره  دیوانــدری  دکتر 
از بیت کویــن و ســایر ارزرمزهــا در ایران 
اظهارداشــت: ارزرمزها واقعیت هایی هستند 

که وجــود دارند و نمی توانیــم آثار آن را از 
بیــن ببریم. بســیاری از کشــورها این نوع 
ارزها را به رســمیت شــناخته و به ســمت 
کرده اند.  آنهــا حرکت  برای  مقررات گذاری 
ما نیز باید واقعیت ها را پذیرفته و به ســمت 

مقررات گذاری برای آنها حرکت کنیم.
دبیر هشتمین همایش بانکداری الکترونیک 
مقررات گــذاری را عاملی بــرای کاهش آثار 
ســوء ارزرمزها عنوان کــرد و گفت: در دنیا 
درباره  متفاوتی  موضع  مختلف  کشــورهای 
این ارزها دارند. در حال حاضر بانک مرکزی 
ایران آنها را به رسمیت نمی شناسد و مجوز 
فعالیت ندارند، اما به نظر من باید به ســمت 
پذیرش واقعیت ها و مقررات گذاری برای آنها 

حرکت کنیم.
 دکتــر دیواندری درباره اینکــه آیا نوع نگاه 
به رمزارزهــا و بلاک چین در ایــران تغییر 
کرده اســت یــا نــه؟ اظهارداشــت: آثار و 
کارکرد بلاک چین خود را به تدریج نشــان 
می دهد. نظام بانکی ما زمانی با اثرات کم به 
بلاک چین نگاه می کرد و امروزه دنیا متوجه 
شده که بلاک چین کاربردهای وسیعی دارد 

و مفهوم انتقال ارزش را دارد.
وی ادامــه داد: در حالی که دنیا به ســمت 
اســت،  حرکــت  حــال  در  تمرکززدایــی 
سیســتم فناوری بانک ها در ایران به سمت 
تمرکزگرایی حرکت می کند. از ســوی دیگر 
دانش ما دربــاره بلاک چیــن در حال زیاد 
شــدن اســت و مقررات گذار با تحولاتی در 
تکنولوژی مواجه اســت و مــا نباید آن را از 

دستور کار خارج کنیم.
دکتر دیواندري درباره اینکه آیا قرار است در 
موضع بانک مرکزی درباره ارزرمزها تغییری 
ایجاد شــود یا نه؟ گفت: اگــر به واقعیت ها 
توجــه نکنیم، آنهــا خود را به مــا تحمیل 
می کننــد. بانک مرکــزی باید مانند ســایر 
نهادها واقعیت ها را بپذیــرد. وی ادامه داد: 
در گذشته فین تک ها جایگاهی نداشتند، اما 
امــروزه می بینیم که هر کــدام از بانک ها با 
چندین فین تــک مختلف همکاری می کنند 
و روندهــای بانک مرکزی نیز در معرض این 
تغییرات است. به همین دلیل باید به سمت 

مقررات گذاری برای آنها برویم.
وی درباره اقدامات پژوهشــکده پولی وبانکی 
در حــوزه رمــزارز گفــت: اکنــون در فاز 
تحقیقاتی هستیم و این کار زمانی می تواند 
عملیاتی شــود که بانک مرکزی علاقه مند به 

انتشار رمزارز ملی باشد.
دکتر دیوانــدری درباره متولــی رمزارز در 
کشــور تصریح کرد: متولی آن بانک مرکزی 
است و وزارت ارتباطات نیز فعالیت هایی در 

این حوزه انجام داده است.
رئیس پژوهشــکده پولی وبانکی در پاسخ به 

اینکــه مقررات گذاری بــر بلاک چین تضاد 
ایجاد می کند یا خیر؟ نیز گفت: پول وسیله 
مبادله یا سنجش ارزش یا حفظ ارزش است 

و رمزارزها نیز این کارکردها را دارند.
دکتــر دیواندری ادامــه داد: مبادلات پولی 
در ابتدا فرد به فرد بوده و ســپس بانک ها و 
مقررات گذاری ایجاد شــده و اکنون مقررات 
بر تراکنش های بانکی آزاردهنده شده و افراد 
از پول خود نمی توانند به راحتی اســتفاده 
کنند و دولت ها و حکومت ها سعی کرده اند 
مشــکلات دیگر را از طریق محدودیت  در 

تراکنش های مالی حل کنند. 
وی با بیان اینکه نمی توانیم پولی را در نظر 
بگیریم که مقرراتی بر روی آن نباشد، افزود: 
مفهــوم بلاک چین این نیســت که ما بانک 
و مقررات نداشــته باشــیم؛ بلکه بلاک چین 
شفافیت، امنیت و عدم تمرکز و کارکردهای 
کلان را به دنبال خواهد داشــت و نهادهای 
نوظهوری به وجود می آیــد که باید دید به 
چه ســمتی قرار اســت حرکت کنیم. این 
موضوع تنها چالش ما نیســت؛ بلکه چالش 
همه دنیاســت و بانک های مرکزی در حال 

مطالعه بر این پدیده هستند.
دکتر دیواندری در پاسخ به توانایی ارزرمزها 
برای دور زدن تحریم هــا گفت: حکومت ها 
در سیستم ســنتی مقرراتی گذاشته اند که 
اهداف خود را از طریــق پولی وبانکی دنبال 
کنند. درست اســت که بلاک چین خارج از 
تیررس و دید بانک های مرکزی دنیا اســت، 
امــا حجم عملیات با آن به گونه ای نیســت 
کــه بتوانیم تحریم ها را دور بزنیم. وی ادامه 
داد: اقتصاد ما بزرگ اســت و بازار رمزارزها 
بازاری نوپا اســت. اکنون بــه دلیل محدود 
بودن این بازار عمومی و مورد توجه نیســت 
و طرف هــای تجاری بــا آن کار نمی کنند؛ 
بنابراین انتظــار دور زدن تحریم ها از طریق 

رمزارزها انتظاری واقعی نیست.
درباره  پولی وبانکــی  پژوهشــکده  رئیــس 
اعمال سیاســت های پولی برای محدودیت 
بــرای  در تراکنش هــا و مشــکلاتی کــه 
فعــالان اقتصــادی پیش خواهــد آورد نیز 
گفــت: سیاســت های پولــی بــرای مقابله 
با ســفته بازان و ایجاد شــفافیت بیشــتر و 
جلوگیری از سوءاســتفاده ها بوده و کنترل 
بــر تراکنش ها در هر نظــام مالی دنیا انجام 
 می شود و حتی شاید این اقدامات دیرهنگام 

بوده است.
دکتــر دیوانــدری ادامــه داد: اگــر فعالان 
مواجه هســتند،  با مشــکلاتی  اقتصــادی 
می توان برای آن فکری کرد و مشــکلات را 
موردی برطــرف کرد، اما اگر سیســتم باز 
باشد، تبعات و آثار منفی آن برای همه مردم 

خواهد بود.
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یک اقتصاددان گفت: ایران تورم بین 15 
تا 20 درصدی در یک دوره طولانی نزدیک 
به 50 ساله داشــته؛ بنابراین حذف صفر 

یک مساله اجتناب ناپذیر شده است.
تیمور رحمانی کارشــناس اقتصــادی در این 
خصوص گفت: مســاله حذف صفر از پول ملی 
مدت هاســت که مطرح است و از سال 87 که 
برنامه تحول اقتصــادی در جنبه های مختلف 
مثل مالیــات و غیره مورد بحــث قرار گرفت، 
مساله حذف صفر از پول ملی نیز یکی از اجزای 
آن بود، اما در ســال 92 بــه دلیل جهش های 
ارزی شــرایط مناســب نبود که این کار اتفاق 
بیفتد. اما طي ســال  های بعد باز پیگیری شد 
و بانــک مرکزی درباره حذف صفر از پول ملی 
مطالعاتی انجام داده و تجربیات دیگر کشورها 

را نیز دیده است.
آیا حذف 4 صفر از واحد پول ملی 

ضرورت دارد؟ 
وي دربــاره ضرورت حذف صفــر از پول ملی 
گفت: پول جدیــد را می توان با »ریال جدید« 
یا واحد پولی جدید با اسم جدید معرفی کرد. 
بانک مرکزی در این خصوص طي ســال های 
قبل نظرسنجی هم کرده است، اما در کل واحد 
پول ملی را »تومان« تعریف کردند. واحد پولی 
که در عمل موضوعیت دارد، فعلا آنهایی است 
که بالای 4 صفر اســت. اســکناس ها با تغییر 
واحد پولی نیاز به جایگزین دارد؛ بنابراین یکی 
از پیشــنهادها این بوده که واحد »تومان« که 
بیشــتر در بین مردم مطرح است، مدنظر قرار 

گیرد. 
رحمانــی در ادامه گفت: ایــران تورم بین 15 

تــا 20 درصدی در یــک دوره طولانی نزدیک 
به 50 ساله داشــته، بنابراین حذف صفر یک 
مســاله اجتناب ناپذیر شده است. هزینه انتشار 
اســکناس سرسام آور اســت و با حذف صفرها 
می توان در هزینه هــا صرفه جویی کرد. از نظر 
تهیه صورت های مالی نیز بهتر است واحد پول 
ملی به گونه ای باشــد که صفر کمتری داشته 

باشد.
به گفته وي هدف بانک مرکزی ثبات بخشی به 
اقتصاد است، اما ارائه لایحه برای گرفتن مجوز 
قانونی این کار اســت و تا زمــان اجرا زمان بر 

است.
وي افزود: از نظر اجرا باید مطمئن باشــیم که 
ثبات بخشــی به اقتصاد در حال شــکل گیری 
است، اما در زمان فعلی ضرورتی براي این کار 

نیست.
رحماني در ادامه تاکید کــرد: در اروپا نه تنها 
عدد یــورو؛ بلکه یک صدم یورو و ســنت نیز 
اســتفاده می شود و ارزش دارد، اما در کشور ما 
عدد ریال استفاده نمی شــود و حتی ریال در 
محاسبات و معاملات ما نیز استفاده نمی شود؛ 
بنابراین مســاله گرد کردن پــول برای ما زیاد 
مشــکل نیست. درست اســت که کشور ما ابر 
تورم نداشته اســت، اما تورم 20 درصدی نیز 
مهم اســت؛ بنابراین در مجمــوع حذف صفر 

ضرورت دارد.
رحمانــی گفت: اقدامات بانک مرکزی ســعی 
در کنترل بازار ارز، رســیدگی به وضعیت نظام 
بانکــی و کنترل نرخ های ســود بوده تا به یک 
ثبات برسد، بعد اجرای این کار را انجام خواهد 
داد؛؛ بنابرایــن اگر بی انضباطــی بانکی وجود 

داشته باشد، تورم تغییري نخواهد کرد و حذف 
صفر نیز نتیجه ای نخواهد داشت.

وي افزود: اگر برای سیاستگذار پولی به دنبال 
اعتبار هســتیم، باید مطمئن باشیم که ثبات 

بخشی اتفاق افتاده است.
 احمدي: موضوع حذف صفر 

باید از جنبه اقتصاد رفتاری بررسی شود
تیــرداد احمدی کارشــناس اقتصــادی دیگر 
مهمــان برنامه گفت: شــاید در یک قرن اخیر 
آلمان غربی بعد از جنگ جهانی پس از چندین 
سال ابر تورم، بعد از آن هلند بعد از اکتشافات 
گازی و ادبیــات بیماری هلنــدی و بعد از آن 
برزیل است که در واقع پیش قراول تاکنون 18 
صفر از پول ملی کشــورش حذف کرده است. 
موزامبیــک و ترکیه نیز از جمله کشــورهایی 
هستند که صفر را از پول ملی کشورشان حذف 

کرده اند.
وي در ادامه گفت: ترکیه در بین کشــورهایی 
که این اتفاق برایشــان افتاد، موفق بوده است. 
زیمبابوه  در شرایطی که تورم در حال افزایش 
بــود، حذف 5 صفر از پول ملی را رقم زد. پس 
باید گفت، صرف حذف صفر از پول ملی مشکل 
را حل نمی کنــد؛ بلکه حذف صفر از پول ملی 
اگــر تــورم را افزایش ندهد، تــورم را کم هم 

نمی کند.
احمدي خاطرنشــان کرد: موضوع حذف صفر 
باید از جنبه اقتصاد رفتاری بررســی شود. در 
واقع در بازار ســرمایه کشــور دو ســهم 100 
تومان و 10 هزار تومان داریم که مردم ســهم 
100 تومان را راحت تر می خرند، اما در خرید 
چیزهای دیگر مثل نان شــاید مشکل باشد و 

توسط کارشناسان اقتصادی بررسی شد؛

حذف 4 صفر از واحد پول ملی ضروری است؟
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جا انداخت.
وي در ادامه افــزود: اگر از این نگاه که برای 
مدیران گفتن صفرها ســخت است اما برای 
مردم عادی در حذف صفرها مشکلی ندارند 
به فکر انجام این کار هستیم، باید گفت از این 
کار مهم تر هم در اقتصاد کشــور وجود دارد. 
بنابرایــن باید گفت بعــد از تثبیت نرخ های 
کلیــدی اقتصاد ایــن پــروژه در زمان خود 
می تواند، انجام شــود؛ لذا انجام این پروژه در 

زمان فعلی ضروری به نظر نمی رسد.
احمدي تاکید کــرد: ناگزیر به اجرای حذف 
صفرها از پول ملی هســتیم، اما اکنون که به 
دلیل نوسانات تورمی بانک مرکزی نرخ تورم 
اعلام نمی کند، وقت انجام حذف صفر نیست.

وي افــزود: مکانیزم پرداخــت الکترونیکی 
بانک مرکزی با ســامانه شاپرک موجب شده 
که ما دیگر درگیر شــمارش صفرها نباشیم. 
حتی پرداخت کرایه تاکسی ها نیز به صورت 
الکترونیکــی و موبایلــی پیش رفته اســت؛ 
بنابراین حیف است سرمایه اجتماعی با ارزش 
بانک مرکــزی برای موضــوع کوچکی مثل 
حذف 4 صفر پول کند؛ بلکه باید این سرمایه 

در راستاي ساختار بانکی کشور هزینه شود.
به گفته وي کشورهایی که حذف صفر از پول 
ملی داشــتند، تورم 100 درصدي و میلیون 
درصدی داشــته اند، اما ما فقط در دوره ای 

تورم 15 تا 20 درصدی را تجربه کرده ایم.
احمــدي گفت: فنر تورمی انباشــته و خلق 
بی محابای نقدینگی ترکیبی به علت ایرادات 
ســاختاری در نظام بانکی کشور اتفاق افتاد 
که بخشی از آن به علت نظارت و تخلف بود 
و بخشــی دیگر هم به علت تصمیمات غلط 
مدیران ارشــد کشــور بود. بخش بزرگی از 
تورم 10 درصدی حبس پول در حساب های 

سپرده با نرخ سود 20 درصدی بود.
این کارشــناس مســائل اقتصادي همچنین 
تاکید کرد: کشورهایی که به سمت صفر پول 
رسیدند، در متغیرهای پولی به ثبات رسیدند 
و انضباط پولی را رعایت کردند، سپس به این 
سمت رفتند، اما در کشور ما انضباط پولی و 
مالی دیده نمی شود. قرار بود در انضباط پولی 
جلوی رشــد پولی و خلــق نقدینگی گرفته 
شــود، اما بانک ها مجبور بــه خلق نقدینگی 
شــدند؛ بنابراین باید انضبــاط پولی و مالی 

رعایت شود.
وي در پایان گفت: در سال 94 برآورد اجرای 
این طرح 3 هزار میلیارد تومان بود، اما امروز 
هزینه این کار خیلي بیشتر از آن زمان است؛ 
بنابراین ما ابتدا باید در شاخص های کلیدی 
اقتصاد به ثبات برسیم، بعد براي اجرای این 

کار قدم برداریم.

محمدرضا تابش عضو ناظر مجلس در شورای 
پول و اعتبار با اشــاره به ارسال لایحه حذف 
چهار صفر از پول ملی از ســوی بانک مرکزی 
به هیات  دولت گفت: ابتدا باید بنیه اقتصادی 
را قوی و پس از آن اقدام به حذف صفر از پول 

ملی کرد.
وی با بیان اینکه حذف صفر از پول ملی ممکن است 
اثر روانی در جامعه داشــته باشد، ادامه داد: این اقدام 
قطعاً اثر وضعی بر اقتصاد کشــور نخواهد داشت؛ لذا 
باید به فکر تقویت پول ملی باشــیم.  نماینده مردم 
اردکان در مجلــس تصریح کرد: دولت باید اقدامات 
خــود را در چارچوب افزایش قــدرت خرید مردم و 
همچنین تقویت بنیه اقتصادی قرار دهد و پس از آن 

به فکر حذف صفر از پول ملی کشور باشد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات درباره 
اینکه آیا در شــورای پول و اعتبار اخیراً در خصوص 
حــذف صفر از پول ملی بحثی انجام شــده یا خیر؟ 

گفت: تاکنون در این خصوص بحثی نشده است.
وی اظهار کرد: گرانی، معلول تورم است و مهمترین 
نهــادی که با اعمال سیاســت های پولــی و مالی 
می توانــد تورم را کنترل کند، بانک مرکزی اســت. 
لذا شایســته است بانک مرکزی به جای تلاش برای 
حذف صفرها از پول ملی که بیشــتر جنبه تسهیل 
عملیات حسابداری را دارد، تلاش خود را برای اعمال 
اصلاحات پولی و بانکی که در فرجه زمانی چند ساله 

نتیجه بخش است، معطوف دارد.
وی اضافــه کرد: عمده ریشــه تورم، خلق پول بدون 
پشتوانه و به شکل مدرن آن استقراض دولت از بانک 
مرکزی و با روش جدید اضافه برداشــت بانک ها از 
بانک مرکزی است؛ آن هم اگر با موافقت بانک مرکزی 
باشد با بهره های حدود 20 درصدی و اگر تخلف باشد 

با سودهای بالای 30 درصد.

نماینده مــردم اردکان در مجلس ادامه داد: افزایش 
پایه پولی باعث کم ارزش شدن پول می شود و به تورم 
لجام گسیخته و گرانی کالا می انجامد. متاسفانه این 
دور تسلسل در اقتصاد ایران چند دهه است که تداوم 
دارد؛ در حالــی که ما بــا میانگین تورم دو درصدی 
در دنیا مواجه هســتیم. متاسفانه با طی همین روند 
شاهد تورم بالای 30 درصد تا پایان سال خواهیم بود؛ 
بنابراین شایسته است به جای حذف صفرها اقدامات 
عملــی برای کاهش تورم و تقویت پایه پول ملی که 

عملا منجر به کاهش صفرها می شود، انجام پذیرد.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان 
اینکه بانک مرکزی مسئول حفظ و تقویت ارزش پول 
در مقابله با تورم و افزایش قدرت خرید مردم اســت، 
گفت: این مهمترین وظیفه ای است که بانک مرکزی 
باید به آن اهتمام داشته باشد و برای ادای این وظیفه 
اســتقلال بانک مرکزی باید مــورد توجه قرار گیرد. 
اینکه بانک مرکزی اختیار دارد یا نه، نافی ایفای این 
مسئولیت مهم نیست و اینکه باید چه مسائلی لحاظ 
شود تا بانک مرکزی بتواند به ایفای شایسته وظایف 
خویش بپردازد، مســاله دیگری است که مسئولان 

مربوطه باید در خصوص آن توضیح دهند.
تابش در پایان یادآور شد: در شرایط حساس فعلی با 
توجه به اختیاراتی که از طرف ستاد هماهنگی سران 
سه قوه به بانک مرکزی تفویض شده و البته فراقانونی 
اســت و ضرورت برون رفت از شــرایط بحران فعلی 
ایجاب می کند بانــک مرکزی همه تلاش خود را به 
اصلاح ساختار بانک ها و نظام بانکداری در کشور که 
منجــر به اصلاحــات پولی و مالی طی چند ســال 
می شــود، معطــوف دارد. در آن صــورت تورم مهار 
خواهد شد، پول ملی تقویت می شود، فشارها بر مردم 
کم می شود، اشتغال و تولید راه می افتد و خود به خود 

صفرها کاهش می یابد.

محمدرضا تابش عضو کميسيون برنامه و بودجه و محاسبات:

 حذف 4 صفر از پول ملی 
نیاز به مصوبه مجلس دارد



16

97
ی  

- د
  3

2 
ره 

شما
  -

م 
سو

ل 
سا

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار از ارائه 
دو طرح به دولت برای افزایش مشــارکت 
مــردم در بورس اوراق بهادار و اقتصاد ملی 

خبر داد.
دکتر شــاپور محمدی در خصوص اینکه در حال 
حاضر کمتر از 10 درصد جمعیت در بازار سرمایه 
حضور دارند، چه برنامه ای برای افزایش مشارکت 
مردم در بورس وجود دارد، گفت: برای مشــارکت 
عمــوم مردم در بورس لازم اســت بــرای اینکه 
مردم دچار زیان ناشــی از نوسان سهام نشوند؛ در 

صندوق های سرمایه گذاری مشارکت کنند.
وی افــزود: بــرای باقیمانــده ســهام دولت در 
شــرکت های اصل 44 قانون اساســی که واگذار 

نشــده اســت، در قالب صندوق های قابل معامله 
بورســی ETF  به صورت نقد و اقتصاد شامل 60 
درصد اقساط  و 40 درصد آورده نقدی مردم، سهام 
این شرکت ها در قالب صندوق به تمام خانوارهای 

ایرانی واگذار شود.
رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار افزود: 
سرمایه گذاری مردم در صندوق های قابل معامله 
با یک ســقف معین و با تخفیف 20 درصد قیمت 
تابلوی بازار و داشتن اختیار فروش از طرف دولت 
توسط خریداران یونیت ها و یا واحدهای صندوق 
قابل معامله طراحی شــود و مردم می توانند این 
یونیت هــا را خریداری کرده و دارنده ســهام این 

صندوق ها شوند.

دکتــر محمدی همچنین از ارائه پیشــنهادی به 
دولــت برای هدایت نقدینگی به ســمت تولید و 
بورس خبر داد و گفت: با این کار همچنین افزایش 
مشــارکت مردم و ایجاد فرصت سرمایه گذاری و 
افزایــش تعداد دارندگان کدهای معاملاتی دنبال 

می شود.
به اعتقاد وی به این طریق می توان نقدینگی های 
ریــز جامعه را جمع کرده کــه در کاهش تورم و 
کنترل ســفته  بازی در بازار ارز و طلا نقش داشته 

باشد.
سخنگوی سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: 
طرحــی برای افزایش حضور مردم در بازار به وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی پیشــنهاد دادیم که اگر 
انشاالله تصویب شود؛ این روش بعد از مصوبه ستاد 
هماهنگی دولت، راهکاری برای جذب مشــارکت 

مردم در اقتصاد خواهد بود.
طراحی اوراقی با بازدهی ریالی و ارزی

دکتر محمدی پیشنهاد دوم برای مشارکت دادن 
مــردم در بــورس و اوراق بهــادار را فروش اوراق 
هیبریدی یا ترکیبی در بازار سهام با بازده ریالی و 
ارزی عنوان کرد و گفت: معتقدیم برای پروژه هایی 
کــه بازده و فروش ارزی دارنــد؛ این راهکار قابل 
اجراست و دولت در محاسبه نرخ سود این اوراق با 
معیار نرخ بهره بین بانکی لندن لایبور  + Xدرصد 
برای این اوراق طراحی کند و این معیار به تصویب 
جلسه سران سه قوه برسد که نرخ بازده این اوراق 
لایبور + ایکس چقدر باشــد. اگر دولت دسترسی 
به بازار ارز دارد و با مصوبه سران سه قوه باشد، این 
طــرح یعنی اوراق هیبریدی با بازده ارزی و ریالی 
قابل اجراست و اگر دولت دسترسی به ارز نداشت، 
بازده ریالی این اوراق به صورت 2 تا 3 درصد بالاتر 

از نرخ سپرده بانکی به مردم پرداخت شود.
دبیر شــورایعالی بورس افزود: پروژه های تولیدی 
کشور با اوراق ارزی و ریالی ترکیبی قابلیت تأمین 
مالــی دارد و در واقــع این اوراق یــک نوع اوراق 
مشــارکت شــامل صکوک اجاره، قرارداد جعاله، 
وکالت، اوراق منفعت و مشــارکت به عنوان انواع 
ابزار مالی اســلامی قابل اســتفاده است. رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: این 
دو پیشنهاد برای مشارکت دادن مردم در بورس و 
اقتصاد ملی به وزارت اقتصاد ارائه شده که بستگی 
بــه این دارد، دولت آن را تصویب کند و اگر مردم 
از این اوراق و ســهام استقبال کنند، می توانیم به 
همه مردم این یونیت های صندوق ها را ارائه کنیم 

که همه اینها بستگی به استقبال مردم دارد.

رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

پیشنهاد دو طرح برای مردمی کردن بورس
طراحی اوراقی با بازدهی ریالی و ارزی

با رای همه اعضای شورایعالی بورس برای یک دوره ۳۰ ماهه؛

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ابقا شد
جلســه شورایعالی بورس به ریاست دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
محل این وزارتخانه تشــکیل و با اتفاق آراء دکتر شاپور محمدی برای یک دوره 30 ماهه 

دیگر به عنوان سکاندار بازار سرمایه برگزیده شد.
یاسر فلاح مدیر روابط عمومی و امور بین الملل سازمان بورس و اوراق بهادار در رابطه با جزییات این 
جلسه گفت: جلسه شورایعالی بورس به ریاست دکتر فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی و با 

حضور همه اعضا تشکیل و پیرامون موضوعات مختلف بازار سرمایه بحث و گفتگو شد.
مدیر روابط عمومی و امور بین  الملل سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن اشاره به پایان حکم  30 ماهه 
نخست دکتر شاپور محمدی به عنوان سکاندار بازار سرمایه افزود: طی این جلسه وزیر امور اقتصادی 
و دارایی با اشاره به دستاوردهای  دو سال اخیر سازمان بورس و اوراق بهادار خواستار تداوم فعالیت 

دکتر شاپور محمدی به عنوان رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار شد.
فلاح افزود: دکتر محمدی با رای مثبت همه اعضای شورایعالی بورس برای یک دوره 30 ماهه دیگر 

تصدی سازمان بورس و اوراق بهادار را بر عهده گرفت.
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مدیرعامل سمات با بیان اینکه سهام عدالت به 
مثابه یک شرکت سرمایه گذاری عمل خواهد 
کرد، افزود: سامانه سجام درگاه ورودی مردم 

برای خدمات سهام عدالت خواهد بود.
حســین فهیمي مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی و تسویه وجوه پیرامون آخرین اقدامات برای 
آزادسازی سهام عدالت گفت: در حالی طی 12 سال 
اخیر در مورد ســهام عدالت نظر داده شده که اکنون 
بایــد کاری عملیاتی برای آن کرد. بر اســاس لایحه 
ای که دولت به مجلس ارائه داده، آزادســازی سهام 
عدالت از طریق حذف شــرکت  های سرمایه  گذاری 
اســتانی و ایجاد صندوق  های ســرمایه گذاری قابل 

معامله)ETF(  در بازار سرمایه انجام خواهد شد.
  )ETF(فهیمی افزود: بر همین اساس بین 6 تا 10 صندوق سرمایه  گذاری قابل معامله
تخصصی ایجاد می  شود که سمات بر مبنای این فرآیند اقدام به تست و توسعه بستر 
الکترونیکی کرده تا مشمولان سهام عدالت بتوانند از طریق سامانه سجام خدمات 
مورد نظر خود را دریافت کنند؛ بنابراین ســامانه ســجام درگاه ورودی مردم برای 

خدمات سهام عدالت خواهد بود.
وی با با بیان اینکه سازمان خصوصی سازی متولی دریافت و تسهیل اطلاعات صحیح 
مشمولان سهام عدالت است، عنوان کرد: در خصوص سهام عدالت مشکل دریافت 
اطلاعات ناســالم یا به اصطلاح ناپاک را نخواهیم داشت؛ چراکه هم اکنون حساب  
های بانکی و هویت مشمولان این سهام مشخص است؛ از این رو در انتقال اطلاعات 
از سازمان خصوصی سازی به شرکت سپرده گذاری مسیر آسان تری خواهیم داشت. 
خصوصی سازی اما باید این اطلاعات را در سمات ثبت کند تا به این ترتیب سهام 
عدالت آماده معامله شده و فعالیت  های پس از معامله و ریجیستری آن عملیاتی شود. 
فهیمی پیرامون اینکه چرا سهام عدالت بدون واسطه به مردم واگذار نمی  شود، گفت: 
درصد قابل توجهی از مشمولان سهام عدالت شامل افراد حرفه ای بازار سرمایه نمی 
 شوند و یا قادر به تحلیل صورت  های مالی شرکت  ها نیستند. بهترین گزینه در این 
زمینه سبدی از سهام شرکت  هایی است که بر روی آن واحدهای سرمایه گذاری را 

ایجاد و مدیران حرفه  ای تحت نظارت سازمان بورس آن را مدیریت کنند.
وی ادامه داد: سهام عدالت از دو بخش مختلف شامل ساماندهی سهام عدالت و اینکه 
چه کســانی و به چه میزان و از ســهام چه شرکت  هایی به عنوان سهامدار شناخته 
می  شوند؛ تشکیل می  شود که نظارت بر این فرآیند در صلاحیت سازمان خصوصی 
ســازی است. سمات اما مأمور آزاد ســازی سهام عدالت از طریق دریافت اطلاعات 
شفاف و درست است تا بتوان این سهام را قابل معامله کرد. سهام عدالت مشمولان 
در واقع داخل واحدهای سرمایه گذاری یا به اصطلاح یونیت  ها خواهد بود؛ طبیعی 

است که در صورت فروش سهام عدالت این واحدها را نیز از دست خواهند داد.
مدیرعامل سمات با بیان اینکه سهام عدالت به مثابه یک شرکت سرمایه گذاری عمل 
خواهد کرد، افزود: به جای شــرکت های سرمایه گذاری استانی؛ پرتفویی از دارایی 
 های آنها در قالب نهاد حقوقی به نام صندوق سرمایه گذاری قابل معامله ایجاد و در 

مقابل مالکان این صندوق  ها واحدهای سرمایه گذاری دریافت می  کند.
وی در برابر این پرسش که آیا مشمولان سهام عدالت می  توانند در افزایش سرمایه 
شرکت  های سرمایه پذیر این سهام شرکت کنند، گفت: مدیر صندوق  های سرمایه 
گذاری سهام عدالت به نیابت و وکالت از سهامداران سهام عدالت در برنامه افزایش 
ســرمایه شرکت خواهد کرد. بر حســب اتفاق یکی از مزیت  هاي این روش رهایی 
مشــمولان ســهام عدالت از گرفتاری افزایش سرمایه  ها و قرار دادن بار آن بر دوش 
مدیران صندوق  های سرمایه گذاری است. به این ترتیب مدیر صندوق مختار خواهد 

بود که آیا حق تقدم  ها را بفروشد یا در افزایش سرمایه شرکت کند.

فهیمی تصریح کرد: اینکه مالک واحدهای ســرمایه 
گذاری ممتاز صندوق  های قابل معامله سهام عدالت 
چه اشخاصی هستند را باید مجلس شورای اسلامی 
از طریق کمیسیون  های خود از جمله کمیسیون ویژه 

اصل 44 قانون اساسی بررسی و تبیین کند.
تجلی اراده و عمل در معاملات الگوریتمی

فهیمــي همچنین در ادامــه در خصوص معاملات 
الگوریتمــي تاکید کــرد: در معامــلات الگوریتمی 
سیستم ها بر اســاس اطلاعات به جای فرد تصمیم 
گیــری می کنند که نتیجه آن نقدشــوندگی بازار و 

روانی داد و ستد در بازار ثانویه است.
وي گفت: از آنجا که توســعه بازار اولیه وابســته به 
ایجاد بازار ثانویه ای مدرن و روان اســت و معاملات 
الگوریتمی نقش مهمی در روان سازی معاملات و نقدشوندگی دارد، از این رو توسعه 
آن به یکی از ضرورت های اجتناب ناپذیر بازار ســرمایه بدل شده است. مدیرعامل 
شرکت سپرده گذاری مرکزی مهمترین مزیت معاملات الگوریتمی را تصمیم گیری 
سیستم به جای انسان دانست و گفت: در این نوع از معاملات نحوه خرید و فروش بر 
اساس فاکتورهای متعدد تعیین می شود. برای مثال سرمایه گذار یا راهبر الگوریتمی 
تعیین می کند که وقتی سهم به قیمت مشخص و حجم تعیین شده اي رسید، سهم 
خریداری یا فروخته شود. فهیمی با تاکید بر اینکه توسعه بازار سرمایه کشور با رشد 
هر دو بازار اولیه و بازار ثانویه محقق می شود، افزود: یکی از مهمترین مسائل پیش 
روی بازار سرمایه موضوع نقدشوندگی و روانی معاملات است. بازار اولیه که به طور 
مستقیم تامین مالی بنگاه های اقتصادی را بر عهده دارد، به طور مطلق وابسته به بازار 
ثانویه است و بدون بازار ثانویه روان و نقدشونده، صحبت از بازار اولیه توجیهی ندارد.

وی ادامه داد: بنابراین باید یک بازار ثانویه قدرتمند، روان، مدرن و مطابق با آخرین 
دســتاوردهای روز دنیا داشــته باشــیم تا بتوانیم در کنار آن بازار اولیه را به منظور 
تامین مالی بنگاه هاي بزرگ توســعه دهیم. مدیرعامل ســمات افزود: در این میان 
بحث معاملات الگوریتمی و توسعه این نوع داد و ستد مطرح است. روش داد و ستد 
الگوریتمی معاملات بازار ثانویه را روان و نقدشوندگی در این بازار را افزایش می دهد 

و در نهایت رشد بازار اولیه و توسعه مجموعه بازار سرمایه را به همراه دارد.
فهیمی ادامه داد: بنابراین توسعه معاملات الگوریتمی به یکی از نیازهای ضروری و 
اجتناب ناپذیر بازار بدل شــده که از طریق آن اراده افراد حرفه ای در داد و ســتد با 

استفاده از توان سیستمی به مرحله عمل حرفه ای می رسد.
مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری مرکزی در مقابل این پرسش که گام اول توسعه 
معاملات الگوریتمی چیســت؟ پاسخ داد: یکی از اقداماتی که باید در سطح جامعه 
انجام دهیم، تفکیک سهامداران به دو دسته حرفه ای و غیر حرفه ای است. ما نباید 
ابزارهای حرفه ای را بدون فرهنگ ســازی و آموزش در اختیار افراد غیر حرفه ای 
قرار بدهیم.  وی افزود: معاملات الگوریتمی و معاملات مشتقه از ابزارهای حرفه ای 
هســتند. به همان میزان که توسعه این ابزارها برای روان سازی بازار ضروری است 
و برای افزایش نقدشــوندگی به آنها نیاز داریم، اســتفاده افراد غیر حرفه ای از آنها 
می تواند زیان بار باشــد. فهیمی ادامه داد: ممکن اســت فردی پزشک یا مهندس 
متخصصی و تحصیلکرده باشــد، اما لزوما سهامدار حرفه ای نباشد یا حتی ممکن 
است فردی سهامدار حرفه ای باشد، اما آشنایی کافی با ابزارها نداشته باشد؛ مشخصا 
برای این افراد نتیجه بهره برداری از ابزار ناشناخته زیان است. مهم است که جامعه 

هدف ابزارها را شناسایی کنیم و فرهنگ سازی ها را متناسب با آن انجام دهیم.
وی با بیان اینکه معاملات الگوریتمی باید تنها در اختیار افراد حرفه ای قرار بگیرد، 
در غیر این صورت ممکن است به بازار آسیب وارد کند، تاکید کرد: برای استفاده از 

این ابزار فرهنگ سازی صحیح ضروری است.

مدیرعامل شرکت سپرده گذاري مرکزي و تسویه وجوه:

مشمولان سهام عدالت »سجامی« می  شوند
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ارزش بــازار بورس تهــران از ابتدای 
سالجاري تاکنون از 382 هزار میلیارد 
تومان بــه 612 هزار میلیــارد تومان 
رسیده که بالغ بر60 درصد رشد داشته 
است. بازار ســرمایه از نظر بازدهی و 
قرار  قبولي  قابل  جایگاه  در  شــاخص 
دارد. شــاخص بورس تهران نسبت به 
افزایش  درصد   67 با  سالجاري  ابتدای 
همراه شده است و جایگاه بورس تهران 
منطقه  بورس های  شاخص  رشد  نظر  از 

رتبه اول را در اختیار دارد.
دکتــر علــی صحرایی مدیرعامل شــرکت 
بورس تهــران ضمن بیان مطلــب فوق در 
ســي و دومین صبحانه کاري کانون نهادهاي 
ســرمایه گذاري ایران و با بیــان اینکه همه 
فعالان بازار ســرمایه با این کانون در ارتباط 
هستند، گفت: سعی کردیم همواره از نظرات 
کانون نهادها و کانون کارگزاران بهره برداری 

کنیم.
مدیرعامــل بورس تهران بــا تاکید بر اینکه 
ارزش بازار رشــد قابل توجهی داشته است، 
رشــد ارزش معاملات بورس تهران که یکي 
از محورهاي نقدشــوندگی اســت را  170 
درصد عنوان کرد و ادامه داد: طی سالجاری 
ارزش معاملات 4 بورس کشــور رشد کرده 
اســت. ارزش معاملات بورس تهران  نیز با 
123 هزار میلیارد تومان رشد قابل توجهی 
داشته است. ســهم بورس تهران در ارزش 

کل معاملات بازار سرمایه 35 درصد، بورس 
کالا 42 درصد،  فرابورس20 درصد و بورس 

انرژی3 درصد است.
وی راه اندازی ابزار آتی ســبد سهام را یکی 
از اقدامات مهم  ســالجاری دانست و گفت: 
برای راه اندازی این ابزار تلاش بسیاری شد 
و اکنون تنها با گذشــت مدت زمان کوتاهي 
از شروع فعالیت آن، ارزش معاملات در این 
روش دادوســتد به 17 میلیارد تومان رسید 
که در مقایســه با راه اندازی آتی تک ســهم 
آمار بسیار خوبی اســت. انتظار داریم همه 
مجموعه ها و فعالان بازار ســرمایه به سمت 

استفاده از این ابزار حرکت کنند.
دکتر صحرایي اظهار داشــت: در این روش 
علاوه بــر هزینــه مالیاتی کمتر، پوشــش 
ریســک بیشــتری رقم می خــورد. اکنون 
ابزارهای کلاسیک در بازار سرمایه ما تقریبا 
کامل شده و اگر فروش استقراضی نیز وارد 
شــود، همه ابزارهای کلاسیک در دسترس 
فعالان بازار سرمایه کشور قرار دارد. از سوی 
دیگر در بازار بدهی هم ابزارهای اســلامی 
راه اندازی شده و ما در این زمینه نیز همانند 
انواع صکوک که قابل عرضه در دنیا اســت؛ 

پیشرو هستیم.
مدیرعامل بورس تهــران آماری از وضعیت 
ارزش معامــلات بازار را ارائــه داد و گفت: 
جمع ارزش بازار بــورس و فرابورس حدود 
830 هزار میلیارد تومان اســت که برابر با 

40 درصد GDP  کشــور مي باشد. حجم  
دادوســتد فعالان حقیقی بازار به 51 درصد 
خرید و 49 درصد فروش رســیده و 3800  
میلیارد تومان خرید داشته اند که این ارقام 
نمایانگر اهمیت افراد حقیقی و توجه مردم 

به بازار است.
وی فرهنگ ســازی ســرمایه گذاری در بازار 
سرمایه را با اهمیت دانست و افزود: بررسی 
وضعیــت صندوق هــای ســرمایه گذاری و 
حضور سهامداران حقیقی در این صندوق ها 
نشاندهنده آن است که عمده تلاش ما باید 
به فرهنگ ســازی بازار سرمایه مربوط باشد 
و از تکنولوژی هــای روز دنیا در این زمینه 

بیشتر استفاده کنیم.
مدیرعامل بورس تهران خاطرنشان کرد: در 
بورس تهران 323 شــرکت فعال هستند که 
از این تعداد 186 شرکت در بازار اول و 137 
شــرکت در بازار دوم فعالیت می کنند.  پی 
برای کل بورس تهران 6/9 اســت و نسبت  
P/E 30 شــرکت برتر بــورس، 4/7 مرتبه 
است که این نشــان از ظرفیت رشد بورس 
نســبت به سایر بازارها دارد و انتظار می رود  
بخشی از نقدینگی موجود در کشور که بالغ 
بــر 1600  هزار میلیارد تومان اســت را به 

سمت بورس سوق دهیم.
دکتــر صحرایي با تاکید بــر اینکه ما برای 
توســعه بازار بــه فرهنگ ســازی و ارتقای 
سواد مالی نیاز داریم؛ گفت: ما انتظار داریم 

مدیرعامل شرکت بورس مطرح کرد:

حل چالش نقدشوندگی با توسعه ابزارها
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افرادی که دانــش لازم را دارند، بــا افراد عادی 
عملکرد متفاوتی داشــته باشــند. البته اکنون از 
فضاهای هیجانی عبور کرده ایم که این نشانه ای 

از بلوغ بازار است.
سکاندار بورس تهران به تسهیل دسترسی مردم، 
سرمایه گذاران و ناشران به بازار اشاره کرد و گفت: 
دسترسی به بازار برای همه مردم تسهیل شده و 
ورود شرکت  ها به بازار نیز باید آسان شود. در این 
حوزه تلاش های زیادی انجام شــده، در مقررات 
پذیرش تغییرات مکرری داشتیم و مطالعه در این 
زمینه ادامه دارد. از ســال 82 تعداد شرکت های 
پذیرفته شــده بالغ بر 520 شرکت بوده که این 

رشد، سهولت پذیرش را نشان می دهد.
دکتر صحرایي تصریح کرد: معافیت های مالیاتی 
کافی نیســت و باید تلاش کنیم معافیت مالیاتی 
برای ناشــران بورسی بیشتر شود؛ چراکه افزایش 
این معافیت ها در جذب و انگیزه حضور شرکت ها 

تاثیر به سزایی دارد.
وي همچنین گفت: اجرای دامنه نوســان پویا در 
دستور کار قرار دارد، اما در پلتفرم معاملاتی فعلی 
این امکان وجــود ندارد کــه امیدواریم با بهبود 

شرایط تغییر انجام  شود.
دکتر صحرایي به ســایر اقدامات توسعه محور در 
بازار ســرمایه اشاره کرد و گفت: گسترش ضریب 
نفوذ بورس تهران در کشور با  تقویت و راه اندازی 
22 تالار منطقه ای صورت پذیرفته است و  108  
کارگزار بــا حدود 1730 ایســتگاه دسترســی 
سراسری به بازار ســرمایه ایجاد کرده و به مردم 
خدمات ارائه می کنند. دسترسی برخط نیز فراهم 
شده و 35 درصد معاملات بورس تهران از طریق 

معاملات برخط انجام می شود.
مدیرعامل بورس تهران عمده تامین مالی کشــور 
را بانک محور دانســت و ســهم کمتری از آن را 
از طریق  بازار ســرمایه عنوان کرد و گفت: بازار 
سرمایه با دو دسته چالش بیرونی و درونی مواجه 
اســت؛ بخش چالش های بیرونی شــامل ساختار 
اقتصادی، ثبات سیاســت های اقتصادی، اقتصاد 
بانک محــور، فرهنــگ عمومی ســرمایه گذاری، 
روابط بین المللی و ســرمایه گذاری خارجی است. 
در بخش چالش های درونی نیز بازار ســرمایه با 
مسائلی همچون دسترســی به بازار، اندازه بازار، 
نقدشوندگی، شــفافیت اطلاعاتی، زیرساخت های 
معاملاتــی، دانش مالی فعالان بــازار و واگذاری 
مدیریت شرکت  های خصوصی شده رو به رو است.

دکتر صحرایي تصریح کرد: نقدشــوندگی یکي از 
چالش های مهم بازار ســرمایه اســت که نیازمند 
آن اســت که مقــررات آن تغییر کند و ســامانه 
معاملاتی ما هم توان کافــی برای انجام عملیات 
بازارگردانــی ندارد که باید بهبود و توســعه یابد. 
توسعه دانش مالی فعالان بازار نیز بسیار ضروری 
است. همچنین به طور پایه ای باید فرهنگ سازی 

را از سطح مدارس شروع کرد.

دبيرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری مطرح کرد:

 نقش بی بدیل بازار سرمایه 
در حل چالش های اقتصادی

سی و دومین صبحانه کاری کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران تحت عنوان "راهکارهای 
توسعه بازار سرمایه" با حضور سعید اسلامی بیدگلی دبیرکل این کانون  و عضو شورایعالی 
بورس، علی صحرایی مدیرعامل شــرکت بورس تهران و امیر هامونی مدیرعامل فرابورس 

ایران برگزار شد.
سعید اسلامی بیدگلی ضمن قدردانی از حضور مدیران بورسی کشور در این مراسم عنوان 
کرد: در حالی که یک دهه از تشــکیل ســاختارهای جدید بازار سرمایه کشور می گذرد و 
بورس رشد بسیار خوبي را تجربه کرده، اما اقتصاد کشور دستخوش تغییرات بسیاری شده 

و با چالش های بسیاری مواجه است. 
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ادامه داد: چالش های جدید اقتصادی اهمیت بازار 
ســرمایه را دوچندان  کرده، اما در عین حال این چالش بازسازی ساختارهای بازار سرمایه 
را ضروری کرده است تا تامین مالی و فرصت های سرمایه گذاری از مسیر آن حرکت کند.
وی ادامه داد: چالش هایی که اقتصاد کشور با آن مواجه است، چشم مدیران و سیاستگذاران 
اقتصادی را به اهمیت بازار ســرمایه باز کرده اســت. بن بست شبکه پولی، عدم شفافیت، 
نقدینگی و بسیاری از مسائل دیگر باعث شده صاحبنظران اقتصادی به این نتیجه برسند 
که بدون توسعه بازار سرمایه، اقتصاد کلان کشور راه به جایی نخواهد برد. از همین رو برای 
اولین بار در تاریخ سران سه قوه و بسیاری از مدیران ارشد از ضرورت توسعه این بازار می 
گویند. عضو شورایعالی بورس افزود: همه این مسائل در حالی است که ساز و کار اقتصاد 
ایران و بسترهای حقوقی و قانونی آن بر اساس بانک  محوری و با فرض کوچک بودن بازار 
ســرمایه طراحی شده است و بســیاری از ابزارها و نهادهای تازه متولد شده در این بازار با 

چالش های جدی مواجه هستند.
وی با تاکید بر اینکه در این مقطع خانواده بازار سرمایه بیش از هر زمان دیگری به همفکری 
و همکاری نیاز دارد، گفت: کانون نهادهای ســرمایه گذاری ایران فرصت را مناســب دید 
تا در این مقطع سیاســت های بورس و فرابورس را مرور و مســیر بهبود جایگاه بورس در 

اقتصاد را هموار کنیم.
اسلامی همچنین از اقدامات فرهنگی کانون نهادهای سرمایه گذاری خبر داد و گفت: طی 
تفاهمنامه اي با وزارت آموزش  و پرورش 50 کتاب آموزشی در راه است. از اول بهمن ماه 

نیز نخستین تئاتر با موضوع بازار سرمایه اجرا می شود.



20

97
ی  

- د
  3

2 
ره 

شما
  -

م 
سو

ل 
سا

ارائــه  از  فرابــورس  مدیرعامــل 
چندین  راه انــدازی  درخواســت 
خصوصی  ســرمایه  گذاری  صندوق 
بــه    )Private Equity Fund(
فرابورس خبر داد و گفت: این صندوق 
های  باید حلقه گمشده عرضه   را   ها 
از  قلمداد کرد؛ چراکه  بازار  در  اولیه 
به  طریق تملک در  شرکت  هایی که 
نیاز دارند، همانند  اصلاح ســاختار 
ب  تابلوهای  در  موجود  های  شرکت  
اخراجی  پایه، شرکت  های  بازار  و ج 
از بورس و خارج از بازار ســرمایه به 
راهبری، هدایت و تزریق نقدینگی به 
این شــرکت  ها می  پردازند و  بعد از 
از شرکت  این دسته  اصلاح ساختار، 
ها می  توانند در بورس  ها پذیرش و 

در بازار سهام عرضه اولیه شوند.
ســی  و دومین نشســت صبحانه  کاری 
کانــون نهادهــای ســرمایه  گــذاری با 
محوریت »راهکارها و چالش  های توسعه 
بورس« با حضور مدیران عامل فرابورس 
ایران و بــورس اوراق بهادار تهران برگزار 
شد و طی این نشست امیر هامونی ضمن 
معرفی نقاط قوت بازار ســرمایه و تلاش 
 هایی که در مســیر بهبود جایگاه بورس  
هــا در عرصه بیــن  المللی صــورت می  
گیرد، چالش  های ایــن بازار را در بحث 

محرمانگی داده ها، ابزارسازی، تکنولوژی، 
پایداری بورس  ها و مواردی از این دست 

بررسی کرد.
مدیرعامــل فرابورس با بیــان اینکه در 
حال حاضر بازار سرمایه در جایگاه خوبی 
نسبت به گذشــته در عرصه بین  المللی 
قــرار دارد، عضویت پیوســته ســازمان 
بورس در سازمان بین  المللی کمیسیون  
را موجب   )IOSCO( بهادار  اوراق  های 
تحکیــم و بهبــود جایگاه بــورس  ها در 
  )WFE( فدراســیون جهانی بــورس  ها
اعلام کرد و گفــت: در حالی که تا چند 
 WFE سال پیش عضویت بورس  ها در
به حالت تعلیق درآمده بود، اما هم  اکنون 
با عضویت در این فدراســیون می  توانیم 
داده  هــای خود را به صــورت ماهانه در 
این نهاد ثبت کنیــم. طبق آمارهایی که 
ارائه کرده ایم، شــاخص اسمی فرابورس 
و بورس جزو پربازده ترین شاخص  ها در 

میان بورس  های عضو WFE بوده اند.
هامونی با اشــاره بــه اینکــه در حوزه 
معامــلات ثانویه بازار بدهــی حرفی در 
دنیا برای گفتن داریم، افزود: بازار ثانویه 
بازار بدهی طي چند سال گذشته با رشد 
فزاینده ای در بازار ســرمایه کشور رو به 
 رو شــده و به لحاظ ارزش معاملات این 
بازار در غرب آسیا در جایگاه نخست قرار 

داریم.
به گفته وی در ارزیابی فدراسیون بورس  
های اروپایی و آسیایی نیز دو کارگزاری 
عضو فرابورس یعنی کارگزاری  های بانک 
ملت و پارســیان در جایگاه سوم برترین 
کارگــزاران عضو معرفی  شــده به فیاس 
در حوزه بازار بدهی قرار گرفتند که این 
موضوع از ظرفیت  های بالای آن در بازار 

سرمایه کشور حکایت می  کند.
طرح  بورس  های پایدار را به کمک 
سامانه کدال می  توانیم دنبال کنیم

مدیرعامل فرابورس ایران به طرح سازمان 
ملــل در خصوص "بورس  هــای پایدار" 
اشــاره و تشــریح کرد: یکــی از اهداف 
همیشــگی بورس  ها توجه و تاکید روی 
بحث شفافیت، نقدشــوندگی و کارایی و 
تلاش برای دســتیابی به این اهداف بوده 
اســت، اما از سال 2018 ســازمان ملل 
طرح "بورس  های پایدار" را مطرح و این 
موضوع را یکی از اهداف اصلی بورس  ها 
قلمداد کرده اســت؛ به طوری که باید با 
اعمال سیاســت  ها و برنامه  ریزی  هایی 
مباحثی همچون اشتغال پایدار، مدیریت 
منابع اعم از منابع آبی و ... را دنبال کنند 

و برای آن بکوشند.
وی با طرح این سوال که آیا بازار سرمایه 
می  تواند بــه مدیریت منابع در کشــور 

مدیرعامل فرابورس ایران در نشست راهكارها و چالش  های توسعه بورس عنوان کرد:

 صندوق  های سرمایه  گذاری خصوصی
حلقه گمشده عرضه  های اولیه
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کمــک و در بحث اشــتغال نیــز نقش  
آفرینی کنــد یا خیــر؟ از ظرفیت  های 
بالای ســامانه کدال در این زمینه سخن 
گفت و افزود: در حــال حاضر داده  های 
زیادی بر اساس اطلاعیه  هایی که شرکت  
ها به طور دوره ای و مرتب در این سامانه 
منتشــر می  کنند، قابل دســترس است 
که می  توان موارد دیگــری را نیز به آن 
افزود تا به سیاستگذاران در زمینه برنامه 
 ریزی و سیاستگذاری در شرایط مختلف 
اقتصادی اعم از رکود و رونق کمک  کند.

وی در توضیح این مساله عنوان کرد: می  
تــوان آیتم  های دیگــری را نیز به موارد 
فعلی انتشــار داده  های شــرکت  ها در 
ســامانه کدال افزود؛ به نحوی که علاوه 
بر آمار منتشــر شــده از ســوی شرکت  
ها در زمینه تولیــد و فروش محصولات 
مختلف و مواردی از این دســت؛ شرکت  
ها میزان اشــتغال خــود، میزان مصرف 
منابعی همچون آب، برق، گاز و ... را نیز 
از طریق کدال به اشــتراک بگذارند تا با 
فرآیند شــاخص  سازی و اســتخراج این 
داده  هــا برای تمامی شــرکت  هایی که 
اقدام به انتشــار اطلاعــات از طریق این 
ســامانه می  کنند به ســنجه  هایی برای 
میزان اشــتغال، میزان مصرف و مدیریت 
منابع و مواردی از این دســت برای بنگاه 
 های اقتصادی دست یافت و در خصوص 

آنها سیاستگذاری کرد.
چالش های بازار سرمایه در بحث 

انتشار داده  ها و ابزارسازی
از چالش   ایران یکی  مدیرعامل فرابورس 
های مهــم در حوزه بــازار ســرمایه را 
ها  داده   پیرامــون محرمانگی  موضوعات 
عنوان کرد و گفت: متاســفانه در زمینه 
انتشار داده ها و اطلاعات در بازار سرمایه 
مرز محرمانگی به درســتی تعریف نشده 
و در این زمینه نیازمند بررســی مجدد و 
باز تعریف آن هســتیم. به این مفهوم که 
داده  هایی را منتشــر می  کنیم که نباید 
به صورت عمومی منتشر شوند و مانع از 
انتشــار برخی دیگر از اطلاعات و آماري 
می  شــویم که بهتر اســت در دسترس 
کســب  و  کارهای مختلف مانند استارت 
 آپ  ها، فین  تک و ... برای رشد و توسعه 

فعالیت آنها قرار گیرند.
هامونــی همچنین از روش  های متفاوتی 
برای حفظ محرمانگی  ســخن گفت که 
داده  هــای بــزرگ وجــود دارد و قابل 
استفاده است؛ به طوری که در این زمینه 
مجهول  سازی داده  ها یکی از روش  های 

ابزارسازی،  طولانی  فرآیند  است.  موجود 
چالش دیگری بود که هامونی به آن اشاره 
کرد و این موضــوع را یکی از تنگناها در 

مسیر توسعه بازار سرمایه دانست.
به گفته وی راه اندازی ابزاری مانند اسناد 
خزانه اســلامی حدود 4 ســال به طول 
انجامید؛ این در حالی اســت که در سایر 
ابزارهایی که در بازار ســرمایه راه اندازی 

شده نیز زمان زیادی سپری شده است.
وی راه  حل این مساله را در به کارگیری 
فرآینــدی تحت عنــوان Sandbox یا 
آزمایشگاه جعبه  شــنی اعلام کرد که بر 
اساس آن برای بررسی  ابزارهای جدید در 
بازار ســرمایه در گام نخست یک شورای 
فرعی یعنی کمیته فقهی در ســندباکس 
شــکل بگیرد  تا در مدت یک هفته موارد 
فقهی آن را مورد بررســی قرار دهد و در 
ادامه آن ابزار وارد فاز فنی شــود.  سپس 
در فاز فنی یک بــازار خصوصی و حرفه  
ای با حضور هلدینگ  ها، تامین ســرمایه 
 ها و مشاوران ســرمایه  گذاری راه اندازی 
می  شود تا برای مدت کوتاهی داد و ستد 
روی این ابــزار جدید مالی صورت گیرد؛ 
در صورتی که این ابزار در مرحله پایلوت 
آنگاه  معاملات موفقیت  آمیزی داشــت، 

فرآیند راه اندازی آن دنبال می شود.
هامونی با اشــاره بــه اینکــه در حوزه 
تکنولوژی نیز بازار سرمایه با چالش رو به 
 روست، از اقدامات فرابورس برای رفع این 
مســاله خبر داد و گفت: سامانه  ای را در 
فرابورس از خارج خریداری کرده ایم و آن 
را توســعه داده ایم؛ در حالی که ابتدا این 
موضوع به عنوان یک پروژه در فرابورس 

تعریف شــده بود. اما هم  اکنــون برای 
پیگیــری آن یک معاونــت تحت عنوان 
»توســعه تکنولوژی« راه اندازی کرده ایم 
تا حوزه  های فین  تکی که برای توســعه 
بازار ســرمایه راهگشاست را مانند موتور 
معاملاتــی )Engine( در ایــن معاونت 

دنبال کنیم.
بــه گفته وی در حوزه بــازار پایه نیز در 
حالی که با دستور ریاست سازمان بورس 
دســتورالعمل  ها و مقررات این بازار در 
حال اصلاح اســت؛ در تلاشیم با متنوع  
بتوانیم دیگر وابسته به  سازی تکنولوژی 
یک موتور معاملاتی در این بازار نباشیم.

مدیرعامل فرابورس با اشــاره به تصویب 
اساســنامه صندوق  های سرمایه  گذاری 
در صندوق  هــا )Fund of Funds(  و 
صندوق  های ســرمایه  گذاری خصوصی 
راه انــدازی چندین  درخواســت  ارائه  از 
 Private Equity( صندوق خصوصــی
Fund( به فرابورس خبر داد و گفت: این 
صندوق  ها را باید حلقه گمشــده عرضه 
 های اولیه در بازار قلمــداد کرد؛ چراکه 
این صندوق  ها از طریق تملک در  شرکت 
 هایی که بــه اصلاح ســاختار نیاز دارند 
همانند شرکت  های موجود در تابلوهای 
ب و ج بازار پایه، شرکت  های اخراجی از 
بورس و خارج از بازار سرمایه به راهبری، 
هدایت و تزریق نقدینگی به این شرکت 
 ها می  پردازد و  بعد از اصلاح ساختار، این 
دسته از شــرکت  ها می  توانند در بورس  
ها پذیرش و در بازار ســهام عرضه اولیه 

شوند.
 تنظیم نرخ در بازار بدهی 

با عملیات بازار باز
مدیرعامل فرابورس ایــران یکی از نقاط 
قوت لایحه بودجه ســال 98 را توجه به 
عملیات بازار باز دانســت و گفت: در این 
لایحه به دولت اجازه داده شده در صورت 
اجرای عملیات بازار باز و نیز توثیق اوراق 
مالی اســلامی دولتی نزد بانک  ها توسط 
بانــک مرکــزی، بخشــی از بدهی  های 
قطعی و حسابرسی شده خود به بانک  ها 
که در چارچوب قوانین و مقررات تا پایان 
سال97 ایجاد شده اســت، تا سقف 20 

هزار میلیارد تومان را بهادارسازی کند.
هامونــی تنظیم نــرخ در بــازار بدهی را 
نتیجه عملیات بازار باز دانســت و گفت: 
رئیس کل بانک مرکزی پیگیر این موضوع 
در لایحه بودجه ســال آینده است و این 
موضوع کمک می  کند تا بحث تنظیم نرخ 

در این بازار عملیاتی شود.

یکی از چالش  های مهم در 
حوزه بازار سرمایه موضوعات 

پیرامون محرمانگی 
 داده  هاست. 

متاسفانه در زمینه انتشار 
داده ها و اطلاعات در بازار 
سرمایه مرز محرمانگی به 

درستی تعریف نشده و در این 
زمینه نیازمند بررسی مجدد و 

باز تعریف آن هستیم
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به کار مجــدد عرضه نفت خام  آغاز 
صادراتی در بورس انرژی با عرضه یک 
میلیون بشکه  ای نفت خام سبک برای 
اولین روز بهمن  ماه کلید خورده است. 
در همین خصوص و به منظور آشنایی 
با این ساز وکار معاملاتی در نشستی با 
حضور مدیران بــورس انرژی، ویژگی 
 های این شــیوه داد و ستد بررسی و 

تشریح شد.
از ویژگی  های عرضه فعلی نفت خام الزام 
به پرداخت 6 درصــد )به جای 10 درصد 
قبلی( پیش  پرداخت، امکان تســویه 100 
درصد ریالی و 90 روز زمان برای تســویه 
نقدی وجه حاصل از معامله اســت. قیمت 
پایه در این معاملات 52 دلار و 42 سنت 
بــه  صورت کشــف پریمیــوم خواهد بود. 
حداقل حجم خرید 35 هزار بشــکه بوده، 
اما سایر ویژگی  های معامله تفاوت عمیقی 
با دفعات قبلی داد و ستد نفت خام ندارد.

دکتــر ســید علی حســیني در خصوص 
وضعیت صادرات نفت خام و دورنمای آن 
با توجه به تعریف ابزارهای مالی، پتانسیل 
صادرات برق از بســتر بورس انرژی و آغاز 
به کار گسترده رینگ صادراتی گاز )مایع( 
ضمن تشــکر از حمایت  های وزارت نفت 
و شخص مهندس زنگنه عنوان کرد: ایران 
رتبه اول ذخایر نفت و گاز در جهان را در 
اختیار دارد و بخش مهمی از توسعه کشور 
تاکنون مرهون همیــن درآمدزایی از این 
منابع و تلاش  ها در این زمینه است که به 
 صورت خاص؛ ظرفیت  های موجود در این 
حوزه را با بهره وری بالاتری همراه ساخت 
و از آن اســتفاده کرد که یکی از ابزارهای 

مهم در این حوزه اســتفاده از ابزار بورس 
انرژی خواهد بود.

وي تاکید کرد: شــاید در گذشــته اجازه 
ورود، جمع  آوری اطلاعات و داده، مخابره 
و تحلیــل اطلاعات در مورد بــازار انرژی 
ایران وجود نداشــت، اما هــم  اکنون هم 
صاحبنظــران در این حــوزه و هم اهالی 
رســانه می  تواننــد در ایــن موضوع مهم 
ایفای نقــش کنند. هم  اکنــون به وضوح 
شــاهد تاثیرگذاری رســانه  ها بر ســاز  و 
  کار و جریان معاملات نفت خام هســتیم.
حســیني همچنین افــزود: افزایش حجم 
معاملات و بهبود گام به گام ساز  و کارهای 
معاملاتی در کنار پتانســیل پوشش رسانه 
 ای بالاتر معامــلات؛ واقعیت  های این بازار 
است که به کمک رسانه  ها انجام می  گیرد. 
به طور کلــی از حضور رســانه  ها در این 
حوزه معاملات اســتقبال و از آن حمایت 
می  کنیم کــه یکی از خروجــی  های آن 
اعتمادســازی برای خریداران خواهد بود. 
از ســوی دیگر اهمیت راهبــردی تولید و 
صادرات نفت خام که به معنی پیوند بیشتر 
با جامعه )اقتصــادی( جهانی و فعالان این 
حــوزه خواهد بود، از بســتر بورس انرژی 
ایران گذر می  کند؛ اگرچــه امکان تامین 
مالی و فاینانس پروژه ها و افزایش تعاملات 
سازنده در این حوزه را هم در بر می  گیرد.

مدیرعامل بورس انــرژی در ادامه به زمان 
بر بودن فرآیند عرضه نفت خام در بورس 
انرژی اشاره کرد و گفت: از سال 81 شاهد 
تاکید رئیس  جمهور وقت بــر آغاز به کار 
عرضه صادراتی نفت خام در بورس بودیم، 
امــا از آن زمان تاکنون بــه  رغم تاکیدات 

جدی قانونی و دستورالعمل  ها؛ این فرآیند 
نزدیک به 16 سال زمان برده است.

حســینی همچنیــن به عرضه گســترده 
فرآورده ها اشــاره کــرد و گفــت: به جز 
)همچنیــن عرضه  اصلــی  فرآورده هــای 
مــورد  در  داخلــی(  بنزیــن  گســترده 
فرآورده هــای ویژه شــاهد عرضه تک تک 
محصولات هستیم و شرکت  های پالایشی 
خــود به دنبال پذیــرش کالاهای تولیدی 
خود در بورس انرژی هســتند. اگرچه در 
 )LPG( مورد کالاهایی همچون گاز مایع
به  عنوان یک فرآورده اصلی شاهد افزایش 
تقاضــای خریــد در کنار رشــد عرضه  ها 
هســتیم. البته در مورد LPG باید گفت 
که بازار این محصول بســیار بزرگ اســت 
و شــباهت  های بســیاری با بازار صادرات 
نفت خــام دارد. به  عنوان مثال حجم  های 
معاملاتی بزرگ، ویژگی  های فنی حمل  و 
نقل  با کشتی یا تسویه ارزی از ویژگی  های 
 LPG مشترک بین بازار نفت خام و بازار
به شمار می  رود؛ بنابراین معاملات بزرگ 
این کالا مباحث فنــی پیچیده  تری دارد. 
البتــه معاملات محموله  هــای کوچک  تر 
آغاز شــده و در حال انجام است. به  عنوان 
مثال شاهد داد و ستد 10 هزار تن از این 
کالا در بازارهــای صادراتــی بورس انرژی 
بودیم که از آغاز و گســترش این معاملات 
حکایــت دارد. برای معامــلات LPG در 
مجموع شرایطی همچون نفت خام حاکم 

است.
مدیرعامل بــورس انرژی در ادامه در مورد 
نفت خام عنــوان کرد:  دورنمای عرضــه 
تجربه فعالیت در بازار ســرمایه طي سال 

مدیرعامل بورس انرژی تشریح کرد:

ویژگی  های معاملاتی عرضه جدید نفت در بورس
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وزیر نفت اعلام کرد:

 مجوز سران قوا برای عرضــه 
سه میلیون بشكه نفت در بورس

امکان خرید ۱۰۰ درصد ریالي فراهم شد

 هــای اخیر در کنار تجربــه معاملات نفت خام 
صادراتی از دورنمــای مثبت و جذاب معاملات 
نفت در بورس انــرژی حکایت دارد و به ما می 

 آموزد که به آینده خوشبین باشیم.
بــه گفته وی در قانون برنامه ششــم توســعه 
برای یک دوره 5   ســاله تاکید بــر عرضه نفت 
خام و فرآورده ها و تعریف ابزارهای مالی وجود 
دارد، اما برای تبدیل شــدن آن به اجرا و آغاز 
و تداوم عملیــات اجرایی آن نیــاز خواهد بود 
تا دســتگاه های ذیربط برنامه زمانــی و برنامه 
عملیاتــی و اجرایی مورد نیــاز را تدوین کنند. 
وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران الزاما باید 
به این دو اصل پایبند باشــند و برای آن وقت 
بگذارند. بنابراین به برنامه اجرایی و زمان  بندی 
اجرا نیاز داریم و اگر به این اصول پایبند باشیم، 
قطعا چشــم  انداز صادرات نفت خام از بســتر 
بورس انرژی بــا موفقیت به اجــرا در می  آید. 
از طرف دیگر بورس انرژی یــک بازار )بورس( 
کالایی است و در بازار کالا وقتی کالایی مصرف 
 کننده خود را پیدا کند، تداوم معاملات اجتناب 
 ناپذیر خواهد بــود. بنابراین اگر بتوانیم خدمت 
خوبــی در فرآیندهــای معاملات ارائــه کنیم، 
معاملات ادامه یافته و قطعا چشــم  انداز مثبت 

خواهد بود.
حســینی در مورد تعریف ابزارهای مالی مبتنی 
بــر نفت خام عنوان کرد: برای عملیاتی شــدن 
معاملات مالــی و بازارهای مالی مبتنی بر نفت 
خام یا فرآورده ها در بازار سرمایه مشکلی وجود 
ندارد. توانمنــدی عملیاتی و نرم  افزارهای مورد 
نیاز آن وجود دارد و فقط به معامله و اســتمرار 
عرضه دارایی پایه نیاز داریم. بر مبنای آموزه های 
شرعی و مبانی فقهی و حقوقی معاملات در بازار 
ســرمایه در کشــورمان بازار کاغذی )ابزارهای 
معاملاتی مبتنی بر کالا همچــون قراردادهای 
گواهی ســپرده یا بازار مشــتقه( بعــد از بازار 
فیزیکی اجرایی خواهد شد تا اگر خریدار قصد 
تحویل گرفتن فیزیکی کالا را داشته باشد، این 
امکان محقق شود؛ بنابراین باید تلاش کنیم که 
بازار به شرایط معاملات در بازار فیزیکی برسد. 
برای پیگیری آغاز به کار این شــیوه معاملاتی 
کمیته خاصی تعیین شده و جلساتی هم برگزار 
می  شود، اما ســرعت عمل آن برای ما مطلوب 
نیست. اگرچه بازار سرمایه به شدت علاقه  مند 

به اجرایی  شدن این شیوه معاملات است.
در نهایــت مدیرعامــل بورس انــرژی در مورد 
معاملات برق در این بازار هم گفت: بر اســاس 
ماده 44 قانون برنامه ششــم توسعه قیمت برق 
باید در بورس تعیین شود. هم  اکنون معاملات 
بــرق در این بازار انجام می  پذیرد، اما ســرعت 
رشد و حجم معاملات برای ما مطلوب نیست و 
حرکت این صنعت به ســمت ســاز و کارهای 
بیشــتری  جدیــت  بــا  بایــد  را   بورســی 

پیگیری کرد.

وزیر نفت با بیان اینکه به زودي عرضه مرحله سوم نفت 
در بورس رخ مي دهد، گفت: خریداران نفت در بورس 
توانسته اند طلای سیاه را صادر کنند و مشکلی در این 

زمینه وجود نداشته است.
بیژن نامدار زنگنه با اشــاره به فــروش دو مرحله ای نفت در 
بورس انرژي گفت: گزارش این دو مرحله فروش به شورایعالی 
اقتصادی قوای ســه گانه ارائه و مجوز جدید از سران سه قوه 

برای مرحله جدید فروش نفت در بورس اخذ شد.
وزیــر نفت با بیان اینکه بــه زودی اطلاعیه ای درباره مرحله 
سوم فروش نفت در بورس صادر می شود  افزود: در این راستا 
مجوز لازم از ســران سه قوه اخذ شده تا 3 میلیون بشکه نفت 
در بورس به صورت 100 درصد ریالی با ارز سنا فروش برسد.

اگر فردی به خرید ارزی نفت در بورس تمایل داشــت نفت به 
صورت ارزی به این شــخص ارائه و اگر فردی به خرید ریالی 

نفت تمایل داشت عرضه به صورت ریالی انجام می شود.
زنگنه  گفت: اگر فــردی به خرید ارزی نفت در بورس تمایل 
داشت، نفت به صورت ارزی به این شخص ارائه و اگر فردی به 
خرید ریالی نفت تمایل داشــت، عرضه به صورت ریالی انجام 

می شود.
عضو کابینه دولت دوازدهم با اشــاره به وضعیت فروش نفت 
های خریداری شده در بورس تصریح کرد: خریداران نفت در 
بورس توانسته اند طلای سیاه را صادر کنند و مشکلی در این 

زمینه وجود نداشته است.
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مدیرعامــل بــورس کالای ایــران 
در همایــش سراســري اتحادیــه 
نفت،   فرآورده هاي  صادرکننــدگان 
گاز و پتروشــیمي با عنوان »توسعه 
صادرات قانون محــور و بدون رانت« 
به توسعه بازارهاي صادراتی با وجود 
نوســانات قیمتی اشاره کرد و گفت: 
پوشش  نوسانات،  این  با  مقابله  چاره 
تأمین  از  اطمینان  و  قیمتی  نوسانات 
اولیه  مواد  از طریق خرید  اولیه  مواد 
به روش »کشــف  و فروش محصول 

پریمیوم« است.
دکتر حامد سلطاني نژاد در این همایش به 
جایگاه بورس کالای ایران در بازار سرمایه 
اشــاره کرد و گفت: بورس کالای ایران به 
عنوان مجری و یکی از چهار بورس فعال 
در کشــور تحت نظارت شورایعالی بورس 
و اوراق بهــادار به عنــوان نهاد راهبری و 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار به عنوان 

ناظر بازار سرمایه فعالیت می کند.
وي در ادامه افزود: بورس کالای ایران دارای 
دو بازار فیزیکی و مالی بوده که بازار فیزیکی 
شــامل دو رینگ داخلی و صادراتی است و 
محصولات صنعتی و معدنی، پتروشیمی و 
فرآورده های نفتی و کشاورزی در این بازار 

عرضه و معامله می شود.

مزایای رینگ صادراتی
دکتــر ســلطانی نژاد به مزایــای معامله 
اشاره کرد  محصولات در رینگ صادراتی 
و گفت: تضمین اجــرای تعهدات خریدار 
انتشــار اطلاعات عرضه و  و فروشــنده، 
قیمت معاملات، امکان حضور مســتقیم 
از طریق  بازاریابــی  مشــتریان خارجی، 
شــبکه کارگزاران، کنترل منشــاء کالای 
صادراتی، کشــف منصفانه قیمت با ایجاد 
شــرایط همســان و رقابتی و در نهایت 
امکان انعقاد قراردادهای استاندارد تجاری 
از جمله مهمتریــن مزایای  بین المللــی 
رینــگ صادراتی  در   عرضه محصــولات 

است.
وی به آمــار معاملات رینــگ صادراتی 
طي 6 ماهه نخست ســالجاری پرداخت 
و افــزود: در رینــگ صادراتــی بــورس 
کالا محصولاتــی از جملــه فــولاد، قیر، 
سنگ آهن، روغن، گوگرد و عایق رطوبتی 
معامله شــده که حجم معاملات آن طی 
نیمه اول امســال به یک میلیون و 941 
هــزار تن انواع محصول رســیده اســت. 
این در حالی اســت که در مدت مشــابه 
سال گذشــته این رقم 2 میلیون و 645 
 هــزار تن محصول در ایــن رینگ معامله 

شده بود.

 چاره مقابله با نوسانات 
قیمت چیست؟

وی بــا بیــان اینکه در رینــگ صادراتی 
بــورس کالا انجــام معامــلات در چهار 
مدل معاملات نقد، نســیه، سلف و کشف 
پریمیوم )قیمت شــناور( امکانپذیر است، 
گفت: بررسی نوسانات قیمت های مختلف 
از جمله قیمت نفت برنت طی چهار سال 
گذشته نشاندهنده پتانسیل بالای نوسان 
قیمت در فرآورده های نفتی و محصولات 
پتروشــیمی است و می توان برای پوشش 
ریسک ناشی از این نوسانات قیمتی و به 
کمــک معاملات کشــف پریمیوم قیمت 
کالاها را براساس فرمول و با انعقاد قرارداد 
نهایی در سررسید تعیین کرد. به طوری 
که مقایســه نوســانات قیمتی کالاها در 
سال 2018 نشان می دهد که نفت برنت 
با ضریــب 9.36 درصدی بالاترین ضریب 
تغییرات قیمتــی را در بین کامودیتی ها 

همچون مس، ذرت و طلا دارد.
دکتر سلطانی نژاد با تاکید بر لزوم توسعه 
بازار صادراتی با وجود نوســانات قیمتی 
اظهارداشت: چاره مقابله با این نوسانات، 
پوشــش نوســانات قیمتی و اطمینان از 
تأمین مــواد اولیه از طریــق خرید مواد 
اولیــه و فروش محصول به روش کشــف 

دکتر سلطانی نژاد در همایش »توسعه صادرات قانون محور و بدون رانت« تشریح کرد:

 مدل بورس  کالا برای توسعه صادرات 
با وجود نوسانات قیمتی
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پریمیوم است تا ضمن اطمینان از تامین 
مواد اولیه بتوان ثبات قیمت نســبت به 
بازارهای جهانی را نیز در حوزه صادراتی 

ایجاد کرد.
وی به بیان تجربه جهانی در قراردادهای 
کشــف پریمیوم اشــاره کرد و گفت: در 
بورس فلــزات لندن معامــلات پریمیوم 
برای تحویل کالا در مکان های جغرافیایي 
خاص که متقاضی بیشــتری دارد؛ به کار 
گرفته می شــود. به ایــن ترتیب می توان 
بــا بهره گیری از ابزارهــای مالی جدید و 
استراتژی هدفمند، موقعیت خرید  ایجاد 
یا فروش آتی با قیمت شــناور را در بازار 

داخل نیز ایجاد کرد.
بــه گفتــه وی در قراردادهــای تجاری 
بین المللــی نیــز تجــار بــرای انعقــاد 
قراردادهــای آینــده و در عیــن حــال 
پوشــش نوســانات قیمت اقدام به انعقاد 
قراردادهایــی بــا قیمت شــناور )قیمت 

براساس قیمت مرجع( مي کنند.
مدیرعامل بــورس کالای ایران به امکان 
اســتفاده از ظرفیت های رینگ صادراتی 
از طریــق قراردادهای بلندمدت کشــف 
پریمیومی اشاره کرد و گفت: از طریق این 
معاملات صادرکننده بازار هدف صادراتی 
را مشخص کرده و قراردادهای بین المللی 
بــرای تأمین کالا منعقــد می کند که در 
این رابطه صادرکننــده نیاز به »تضمین 
برنامه ریزی صادرات  بــراي  کالا«  تأمین 
دارد. تولیدکننده نیز زیرساخت لازم برای 
تولیــد را در اختیــار دارد و به »تضمین 
فــروش کالا« بــراي برنامه ریزی نیازمند 
اســت. در نهایت قرارداد کشف پریمیوم 
براســاس فرمول مشــخص )بــر مبنای 
قیمت های مرجع( و پریمیوم کشف شده 
بازار بین صادرکننــده و تولیدکننده  در 

منعقد می شود.
فرآیند انعقاد قرارداد کشف پریمیوم

وی فرآیند معاملاتی انعقاد قرارداد کشف 
پریمیوم در بورس را چنین تشریح کرد و 
گفت: معاملات کشف پریمیوم قراردادی 
است که در بازار فیزیکی معامله می شود 
و به موجب آن طرفین متعهد می شــوند 
که در زمان مشخصی در آینده )تحویل، 
حمل یا بارگیری( کالا را براساس قیمت 
نهایی )قیمت مبنــا به علاوه مابه التفاوت 
توافق شده( معامله کنند. خریدار بخشی 
از ثمــن معاملــه را در زمــان توافق به 
فروشنده پرداخت و تســویه مابقی وجه 
متعاقباً براساس شــرایطی انجام می شود 

کــه در زمــان عقد قــرارداد مشــخص 
می گردد. در این قــرارداد پریمیوم مبلغ 
یا درصدی است که براي محاسبه قیمت 
قیمت  از  یا  اضافه  مبنا  قیمت  به  نهایي 
مبنا کسر مــی شود و قیمت مبنا قیمتي 
است که در زمان تعیین شده در اطلاعیه 
بورس  قبول  مورد  مرجع  توسط  عرضه 

اعلام می شود.
مدیرعامل بورس کالای ایــران در ادامه 
افــزود: به این ترتیب معامله نهایي زمانی 
بین طرفین منعقد می شود که در قرارداد 
انجام  به  متعهد  طرفین  پریمیوم  کشف 
این  شــده اند.  بــورس  ضوابط  طبق  آن 
معامله در زمان مشخص شده در قرارداد 
نهایي  قیمت  براساس  پریمیوم  کشف 
توسط بورس میان طرفین قرارداد کشف 
پریمیوم به صورت قرارداد نقد، نســیه یا 
در  نهایي  قیمت  مي شــود.  منعقد  سلف 
این قراردادها نیز از فرمول توافق شــده 
بین طرفین و پریمیوم کشــف شده قابل 

محاسبه است.
به گفتــه دکتر ســلطانی نژاد در قرارداد 
کشــف پریمیوم مبادلــه کالا با اختلاف 
قیمتی مشخص نسبت به قیمت مرجع و 
تحویل در زمان مشخص در آینده صورت 
می پذیرد و ابزاری برای پوشش ریسک و 

رونق مبادلات تجاری به شمار می رود.
انعطاف قرارداد کشف پریمیوم

از  همچنیــن  ســلطانی نژاد  دکتــر 
مشــخصه های قابــل تغییــر ایــن نوع 
قراردادها برای بهینه سازی بر اساس نیاز 
هر مشتری سخن گفت و تصریح کرد: در 
قراردادهای کشف پریمیوم امکان تعیین 
قرارداد بهینه وجــود دارد؛ به طوری که 

قــرارداد کشــف پریمیوم )زمــان انعقاد 
معاملــه نهایی( می تواند برای سررســید 
کوتاه مــدت و بلندمــدت تعریف شــود. 
همچنیــن فرمول تعییــن قیمت معامله 
نهایی نیز می تواند بین حداقل وابستگی و 
حداکثر وابستگی به پارامتر متغیر؛ تغییر 
کند. افــزون بر این پیــش پرداخت این 
قرارداد نیز براســاس قرارداد )بین صفر تا 
100 درصد( متغیر است و معامله نهایی 
می تواند در سه قالب معاملات نقد، سلف 

و اعتباری صورت گیرد.
وی به بیان کاربردهای خاص قرارداد کشف 
پریمیوم پرداخت و گفت: متناسب با نیاز 
خریدار و فروشــنده و به منظور پوشش 
ریسک قیمتی خریدار و فروشنده، تامین 
مالی کوتاه مدت و بلندمدت فروشــنده و 
و  کوتاه مدت  سررســید  می توان  خریدار 
بلندمدت را برای ایــن قراردادها تعریف 
کــرد و به دلیل منعطف بــودن این ابزار 
مالی می تــوان میزان پیش پرداخت ها و 
فرمــول تعیین قیمت معامله نهایی و نوع 

معامله را تغییر داد.
 3 پیشنهاد برای بهبود 

تجارت و صادرات
دکتر ســلطانی نژاد در ادامه سه پیشنهاد 
را مطرح کرد و اظهارداشت: در این رابطه 
می توان پیشــنهاد همفکــری اتحادیه با 
بورس به منظور طراحی مدل های جدید 
معاملاتــی را با هدف بهبــود حلقه های 
زنجیره فرآیند توســعه اقتصادی )تولید، 
توزیع، مبادله و مصرف( براي گســترش 
مبادلات تجاری و گسترش بازارهای هدف 
صادراتی ارائه کــرد تا مدل هایی طراحی 
شــود که مبتنی بــر نیــاز تولیدکننده، 
مصرف کننده و بازرگان و در راستاي رفع 

نقاط ضعف فضای کسب و کار باشد.
مدیرعامل بــورس کالای ایران در پایان 
ســخنان خود گفت: همچنین به عنوان 
مورد دوم پیشــنهاد می شــود اتحادیه از 
طریق نظارت پیوسته بر عملکرد اعضا در 
بورس با هدف توســعه معاملات شــفاف 
نقــش رگولاتــوری بــازار را ایفــا کند. 
همچنین به عنوان سومین مورد پیشنهاد؛ 
بهره گیری از قراردادهای بلندمدت تأمین 
مــواد اولیــه و قراردادهــای بلندمــدت 
صادراتی با استفاده از ابزار کشف پریمیوم 
را می تــوان ارائــه داد کــه در این رابطه 
می توان به امکان خرید کشف پریمیومی 
وکیوم باتوم و فروش کشف پریمیومی قیر 

در بورس کالا اشاره کرد.

در قرارداد کشف پریمیوم 
مبادله کالا با اختلاف 

قیمتی مشخص نسبت به 
قیمت مرجع و تحویل در 
زمان مشخص در آینده 

صورت می پذیرد و ابزاری 
برای پوشش ریسک و 

رونق مبادلات تجاری به 
شمار می رود
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شــرکت تامین ســرمایه تمدن و انجمن مهندسی مالی با هدف 
تعمیق هر چه بیشــتر بازار ســرمایه تفاهم نامه همکاري را با 
حضور فریدون رهنمای روپشتی رئیس انجمن مهندسي مالی و 
محمودرضا خواجه نصیری مدیرعامل تامین سرمایه تمدن امضا 

کردند.
به گــزارش خبرنــگار ما؛ دکتــر خواجه نصیــری مدیرعامل شــرکت 
تامین ســرمایه تمدن در این مراســم در خصوص هــدف از امضای این 
تفاهم نامه گفت: به نظر می رســد بین صنعت مالی و بخش علمی کشور 
فاصله ای وجود دارد. این در حالی است که روز به روز در دنیا شاهد رشد 
و توسعه صنعت مالی به خصوص از طریق توسعه ابزارهای مالی که پایه 

آن توسعه علم در بازار است، هستیم.
وی افزود: نهادهای بازار ســرمایه در زمینه گسترش ابزارهای مالی طي 
سال های اخیر رشد قابل ملاحظه ای داشته اند، اما به نظر می رسد تنوعی 
کــه در خصوص ابزارهای مالی در بازارهای جهانی وجود دارد، در ایران 
نیســت. از این رو بازار ســرمایه نمی تواند پاســخگوی نیازهای متنوع 

مشتریان باشد.
مدیرعامل شرکت تامین ســرمایه تمدن با اشاره به جایگاه بازار سرمایه 
در اقتصاد کشور بیان کرد: اگرچه بورس طي سال های اخیر رشد خوبی 
را تجربه کرده، اما هنوز به جایگاه اصلی خود در اقتصاد نرســیده است. 
بنابراین این مهم مســتلزم ورود و تعریف ابزارهای مالی جدید است که 

می تواند به بورس عمق بیشتری بخشد.
خواجه نصیری با تاکید بر تفاهم نامه مذکور ادامه داد: رسیدن به این مهم 
که بتوانیم در بورس ابزارهای مالی متنوعي تعریف کنیم، تنها از طریق 
اتکاء به دانش و شرکت های دانش بنیان امکانپذیر است. از این رو شرکت 
تامین سرمایه تمدن که همواره در خصوص معرفی ابزارهای نوین به بازار 
سرمایه پیشرو بوده است؛ تصمیم به همکاری با یک انجمن علمی موفق 
به نام انجمن مهندسی مالی گرفت تا بتوانیم از این راه به توسعه ابزارهای 
جدید، آموزش آنها و در نهایت عمق بخشیدن به بازار سرمایه بپردازیم.

وی افــزود: تفاهم نامه امروز قدم اول اســت و امیدواریــم در آینده به 
شکل گیری پروژه های مشــترک از جمله برگزاری کنفرانس، همایش و 

... بینجامد.
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن با اشاره به خلاء وجود یک انجمن 
مســتقل مردم  نهاد در بازار ســرمایه گفت: متاســفانه در بازار سرمایه 

یــک انجمن مردم نهاد وجود ندارد. ســال ها پیش کانون ســهامداران 
حقیقی تاســیس شــد، اما نتوانســت راه خود را ادامه دهد. با این حال 
امیدواریم انجمن مهندسی مالی بتواند بستری را در بازار سرمایه ایجاد 
کند تا شاهد شــکل گیری چنین انجمن هایی در بورس برای حمایت از 

سرمایه گذاران باشیم.
استارت آپ ها به اتاق فکر انجمن و تامین سرمایه تمدن بیایند

فریدون رهنمای رودپشــتی رئیس انجمن مهندســي مالی نیز در این 
نشســت ضمن اشاره به تاریخچه این انجمن بیان کرد: انجمن مهندسی 
مالی در سال 91  با مجوز وزارت علوم، تحقیقات و فناوری فعالیت خود 
را آغاز کرد و خوشــبختانه طی این ســال ها پس از تلاش های صورت 
گرفتــه توانســته جایگاهی در اقتصاد ایران پیدا کنــد و اکنون جز 10 
انجمن برتر در شاخه علوم انسانی و 30 انجمن برتر در حوزه وزارت علوم، 

تحقیقات و فناوری است.
وی در خصوص علت همکاری با شــرکت تامین ســرمایه تمدن گفت: 
براســاس بررسی های انجام شــده، شرکت تامین ســرمایه تمدن یکی 
از نهادهای حرفه ای و برتر در حوزه مالی کشــور انتخاب شــده که در 
کنفرانس رسمی انجمن مهندسی مالی که 9 اسفند ماه برگزاری مي شود، 
نشان حرفه ای برتر در زمینه مالی کشور به این شرکت اهداء خواهد شد. 
از این رو انجمن مهندسی مالی برای همکاری در حوزه بازار سرمایه این 

شرکت را انتخاب کرده است.
رهنمای رودپشتی در خصوص شاخص های انتخاب نشان حرفه ای برتر 
در حوزه مالی توضیح داد: شاخص های متعددی در این زمینه تاثیر دارند 
که می توان به جایگاه شــرکت در بازار ســرمایه، تلاش آن برای توسعه 

ابزارهای مالی، ایجاد ظرفیت برای بنگاه ها و ... اشاره کرد.
رئیس انجمن مهندســی مالی ادامه داد: انجمن چندین محور اساسی را 
دنبــال می کند که یکی از آنها به توســعه ابزارهای مالی برمی گردد که 
اکنون خلاء آن در بازار ســرمایه به طور جدی حس می شــود. بنابراین 
زمانی  که شرکت تامین سرمایه تمدن به عنوان یک شرکت ملی خواستار 
پیدا کردن راه حلی برای این چالش بازار سهام شد، انجمن  مهندسی مالی 

ایران به درخواست شرکت برای کمک پاسخ مثبت داد.
وی افــزود: بــر همین اســاس یک اتــاق فکری به زودی در شــرکت 
تامین ســرمایه تمدن مســتقر می شــود تا اگر تقاضایی از سوی فعالان 
اقتصادی مطرح شد، بتوانیم پاسخگوی آنها باشیم. در حقیقت به دنبال 
ایجاد مکانی برای صاحبان ایده و استارت آپ ها هستیم تا ایده خود را در 

این فضا ارائه کنند و مورد داوری تیم حرفه ای قرار بگیرند.
رهنمای رودپشــتی 3 محور اصلی تفاهم نامه را آموزش در سطح کلان، 
ارتقاء فرهنگ ســرمایه گذاری و افزایش سواد مالی جامعه عنوان و بیان 
کرد: این 3 محور در ISCO نیز مورد تاکید قرار گرفته و انجمن مهندسی 
مالی و شرکت تامین ســرمایه تمدن به عنوان اعضا فعال در اقتصاد این 
مهــم را جز وظایف خود می دانند.  بنابراین بــه دنبال برگزاری 2 دوره 
آموزشــی با عناوین DBA  و DCA  )دکترای مدیریت شرکت داری( 
هستیم. همچنین برگزاری رویدادهای علمی کارگزاری های آموزشی نیز 

در دستور کار این تفاهم نامه قرار دارد.
رئیس انجمن مهندسی مالی مهم ترین نکته این تفاهم نامه را انتشار چاپ 

یک کتاب مشترک برای جمع آوری دستاوردهای علمی عنوان کرد.

به منظور تعميق هرچه بيشتر بازار سرمایه صورت گرفت؛

 امضاي تفاهم نامه همكاري بین 
تامین سرمایه  تمدن و انجمن مهندسی مالی
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مدیرعامل شرکت کشت و دام و صنعت خرم دره میزان فروش این 
مجموعه در 9  ماهه سالجاري را 757 میلیارد و590  میلیون  ریال 
عنوان کرد و افزود: این در حالی است که میزان فروش این شرکت 
در 12 ماه سال گذشــته حدود 747 میلیارد و557 میلیون  ریال 

بوده است. 
به گزارش خبرنگار ما؛ چهل وهفتمین نشســت خبری یــک دیدار- یک 
عرضه در آســتانه عرضه اولیه شــرکت کشــت و دام و صنعت خرم دره به 
عنوان چهارمین شــرکت فرابورسی که امســال در گروه زراعت و  خدمات 
وابســته روی تابلو می رود، برگزار شــد که طی آن مدیرعامل این شرکت 
سودآوری »زدشــت« در 9  ماهه ســالجاري را بیش از 137 میلیارد ریال 

اعلام کرد.
علی رضایی مدیرعامل و نائب رئیس هیات مدیره شــرکت کشــت و دام و 
صنعت خرم دره موضوع فعالیت این شرکت را دامپروری، زراعت و باغبانی 
عنوان کرد و افزود: مجموعه زدشت 3 واحد خرم دره، چرگر و طارم دارد که 
مســاحت اراضی این سه واحد در مجموع شامل 293 هکتار اراضی باغی و 

378 هکتار زمین قابل کشت است.
رضایی با اشاره به اینکه 90 درصد از فعالیت این شرکت پرورش گاو شیری 
و دامپروری و محصول اصلی شرکت نیز شیر است، گفت: طبق آماری که 
مربوط به پایان آذرماه 97 اســت، شرکت کشــت و دام و صنعت خرم دره 
بیــش از 7 هزار و 500  رأس گاو شــیری دارد و مقدار شــیری که روزانه 

توسط این مجموعه تولید می شود، 125 هزار و 783 کیلوگرم است.
وی همچنین روند تولید شیر توسط این مجموعه در سال 91 را حدود 31 
هزار تن اعلام کرد و افزود: خوشــبختانه شرکت زدشت در تولید شیر طی 
هفت سال اخیر رشــد قابل توجهی تجربه کرده؛ به گونه ای که تولید این 

محصول در 9  ماهه سالجاري به بیش از 46 هزار تن رسیده است.
به گفته مدیرعامل و نائب رئیس هیات مدیره شرکت کشت و دام و صنعت 
خرم دره سودآوری این شــرکت در 9 ماه نخست امسشال 137 میلیارد و 
32 میلیون ریال بوده که 76 درصد از این رقم از بخش دامپروری به دست 

آمده است.
رضایی با بیان اینکه همچنین ســهم زراعت و باغداری از سودآوری 9  ماه 
اخیر این شرکت به ترتیب 14 و 10 درصد بوده است، در مورد محصولات 
کشاورزی زدشــت اظهارداشت: محصولات زراعی شــرکت زدشت شامل 
یونجه خشک، ذرت علوفه ای، کلزاي روغنی، گندم و جو می شود و سیب، 
گردو، گلابی، زیتون، آلو، هلو و شلیل نیز محصولات باغی این شرکت است.

مدیرعامل زدشــت درباره طرح های توسعه ای اجراشده این شرکت طی 6 
سال اطلاعاتی ارائه داد و گفت: احداث باغات در سطح 15 هکتار دانه دار و 

هسته دار یکی از این طرح هاست که از سال 90 آغاز و در سال 94 به پایان 
رســید. همچنین سامانه سیســتم آبیاری 230 هکتاری، احداث سیستم 
آبیاری باغات طارم و افزایش ظرفیت اسمی 500 رأسی از دیگر طرح های 

توسعه ای این شرکت است که همگی تا سال 95 به اتمام رسیده اند.
طرح های توســعه ای آینده شــرکت نیز مواردی همچون کشــت و دام و 
صنعت خرم دره نیز بهســازی ظرفیت ها و ارتقای ســطح تکنولوژی واحد 
گاوداری، احداث باغ گــردوی 170 هکتاری مدرن، ایجاد گاوداری 6000 
رأســی در اســتان زنجان و تغییر واریته باغ گردوی فعلی زدشت به ارقام 

مدرن دیربرگ است که از سوی مدیرعامل این شرکت اعلام شد.
افزایش میزان فروش زدشت نسبت به سال گذشته

مدیرعامل شرکت کشت و دام و صنعت خرم دره میزان فروش این مجموعه 
در 9  ماهه ســال 97 را 757 میلیارد و 590  میلیــون ریال عنوان کرد و 
افزود: این در حالی اســت که میزان فروش این شرکت در 12 ماه سال 96 

حدود 747 میلیارد و 557 میلیون ریال بوده است.
مهدی یوسفی مدیر مالی شرکت زدشت نیز ارزش دارایی های این شرکت 
در سال 96 را حدود 3 هزار و 500 میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: با توجه 
به نوســانات نرخ ارز ارزش کنونی دارایی های شرکت کشت و دام و صنعت 
خرم دره بیش از این رقم برآورد می شود؛ چراکه به عنوان مثال قیمت گاو 

در حال حاضر نسبت به سال گذشته بسیار بیشتر شده است.
»زدشت« با قیمت 1950 ریال به تابلو معاملاتی بازار دوم آمد

براســاس این گزارش 15 درصد از ســهام »زدشــت« در حالی به عنوان 
یازدهمین  عرضه اولیه سال 97 در بازار دوم فرابورس عرضه شد که دهمین 
عرضه  اولیه فرابورس نیز مربوط به شــرکت کشــاورزی مکانیزه اصفهان 
کشــت از گروه زراعت و خدمات وابســته بود و با عرضه اولیه بخشــی از 
سهام زدشت، تعداد شرکت های زراعی که در سال 97 روی تابلو  معاملات 

فرابورس رفته اند، به چهار عدد رسید.
در حالی قرعه یازدهمین عرضه اولیه امســال فرابورس ایران به نام شرکت 
کشــت و صنعت و دامپروری و مرغداری دشــت خرم دره از گروه زراعت و 
خدمات وابسته افتاد که در جریان عرضه 15 درصد از سهام این شرکت هر 

سهم آن 1950 ریال کشف قیمت شد.
در عرضه اولیه 103 میلیون و 500 هزار ســهم از مجموع ســهام شرکت 
کشت و صنعت و دامپروری و مرغداری دشت خرم دره در نماد »زدشت«، 
309 هزار و 175 خریدار حضور یافت که مشارکت این تعداد کد معاملاتی 
که با ثبت تقاضای  بیش از 318 میلیون و 764 هزار ســهمی از سوی آنان 
همراه بود، موجب شد به هر کد حداکثر 339 سهم تخصیص یابد. این در 
حالی اســت که پیش از عرضه اولیه حداکثر تعداد ســهام قابل خریداری 

توسط هر شخص حقیقی و حقوقی 1200 سهم تعیین شده بود.
در این میان مدیر این عرضه کارگزاری بورس بهگزین است که این شرکت 
به همراه شــرکت مادر تخصصی مالی و ســرمایه گذاری سینا متعهد شده 
بودند در صورت به فروش نرفتن سهام »زدشت« به ترتیب 50 و 25 درصد 

از سهام قابل عرضه در این عرضه اولیه را خریداری کنند.
شرکت کشــت و  صنعت و دامپروری و مرغداری دشــت خرم دره نهمین 
شرکتی بود که در گروه زراعت و  خدمات وابسته در فرابورس ایران روی تابلو 
معاملات رفت. پیش از این در گروه زراعت و خدمات وابسته سهام 6  شرکت 

در بازار دوم عرضه شد و 2 شرکت در بازار پایه گشایش نماد شدند.

در چهل و هفتمين نشست خبري یک دیدار - یک عرضه تشریح شد:

137  میلیارد ریال سودآوری »زدشت«
 در 9  ماهه سالجاري
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دبیر کمیته مبارزه با پولشــویی سازمان 
بورس و اوراق بهادار از تهیه RFP سامانه 

جامع نظارتی مبارزه با پولشویی خبر داد.
روح الله نجفــی در ایــن خصوص گفت: ســامانه 
پیشــنهادی جدید به  صورت جامع و هوشــمند 
تمامي نیازهای ناظران مبارزه با پولشــویی را در 
سطح سازمان برای نیازهای حال و آینده پوشش 
می دهد و قادر است به خوبی ناظر را در پیشگیری 

از وقوع تخلفات یاری دهد.
وی افزود: جامعیت ســامانه به معنای اجتناب از 
مدل نظارت جزیره ای مرسوم است که در آن ناظر 
باید برای تکمیل فرآیند نظارتی از سامانه مجزای 
مرتبط برای تهیه نیازهای اطلاعاتی خود استفاده 
کنــد. به  عنوان مثال دیده می شــود که در مدل 
نظارتی ســنتی یک سامانه مجزای هوش تجاری 
در کنار یک سامانه نظارتی برای پیگیری تخلفات 

مورد استفاده قرار می گیرد.
نجفی با اشــاره به اینکه مدل سنتی مذکور فاقد 
جامعیت اســت، خاطرنشــان کرد: هوشمندی 
ســامانه جامع هوشمند مبارزه با پولشویی از نوع 
هوش شناختی است که به سامانه امکان می دهد 
مانند انسان فکر کند و برای پیشگیری از تخلفات 
فعالانه پردازش های مورد نیاز را انجام دهد. ناظر 
با اســتفاده از سامانه جامع هوشــمند مبارزه با 
پولشــویی می تواند برای پیشگیری از تخلفات به 

موقع وارد عمل شود.
دبیر کمیته مبارزه با پولشــویی سازمان بورس و 
اوراق بهادار با بیان اینکه مبارزه با پولشــویی در 
واحدهای نظارتی مالی و اقتصادی در جهان امری 

بســیار مهم است، توضیح داد: در ایران نیز مبارزه 
با پولشــویی طي سال های اخیر به  صورت جدی 
در حال اجراست و در بازار سرمایه به  عنوان یکی 
از اصلی ترین شریان های اقتصادی کشور، استقرار 
ســامانه کارآ و موثر مبارزه با پولشویی از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
نجفــی افزود: بــا عنایت به اینکه برای اســتقرار 
سامانه مطلوب مبارزه با پولشویی ناگزیر هستیم 
از تکنولــوژی اطلاعات اســتفاده کنیم؛ طراحی 
ابزارهای توانمند و هوشــمند برای پیشگیری از 
تخلفات پولشــویی در بازار سرمایه بسیار حیاتی 
اســت. وی تاکیدکرد: یک ســامانه غیر توانمند 
نظارتی بهترین پوشــش حمایتی برای متخلفان 
است. چنین سامانه ای نه تنها موجب پیشگیری 
از تخلفــات نمی شــود؛ بلکه با کنــد کردن روند 
شناســایی تخلفــات موجب فرصــت دادن به 

متخلفان برای پیشبرد اهداف شان می شود.
دبیر کمیته مبارزه با پولشــویی سازمان بورس و 
اوراق بهــادار از تفویض برخی وظایف نظارتی در 
حوزه مبارزه با پولشــویی مطابق چک لیست ها و 
برنامه ابلاغی سازمان به بورس ها و فرابورس خبر 
داد و گفت: بر همین اساس بورس  و فرابورس باید 
گزارش ادواری در خصوص رعایت مقررات مربوط 
را در دوره هــای زمانی ســه ماهه در هیات مدیره 
خود طرح و پس از تایید هیات مدیره ارسال کنند. 
نجفــی توضیح داد: همچنین در کمیته مبارزه با 
پولشــویی مقرر شــد در نظارت بر نهادها از مدل 

عملیات نظارت مبتنی بر ریسک استفاده شود.
وی افزود: مدل عملیاتی نظارت مبتنی بر ریسک 

از مدل های نوین نظارتی است که توسط سازمان 
 )iosco( بین المللی کمیســیون اوراق بهــادار
توصیه شده اســت؛ برنامه داریم سال آتی از این 
مدل نظارتی در حوزه مبارزه با پولشــویی در بازار 

سرمایه استفاده کنیم.
نجفی تدوین پیش نویس ســند جامــع ارزیابی 
ریسک مبارزه با پولشویی در بازار سرمایه مطابق 
با اســتانداردهای بین المللی را از جمله اقدامات 
مهم این دبیرخانه در ســال 97 خواند که در این 
ســند ریسک های مهم در حوزه پولشویی در بازار 
ســرمایه شناســایی و راهکارهای اجرایی برای 

کاهش ریسک های مذکور ارائه می شود.
وی افزود: علاوه بر این انجام اقداماتی نظیر کنترل 
سیســتماتیک تراکنش ها نامتناســب با سطح 
فعالیت مشتریان، ارتقاء و توسعه نرم افزاری فرآیند 
پیشگیری از تخلفات پولشویی و هوشمندسازی 
مبارزه با پولشویی، تعیین رتبه ریسک مشتریان، 
تهیه مطالب آموزشــی، انتشــار جزوات و بولتن 
خبــری مرتبط با مفاهیم مبارزه با پولشــویی در 
همین زمینه در دستور کار دبیرخانه کمیته مبارزه 
با پولشــویی بوده اســت. دبیر کمیتــه مبارزه با 
پولشــویی سازمان بورس و اوراق بهادار همچنین 
به طراحی، پیاده سازی و راه اندازی سامانه سجام 
با همکاری شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهــادار و تســویه وجوه و الزام تمامي اشــخاص 
متقاضی دریافت خدمات پایه )کد معاملاتی( در 
بازار ســرمایه براي ثبت اطلاعات خود )شــامل 
اطلاعات مربوط به شناسایی اولیه و کامل مطابق 

مقررات مبارزه با پولشویی( اشاره کرد.

دبير کميته مبارزه با پولشویی سازمان بورس اعلام کرد:

تهیه سامانه جامع نظارتی مبارزه با پولشویی
RFP
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بورس کالای ایران در پایان دی ماه 97 در رینگ محصولات صنعتی 
و معدنی، کشاورزی، پتروشیمی، فرآورده های نفتی و بازار فرعی به 
اضافه طلا از ابتدای سال مالی تا پایان دی ماه 97 در مجموع 20 میلیون و 119 
هزار و 652  تن انواع کالا را مورد معامله قــرار داده در بخش حجم معاملات 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 6 درصدی دیده می شود اما ارزش 
مجموع معاملات به 664 تریلیون و 819 میلیارد و 411 میلیون و 588 هزار ریال 
رســیده که در عین حال تا پایان ده ماهه رشد 72 درصدی را به ثبت رسانده 

است، سنجش حجم و ارزش معاملات به استثنای طلا و قراردادهای آتی در نظر 
گرفته شده است. نوع معاملات در طول این مدت به صورت نقدی، سلف و نسیه 
با احتساب قراردادهای آتی، قراردادهای اختیار معامله، سلف موازی استاندارد، 

گواهی سپرده کالایی و صندوق سرمایه گذاری ادامه یافت.
گفتنی است در طول این مدت قراردادهای آتی نیز به حجم 13 میلیون و 482 
هزار و 378 تن به ارزش 798 تریلیــون و 773 میلیارد و 201 میلیون و 663 

هزار ریال و 114 کیلوگرم طلا مورد معامله قرار گرفت.

نگاهی به عملكرد بورس کالا تا پایان دی ماه 97؛

 کاهش 6 درصدی حجم معاملات بورس کالا 
علیرغم افزایش 72 درصدی ارزش معاملات

ارزشحجمارزش حجم(هزار ریال  )ارزش (تن  )حجم (هزار ریال  )ارزش (تن  )حجم 
%35/4%29/8%50%14-6,955,966157,140,187,8126,001,984235,672,404,713محصولات صنعتی و معدنی 

%4/0%9/6%3/2-%21-2,435,26027,318,759,2701,935,37826,454,736,434محصولات کشاورزی 
%34/4%18/6%89%3,297,797121,186,142,8023,750,767228,854,657,10614محصولات پتروشیمی

%25/7%41/6%119%3-8,650,86877,915,551,6728,373,963170,764,323,834محصولات فرآورده های نفتی
%0/4%0/3%12%58-138,1852,401,166,17957,5602,683,293,369بازار فرعی

%0/1__%0/01%56-256389,949,162114389,996,132طلا * 
%100/0%100/0%72%6-21,478,076386,351,756,89620,119,652664,819,411,588بازار فیزیکیجمع 

%67%3,171,235478,433,958,80013,482,378798,773,201,663325قراردادهای آتی
%0/8%62-40,449503,402,25015,326507,462,500قراردادهای اختیار معامله 

%67%3,211,684478,937,361,05013,497,704799,280,664,163320 قراردادهای مشتقهجمع

ارزش قرارداد(هزار ریال  )ارزش تعداد قرارداد(هزار ریال  )ارزش تعداد قرارداد
%326%1,915,7973,946,321,129145,514,64216,824,934,8827496سلف موازی استاندارد **

%202%83-469,808,9134,566,186,75478,052,78213,783,097,326گواهی سپرده کالایی**
%4365%75,032,186743,274,4491,773,330,50033,189,809,8282263صندوق سرمایه گذاری **

%589%546,756,8969,255,782,3311,996,897,92463,797,842,036265بازار مالیجمع 

%75_1,527,897,917,787-874,544,900,277-شرکت بورس کالای ایرانجمع کل معاملات 

 و مقایسه با دوره سال قبل1397 طی دوره سال بورس کالا حجم و ارزش محصولات معامله شده در  ( 1جدول شماره 
در صد از کلدر صد تغییرات1397/ 10/28 لغایت 1397/ 01/ 01از تاریخ 1396/ 10/ 28 لغایت 1396/ 01/ 01از تاریخ  آمار معاملات

. حجم بازار مالی بر مبنای تعداد قرارداد محاسبه شده است* * 
کیلوگرم: واحد طلا * 

29/83% 

9/62% 
18/64% 

41/62% 
0/29% 

 1397طی دوره سال   حجم معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
 بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی

35/45% 

3/98% 34/42% 

25/69% 
0/40% 0/06% 

 1397طی دوره سال  ارزش معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
طلا *  بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی  

32/39% 

11/34% 

15/35% 

40/28% 
0/64% 

 1396طی دوره سال   حجم معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
 بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی

40/67% 

7/07% 31/37% 

20/17% 
0/62% 0/10% 

 1396طی دوره سال  ارزش معاملاتسهم محصولات در 

 محصولات پتروشیمی محصولات کشاورزی  محصولات صنعتی و معدنی 
طلا *  بازار فرعی محصولات فرآورده های نفتی  

1

حجم و ارزش محصولات معامله شده در بورس کالا  طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل

آمار معاملات
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 لغایت

1396 /10 /28 
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 لغایت

در صد از کلدر صد تغییرات 10/28/ 1397
ارزشحجمارزش حجم ارزش )هزار ریال(حجم ) تن (ارزش )هزار ریال(حجم ) تن (

%35/4%29/8%50%14-6,955,966157,140,187,8126,001,984235,672,404,713محصولات صنعتی و معدنی 
%4/0%9/6%3/2-%21-2,435,26027,318,759,2701,935,37826,454,736,434محصولات کشاورزی 
%34/4%18/6%89%3,297,797121,186,142,8023,750,767228,854,657,10614محصولات پتروشیمی

%25/7%41/6%119%3-8,650,86877,915,551,6728,373,963170,764,323,834محصولات فرآورده های نفتی
%0/4%0/3%12%58-138,1852,401,166,17957,5602,683,293,369بازار فرعی

%0/1__%0/01%56-256389,949,162114389,996,132* طلا 
%100/0%100/0%72%6-21,478,076386,351,756,89620,119,652664,819,411,588جمع بازار فیزیکی
%67%3,171,235478,433,958,80013,482,378798,773,201,663325قراردادهای آتی

%0/8%62-40,449503,402,25015,326507,462,500قراردادهای اختیار معامله 
%67%3,211,684478,937,361,05013,497,704799,280,664,163320جمع قراردادهای مشتقه

ارزش قرارداد ارزش ) هزار ریال (تعداد قراردادارزش ) هزار ریال (تعداد قرارداد
%326%1,915,7973,946,321,129145,514,64216,824,934,8827496** سلف موازی استاندارد

%202%83-469,808,9134,566,186,75478,052,78213,783,097,326**گواهی سپرده کالایی
%4365%75,032,186743,274,4491,773,330,50033,189,809,8282263** صندوق سرمایه گذاری 

%589%546,756,8969,255,782,3311,996,897,92463,797,842,036265جمع بازار مالی
%75_1,527,897,917,787-874,544,900,277-جمع کل معاملات شرکت بورس کالای ایران

* واحد طلا : کیلوگرم
* * حجم بازار مالی بر مبنای تعداد قرارداد محاسبه شده است. 

اکرم شعبانی
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 آمار معاملات محصولات صنعتی و معدنی ، پتروشیمی و فرآورده های نفتی، کشاورزی و بازار فرعی به تفکیک قراردادها طی دوره سال 1397 
و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادگروه اصلی کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 28/ 10/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد تغییراتلغایت 10/28/ 1397
ارزشحجمارزش ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش ) هزار ریال (حجم ) تن (

محصولات صنعتی و 
معدنی

%30%9/9-5,415,286119,360,731,3814,877,751155,220,289,777سلف
%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%112%27-1,538,97638,141,903,0331,124,23380,842,111,068نقدی
%50%13/7-6,955,966157,530,136,9746,001,984236,062,400,845جمع

محصولات پتروشیمی 
%181%702,84828,734,694,4071,108,34380,864,279,90358سلف
%60%2,594,94992,451,448,3952,642,424147,990,377,2031/8نقدی
%89%3,297,797121,186,142,8023,750,767228,854,657,10614جمع

 »محصولات
 فرآورده های نفتی«

%78371%2,00021,462,0001,003,64416,841,415,20050082سلف
%100-%100-1,95519,229,61000نسیه
%98%15-8,646,91377,874,860,0627,370,319153,922,908,634نقدی
%119%3-8,650,86877,915,551,6728,373,963170,764,323,834جمع

محصولات کشاورزی
%18-%17,960661,659,85519,625545,815,0509سلف
000000نسیه
%2/8-%21-2,417,30026,657,099,4151,915,75325,908,921,384نقدی
%3/2-%21-2,435,26027,318,759,2701,935,37826,454,736,434جمع

بازار فرعی
%37%75-79,639949,905,06820,1881,296,648,879سلف
%4-%36-58,5461,451,261,11137,3721,386,644,490نقدی
%12%58-138,1852,401,166,17957,5602,683,293,369جمع

کل معاملات
%70%6,217,733149,728,452,7107,029,551254,768,448,80913سلف
%100-%100-3,65946,732,17000نسیه
%73%14-15,256,684236,576,572,01613,090,102410,050,962,779نقدی

%72%6-21,478,076386,351,756,89620,119,652664,819,411,588جمع کل

حجم و ارزش معاملات محصولات بازار فرعی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع نام کالا 
قرارداد 

از تاریخ 01/ 01/ 1396 
لغایت 28/ 10/ 1396

از تاریخ 01/ 01/ 1397 
در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 10/28/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (

فولاد
____0083626,701,664سلف

%74-%75-7,510190,379,0401,89849,153,240نقدی 
%3%5%60-%64-7,510190,379,0402,73475,854,904جمع

* ضایعات
%45/6-%75-22,561247,800,6265,565134,718,740سلف

%135%6-2,52829,213,6242,37068,523,641نقدی 
%8%13/8%27-%68-25,089277,014,2507,935203,242,381جمع

پلیمر
%781%2,778127,462,94213,6431,122,652,475391سلف

%46-%44-1,20739,151,83467021,295,160نقدی 
%43%24/9%587%3,985166,614,77614,3131,143,947,635259جمع

** کشاورزی
%100-%100-31,400510,860,30000سلف
%182%15,471397,066,65324,4511,118,688,66458نقدی
%42%42/5%23%48-46,871907,926,95324,4511,118,688,664جمع

شیمیایی
%45-%28-20022,904,94014412,576,000سلف

%16-%3,74635,510,6004,11829,810,50010نقدی 
%1/58%7/4%27-%3,94658,415,5404,26242,386,5008جمع

__000000نقدی روی
%4%6/7%65%85-25,08459,205,3603,85597,444,065نقدی معدنی

سولفات
%100-%100-2,70022,876,26000سلف

000000نقدی 
__%100-%100-2,70022,876,26000جمع

__%100-%100-20,00018,000,00000سلفآهک
__000000نقدی صنعتی

__000000نقدی محصولات آلایشی
__000000نقدی خوراک 

%0%0/0%100-%100-3,000700,734,000101,729,220نقدی مس

کل بازار
%37%75-79,639949,905,06820,1881,296,648,879سلف

%4-%36-58,5461,451,261,11137,3721,386,644,490نقدی 
%100%100%12%58-138,1852,401,166,17957,5602,683,293,369جمع کل

* به مقدار 19،185 عدد  بشکه خالی ) ضایعات ( طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.
* به مقدار 24000 اصله تراورس چوبی ) ضایعات( طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

* به مقدار 9120 عدد  بشکه خالی ) ضایعات ( طی دوره سال 1397 مورد معامله قرار گرفته است.
* به مقدار 20001 اصله تراورس چوبی فرسوده  و 26500 تراورس بتنی فرسوده ) ضایعات( طی دوره سال 1397 مورد معامله قرار گرفته است.

** به مقدار 8000 عدد جوجه یک روزه تخم گذار طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.
** به مقدار 623،200 عدد جوجه یک روزه )کشاورزی ( طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** به مقدار 68 عدد تلیسه آبستن طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.



31

97
ی  

- د
  3

2 
ره 

شما
  -

م 
سو

ل 
سا

در مــدت ده ماهــه معاملات بورس کالای ایران که منتهی به پایان دی ماه 97 محســوب 
می شود، رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختیار داشتن 35.4 درصد از ارزش کل 
معاملات با اختلاف کمی نسبت به محصولات پتروشیمی بار  دیگر در صدر جدول معاملات 
قــرار گرفــت. در این رینگ در مجموع 6 میلیون و هزار و 984 تن انواع محصولات صنعتی 
و معدنی شامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنسانتره، کنتسانتره مولیبدن، سنگ آهن، 
آهن اسفنجی و سیمان مورد معامله قرار گرفت. ارزش کل معاملات این رینگ در این مدت 
235 تریلیون و 672 میلیارد و 404 میلیون و 713 هزار ریال بوده است که علیرغم افزایش 
50 درصدی در ارزش معاملات ده ماهه نســبت به ســال گذشته حجم معاملات 14 درصد 

کاهش داشته است.
گــروه آلومینیوم: تا پایان دی ماه 97، در گروه آلومینیوم در مجموع 77 هزار و 380 تن 
انواع آلومینیوم به صورت نقدی معامله شده که ارزش این حجم از معامله به 12 تریلیون و 
646 میلیارد و 683 میلیون و 580 هزار ریال رسیده است. گزارش عملکرد بورس کالا در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بیانگر این است که حجم و ارزش معاملات آلومینیوم 

به ترتیب 9.65 و 109 درصد افزایش داشته است.
گروه روی: در مدت ده ماهه فعالیت بورس کالای ایران در گروه روی، در مجموع 3 هزار 
و 800 تــن روی مــورد معامله قــرار گرفته و ارزش معاملات این گروه در مدت ده ماه به 1 
تریلیون و 21 میلیارد و 530 میلیون و 340 هزار ریال رســید که این میزان نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته 387 درصد رشد در حجم معاملات و 985 درصد رشد در ارزش 

معاملات نشان می دهد.
گروه فولاد: در گروه فولاد از ابتدای سال تا پایان دی ماه در مجموع 4 میلیون و 875 هزار 
و 751 تن فولاد به ارزش 155 تریلیون و 5 میلیارد و 666 میلیون و 777 هزار ریال معامله 
به صورت نقد و سلف معامله شده که این میزان نسبت به ده ماهه سال گذشته نشان دهنده 

7 درصد کاهش در حجم معاملات در ازای 35 درصد افزایش در ارزش معاملات است.

گروه مس: در این گروه از ابتدای ســال جاری تا پایان ده ماه 175 هزار و 35 تن مس به 
ارزش 48 تریلیون و 725 میلیارد و 876 میلیون  و510 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته 
که نگاهی به درصد تغییرات حجم و ارزش این معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
12.1 درصد کاهش در حجم را علیرغم  88 درصد افزایش ارزش معاملات نشان می دهد.

گروه کنسانتره: در این گروه از ابتدای سال تا پایان ده ماهه، 321 تن کنسانتره به ارزش 
2 تریلیون و 800 میلیارد و660 میلیون و 92 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته که حجم و 
ارزش معاملات این کالا بر اساس این جدول و نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 

بیانگر 47 و 175 درصد افزایش است.
کنســانتره مولیبدن: در طول این دوره ده ماهه در گروه کنســانتره مولیبدن با 4 هزار و 
660 تن معامله به ارزش 2 تریلیون و 662 میلیارد و 482 میلیون و 300 هزار ریال در رده 

دوم جدول این گروه قرار گرفته است.
ســنگ آهن: تا پایان دی ماه 97، ســنگ آهن با 365 هزار تن حجم معامله به ارزش 1 
تریلیــون و 149 میلیــارد و 740 میلیون ریال در معاملات نقدی با کاهش 68 درصدی در 

حجم معاملات  به ازای 1 درصد رشد در ارزش معاملات روبرو بوده است.
گروه آهن اســفنجی: در پایان ده ماهه ســال جاری منتهی به پایان دی، در گروه آهن 
اسفنجی 191هزار و 500 تن معامله حجمی به ارزش 2 تریلیون و590 میلیارد و 32 میلیون 
ریال مورد معامله قرار گرفته که از این میزان 15 هزار تن به صورت ســلف و 176 هزار و 
500 تن به صورت نقدی معامله شده است؛ این گروه در مجموع نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته 7560 درصد افزایش حجمی و 10 هزار و 365 درصد افزایش ارزشی داشته است.
گروه طلا: شــرکت بورس کالای ایران تا پایان دی ماه ســال جاری 114 کیلوگرم طلا به 
ارزش 389 میلیارد و 996 میلیون و 132 هزار ریال معامله شده که اگرچه حجم معاملات 
طلا نسبت به مدت مشابه سال گذشته 56 درصد کاهش داشته اما 0.01 درصد افزایش در 

حجم معاملات نشان داده می شود.

محصولات صنعتی و معدنی، کاهش حجم 14 درصدی

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 28/ 10/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 10/28/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (

آلومینیوم

000000سلف 
000000نسیه
%109%70,5706,054,043,25077,38012,646,683,5809/65نقدي 
%5/4%1/3%109%70,5706,054,043,25077,38012,646,683,5809/65جمع 

%0/4%0/1%985%78094,175,0003,8001,021,530,340387نقدي روي 

فولاد

%30%10/30-5,415,286119,360,731,3814,857,751155,005,666,777سلف 
%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%350%100,6971,963,519,044269,8878,837,815,714168نقدي 
%69/5%85/4%35%7-5,517,687121,351,752,9855,127,638163,843,482,491جمع 

مس
000000نسیه
%88%12/1-199,18025,859,653,575175,03548,725,876,510نقدی 
%20/7%2/9%88%12/1-199,18025,859,653,575175,03548,725,876,510جمع 

%1/2%0/01%175%2191,016,744,7573212,800,660,09247نقدی کنسانتره
%1/1%0/1%86%11-5,2301,430,667,4904,6602,662,482,300نقدی کنسانتره مولیبدن 

__%100-%100-14,30082,620,00000نقدی کک

سنگ آهن
____005,00026,000,000سلف 
%1-%69-1,144,5001,137,208,310360,0001,123,740,000نقدی 
%0/5%6/1%1%68-1,144,5001,137,208,310365,0001,149,740,000جمع

آهن اسفنجی 
____0015,000188,623,000سلف 
%9603%2,50024,750,000176,5002,401,409,0006960نقدی 
%1/1%3/2%10365%2,50024,750,000191,5002,590,032,0007560جمع

%0/013%0/37%2172%1,0001,312,00022,00029,806,0002100نقدی سیمان
__%100-__087,260,44500نقدی * خودرو

%0/086%0/58____0034,650202,111,400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (

کل بازار

%30%9/9-5,415,286119,360,731,3814,877,751155,220,289,777سلف 
%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%113%27-1,538,97637,751,953,8711,124,23380,452,114,936نقدی 
%100/0%100/0%50%13/7-6,955,966157,140,187,8126,001,984235,672,404,713جمع کل

%0/01%56-256389,949,162114389,996,132نقدی ** طلا 
* به تعداد 100 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم
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در طول ده ماهه سال جاری، رینگ فرآورده های پتروشیمی همچون  گذشته روند صعودی 
خود را در حجم و ارزش معاملات به صورت همزمان حفظ کرده است؛ بر اساس این گزارش 
محصولات پتروشیمی 34.4 درصد از ارزش کل معاملات را به خود اختصاص داده معاملات 
این گروه همچنین نســبت به مدت مشــابه سال گذشته بیانگر 18.6 درصد رشد حجمی 
نیز هست. در رینگ فرآورده های پتروشیمی تا پایان دی ماه 3 میلیون و 750 هزار و 767 
تن معامله انجام شده که در حجم و ارزش معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 

ترتیب 14 و 89 درصد رشد دیده می شود.
گروه شیمیایی: در این گروه در طول ده ماهه سال 97، از نظر حجمی 1 میلیون و 187 
هزار و 658 تن انواع فرآورده های شیمیایی به صورت نقد و سلف مورد معامله قرار گرفته 

اســت. گروه شــیمیایی از نظر حجم و ارزش نســبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 
28 و 97 درصد رشد داشته است.

گروه مواد پلیمری: در این گروه 2 میلیون و 561 هزار و 859 تن مواد پلیمری در مدت 
ده ماه مورد به صورت نقد و سلف معامله شده، این معاملات از نظر حجمی نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته 8 درصد و از نظر ارزش 87 درصد رشد داشته است.
گروه گازها و خوراک ها: در طول ده ماهه سال جاری از ابتدای سال مالی تا پایان دی ماه 97 
این گروه یک هزار و 250 تن گاز و خوراک به صورت نقدی و به ارزش 11 میلیارد و 897 میلیون 
و 400 هزار ریال معامله کرده است؛ معاملات این گروه از دیدگاه حجم و ارزش در طول این 
مدت نسبت به سال گذشته 127 درصد رشد حجمی و 49 درصد رشد ارزشی نشان می دهد.

در بررســی عملکرد بورس کالای ایران از ابتدای ســال تا پایان دی ماه 97 به صراحت 
می توان گفت رینگ فرآورده های نفتی یکی از پرمعامله ترین رینگ ها بوده است. در این 
رینگ در پایان ده ماهه با معامله 8 میلیون و 373 هزار و 963 تن فرآورده نفتی به ارزش 
170 تریلیون و 764 میلیارد و 323 میلیون و 834 هزار ریال درصد تغییرات نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته به این شرح بوده است: اگرچه حجم معاملات 3 درصد کاهش 

داشته اما ارزش معاملات با افزایش 119 درصدی روبرو بوده است.
گروه روغن: در گروه روغن پس از گذشــت ده مــاه 62 هزار و 566 تن محصول روغن 
دادوســتد شده است. معاملات این گروه در مجموع از نظر حجم و ارزش نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته به ترتیب 78 و 203 درصد رشد داشته است.
گروه قیر: تا پایان دی ماه ســال جاری در گروه قیر در مجموع 3 میلیون و 586 هزار و 
116 تن قیر به صورت نقدی داد و ستد شد که حجم کل معاملات نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته 18 درصد کاهش و ارزش معاملات 98 درصد افزایش داشته است.
گروه گوگرد:  این گروه در مــدت فعالیت ده ماهه در بورس کالا در مجموع 266 هزار 
و 933 تن معامله نقدی انجام داده که بر این اســاس در این گروه نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته از لحاظ حجم 20 درصد کاهش و از لحاظ ارزش 80 درصد افزایش دیده 

می شود.
گروه وکیوم باتوم: در این گروه در طول ده ماه این مدت 3 میلیون و 888 هزار و 65 تن 
وکیوم باتوم دادوستد شده است که در حجم معاملات و ارزش آنها به ترتیب 27 و 195 

درصد افزایش وجود داشته است. 
گروه لوب کات: در پایان ده ماهه ســال 97 در فعالیت های رینگ فرآورده های نفتی 
بورس کالای ایران در مجموع 507 هزار و 70 تن لوب کات به صورت نقدی داد و ســتد 
شــده است. حجم کل معاملات این کالا نســبت به دوره مشابه سال گذشته 36 درصد 

کاهش و ارزش این معاملات 8 درصد افزایش نشان می دهد.
گروه سلاپس واکس: در این گروه با انجام معامله 25 هزار و 260 تنی به صورت نقدی 

و سلف، از نظر حجم و ارزش معاملات به ترتیب 60 و 176 درصد رشد دیده می شود.
گروه عایق رطوبتی: در این گروه تا پایان دی ماه ســال جاری در مجموع 37 هزار و 
953 تــن انواع عایق رطوبتی به ارزش 1 تریلیــون و 109 میلیارد و 876 میلیون و 48 
هزار ریال به صورت نقدی در بورس کالای ایران دادوستد شده است؛ با وجودکاهش 0.9 
درصدی در حجم، ارزش معاملات گروه نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 99 درصد 

افزایش داشته است.

محصولات پتروشیمی در جایگاه دوم ارزش معاملات تا پایان دی ماه

رینگ فرآورده های نفتی همچنان شلوغ و پر معامله

حجم و ارزش معاملات محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

در صد از کلدر صد تغییراتاز تاریخ 01/ 01/ 1397 لغایت 10/28/ 1397از تاریخ 01/ 01/ 1396 لغایت 28/ 10/ 1396نوع قراردادنام کالا
ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (

شیمیایی
%232%110,7614,104,723,724199,78013,609,284,18880سلف

%66%819,09818,161,560,245987,87830,167,662,01221نقدی 
%11%10%97%929,85922,266,283,9691,187,65843,776,946,20028جمع

پلیمر 
%173%591,71724,624,605,683907,31367,243,098,31553سلف

%59%6/8-1,775,67174,287,278,1501,654,546117,822,715,190نقدی 
%46%21%87%2,367,38898,911,883,8322,561,859185,065,813,5068جمع 

گازها و خوراکها 
%122%3705,365,0001,25011,897,400238سلف

%100-%100-1802,610,00000نقدی 
%0%0%49%5507,975,0001,25011,897,400127جمع

جمع پتروشیمی
%181%702,84828,734,694,4071,108,34380,864,279,90358سلف

%60%2,594,94992,451,448,3952,642,424147,990,377,2031/8نقدی 
%57%31%89%3,297,797121,186,142,8023,750,767228,854,657,10614جمع کل

روغن
____0064434,003,200سلف

%199%35,236816,939,99061,9222,442,629,25276نقدی 
%1%1%203%35,236816,939,99062,5662,476,632,45278جمع 

قیر 

000000سلف
%100-%100-1,95519,229,61000نسیه
%98%18-4,357,35241,433,942,4143,586,11682,208,267,958نقدی 
%21%30%98%18-4,359,30741,453,172,0243,586,11682,208,267,958جمع

وکیوم باتوم
%77981%2,00021,462,0001,000,00016,757,750,00049900/0سلف

%127%6-3,070,72324,593,585,1852,888,06555,927,421,080نقدی 
%18%32%195%3,072,72324,615,047,1853,888,06572,685,171,08027جمع

%0%2%80%20-334,341965,249,137266,9331,741,888,730نقدی گوگرد

لوب کات
000000سلف

%8%36-795,2009,351,026,307507,07010,111,757,376نقدی 
%3%4%8%36-795,2009,351,026,307507,07010,111,757,376جمع

سلاپس واکس
____003,00049,662,000سلف

%0%0%144%15,750155,968,75022,260381,068,19041نقدی 
%176%15,750155,968,75025,260430,730,19060جمع

%0%0%99%0/9-38,311558,148,27937,9531,109,876,048نقدی عایق رطوبتی

جمع فرآورده های 
نفتی

%78371%2,00021,462,0001,003,64416,841,415,20050082سلف
%100-%100-1,95519,229,61000نسیه
%98%15-8,646,91377,874,860,0627,370,319153,922,908,634نقدی 
%43%69%119%3-8,650,86877,915,551,6728,373,963170,764,323,834جمع کل

جمع کل

%240%704,84828,756,156,4072,111,98797,705,695,103200سلف
%100-%100-1,95519,229,61000نسیه
%77%11-11,241,862170,326,308,45710,012,744301,913,285,836نقدی 
%100%100%101%11,948,665199,101,694,47412,124,730399,618,980,9401جمع کل
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در طول فعالیت ده ماهه شــرکت بــورس کالای ایران تا پایــان دی ماه 97 در 
معاملات رینگ محصولات کشاورزی در مجموع  یک میلیون و 935 هزار و 378 
تن انواع محصولات کشــاورزی از قبیل جو، ذرت، شکر، زعفران، گندم، دانه های 
روغنی، خرمــا و روغن خام به ارزش 26 تریلیون و 454 میلیارد و 736 میلیون و 
434 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته اســت؛ حجم و ارزش معاملات این رینگ 

به ترتیب 21 و 3.2 درصد کاهش نشان می دهد. 
گروه جو: معاملات گروه جو در پایان دی مــاه با حجم 22 هزار و 52 تن جو به 
ارزش 234 میلیــارد و 987 میلیون و 760 هزار ریال پایان یافت. بر این اســاس 
400 تن از مجموع این حجم به صورت سلف و به ارزش 4 میلیارد و 200 میلیون 
ریال معامله شد 21 هزار و 652 تن جو به صورت نقدی و به ارزش 230 میلیارد 
و 787 میلیون و 760 هزار ریال به صورت نقدی معامله شده است؛ حجم و ارزش 
کل معاملات این کالا نسبت به مدت مشابه سال پیش به ترتیب 94 و 93 درصد 

کاهش داشته است.
گروه شــکر: در این مدت همچنیــن 180 هزار و 444 تن شــکر به ارزش 4 
تریلیون و 807 میلیارد و 779 میلیون و 995 هزار ریال به صورت نقد و ســلف 
داد و ستد شــد که 19 هزار و 175 تن آن سلف و به ارزش 537 میلیارد و 265 
میلیون و 50 هزار ریال و 161 هزار و 269 تن از این معاملات به صورت نقدی و 
به ارزش 4 تریلیون و 270 میلیارد و 514 میلیون و 945 هزار ریال بوده است و 
به لحاظ حجم و ارزش به ترتیب 43 و 40 درصد کاهش در این گروه از معاملات 

دیده می شود.
گروه گندم: تا پایان دی ماه ســال 97 در گروه گندم بــورس کالای ایران یک 

میلیون و 667 هزار و 670 تن گندم به ارزش 15 تریلیون و 511 میلیارد و 283 
میلیون و 990هــزار ریال به صورت نقدی به فروش رفت کــه به ترتیب 4 و 12 

درصد رشد در حجم و ارزش معاملات نشان داده می شود.
گروه روغن خام: 52 هزار و 70 تن انواع روغن خام به ارزش یک تریلیون و 851 
میلیارد و 569 میلیون و 200 هزار ریال از رینگ کشــاورزی در طول فعالیت ده 
ماهه ســال جاری به صورت نقدی داد و ستد شد که حجم و ارزش کل معاملات 

این کالا نسبت به سال گذشته به ترتیب 34 و 43 درصد رشد داشته است.
گروه زعفران: با گذشت ده ماهه سال 97 در معاملات بورس کالا 66 تن زعفران 
بــه ارزش 3 تریلیون و 781 میلیارد و 413 میلیــون و 759 هزار ریال به صورت 
نقدی مورد معامله قرار گرفت که این میزان نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
یک میلیون و 660 هزار و 226 درصد افزایش در حجم و یک میلیون و 949 هزار 

و 82 درصد افزایش در ارزش معاملات را نشان می دهد.
گروه دانه های روغنی: در معاملات گروه دانه هــای روغنی تا پایان دی ماه در 
بورس کالای ایــران 3 هزار و 350 تن دانه روغنی بــه ارزش 53 میلیارد و 800 
میلیون ریال به صورت نقد و سلف مورد دادوستد قرار گرفته است؛ این در حالی 
است که در مدت مشابه ســال گذشــته بورس کالا معامله ای در گروه دانه های 

روغنی نداشته است.
گروه خرما: در دادوستدهای بورس کالای ایران تا پایان دی ماه سال جاری یک 
هزار و420 تن خرمــا به ارزش 88 میلیارد و 446 میلیــون و 540 هزار ریال به 
صورت نقدی مورد معامله قرار گرفت و البته گروه خرما نیز از گروه هایی است که 

در مدت مشابه سال گذشته معامله ای نداشته است.

کاهش 21 درصدی حجم معاملات رینگ کشاورزی به نسبت سال گذشته

 حجم و ارزش معاملات محصولات کشاورزي طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

در صد از کلدر صد تغییراتاز تاریخ 01/ 01/ 1397 لغایت 10/28/ 1397از تاریخ 01/ 01/ 1396 لغایت 28/ 10/ 1396نوع قراردادنام کالا
ارزشحجمارزشحجمارزش  )هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم )تن(

جو
____004004,200,000سلف
000000نسیه
%93-%94-370,4743,372,814,19421,652230,787,760نقدی 
%1%1/1%93-%94-370,4743,372,814,19422,052234,987,760جمع

ذرت
%100-%100-1,56011,819,40000سلف
000000نسیه
%90-%93-123,2871,109,580,0898,306111,648,440نقدی 
%0%0/4%90-%93-124,8471,121,399,4898,306111,648,440جمع

شکر
%317%5,125128,795,20019,175537,265,050274سلف
000000نسیه
%40-%43-285,2257,105,114,450161,2694,270,514,945نقدی 
%18%9%34-%38-290,3507,233,909,650180,4444,807,779,995جمع

کنجاله ها
000000نسیه
%100-%100-4,85070,960,00000نقدی 
__%100-%100-4,85070,960,00000جمع

مرغ منجمد
%100-%100-2,475180,675,00000سلف

%100-%100-46533,100,00000نقدی 
__%100-%100-2,940213,775,00000جمع

کنستانتره و 
تفاله ها

000000نسیه
000000نقدی 
__000000جمع

%14%0/003%1949082%004/0194,000663,781,413,7591660226نقدی زعفران 
%59%86%12%1,602,59813,902,868,7621,667,67015,511,283,9904نقدی گندم  

__%100-%100-50325,00000نقدی برنج

دانه های 
روغنی

____0050950,000سلف
____003,30052,850,000نقدی 
%0/2%0/2____003,35053,800,000جمع

__%100-%100-25211,995,20000نقدی عدس
__000000نقدی روغن
%0/334%0/073____001,42088,446,540نقدی خرما

روغن خام
_%100-%100-8,800308,000,00000سلف

%87%30,100989,561,50052,0701,851,569,20073نقدی 
%7%3%43%38,9001,297,561,50052,0701,851,569,20034جمع

__000000نقدی پسته
__%100-0666,000000نقدی * تخم مرغ

** مرغ و جوجه
%89-032,370,25503,400,0000سلف

%83-059,920,219010,406,7500نقدی 
%0/1_%85-092,290,474013,806,7500جمع

کل بازار
%18-%17,960661,659,85519,625545,815,0509سلف
000000نسیه
%2/8-%21-2,417,30026,657,099,4151,915,75325,908,921,384نقدی 
%100%100%3/2-%21-2,435,26027,318,759,2701,935,37826,454,736,434جمع کل

* به مقدار 74000 عدد  تخم مرغ نطفه دار طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.
** به مقدار 5،170،500 عدد جوجه یک روزه گوشتی طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.
** به مقدار 1،060،500 عدد جوجه یک روزه گوشتی طی دوره سال 1397 مورد معامله قرار گرفته است.
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گزارش کدال حاکی از آن است شرکت ایران خودرو، تعداد 325 هزار و 863 دستگاه 
انواع خودرو در گروه های پژو، سمند، رانا، دنا، تندر )L90(، هایما، دانگ فنگ، وانت 
و سایر محصولات جدید و پژو 2008 تا پایان دی ماه سال جاری تولید داشته که 
از این تعداد تولید، 298 هزار و 900 دســتگاه انواع خودرو به فروش رســیده و در 
نهایــت منجربــه درآمد بیش از 112 تریلیون و 594 میلیارد و 380 میلیون ریالی 

این شرکت شده است.
نگاهی به تولید و فروش انواع محصولات ایران خودرو

در پایان دی ماه گزارش عملکرد شرکت ایران خودرو باز هم حاکی از آن است که 
گروه محصولات پژو )شــامل پژو 206، پژو 405، پژو پارس و پژو 207( همچنان 
نسبت به دیگر گروه های تولیدی در شرکت بالاترین میزان تولید و به تبع آن بالاترین 
میزان فروش را داراست. در این دوره در گروه پژو، تعداد 204 هزار و 150 دستگاه 
انواع خودروی پژو به تولید رسیده که در مجموع 182 هزار و 706 دستگاه از این 
تعداد به فروش رسیده است؛ نرخ فروش این گروه در پایان دوره ده ماهه  به طور 
متوسط 329 میلیون ریال در مجموع درآمد حاصل از فروش محصولات گروه پژو 
تا پایان دی ماه حدود 6026 میلیارد ریال بوده است. بر این اساس گروه پژو 62.65 
درصد سهم از کل تعداد تولید، 61.13 درصد از کل تعداد فروش و 53.05 درصد از 
کل مبلغ فروش شرکت ایران خودرو را در این دوره به خود اختصاص داده است.

گروه ســمند در جایگاه دوم پس از گروه پژو با 36 هزار و 984 دســتگاه تولید و 
36 هزار و 725 دســتگاه فروش در دوره منتهی به پایان دی قرار گرفته اســت؛ 
نرخ فروش گروه ســمند بر اســاس اطلاعات مندرج شده در سایت کدال در پایان 
دوره ده ماهه منتهی به پایان دی ماه 274 میلیون ریال و درآمد حاصل از فروش 
محصولات ســمند در این دوره 1008 میلیارد ریال بوده اســت. همچنین گفتنی 
است که در پایان دوره ده ماهه سهم گروه سمند از کل تعداد تولید 11.35 درصد، 
از کل تعداد فروش 12.29 درصد و نیز ســهم این گروه از کل مبلغ فروش در این 

دوره 8.87 درصد بوده است. 
در گزار ش عملکرد منتشر شده در سایت کدال می بینیم که تا پایان دی ماه تعداد 
2 هزار و 520 دستگاه سوزوکی در شرکت ایران خودرو تولید شده که از این تعداد 
2 هزار و 408 دستگاه به فروش رسیده و با میانگین نرخ فروش یک میلیارد و 377 
میلیون  ریالی درآمد شــرکت از فروش این خودرو به 3 هزار و 316 میلیارد ریال 
رسیده است. این گزارش بیانگر آن است که سهم گروه سوزوکی از کل تعداد تولید 
ایــران خــودرو در این دوره معادل 0.77 درصد، از کل تعداد فروش 0.81 درصد و 

سهم این گروه از کل مبلغ فروش شرکت 2.92 درصد بوده است.
در گروه رانا هم تا پایان دی ماه تعداد 3 هزار و 10 دســتگاه خودرو تولید شــد که 
3 هزار و 69 دســتگاه خودرو تا پایان ده ماهه در این گروه به فروش رســیده و با 
میانگین نرخ فروش 336 میلیون ریالی درآمد ریالی شرکت ایران خودرو از فروش 
این گروه بیش از 1033 میلیارد ریال بوده اســت. این ارقام نشــان می دهد ســهم 
گروه رانا در پایان ده ماهه سال جاری از کل تعداد تولید 0.92 درصد، از کل تعداد 

فروش 1.03 درصد و از کل مبلغ فروش 0.91 درصد بوده است.
در گروه دنا نیز از ابتدای ســال 97 تا پایان دی ماه تعداد 29 هزار و 254 دســتگاه 
خودرو تولید و 24 هزار و 216 دستگاه خودروی دنا به فروش رسیده که با میانگین 
نرخ فروش 396 میلیون ریالی درآمد ایران خودرو از فروش این تعداد خودروی دنا 
9608 میلیارد ریال بوده اســت.  گزارش ســایت کدال نشان می دهد خودروی دنا 
در طول ده ماه ســال جاری توانســته سهم 8.98 درصدی از کل تعداد تولید، 8.1 
درصد از کل تعداد فروش و 8.46 درصد از کل مبلغ فروش شــرکت ایران خودرو 

را به خود اختصاص دهد.
بر اســاس این گزارش که در ســایت کدال بورس تهران منتشر شده، خودرو تندر 
)L90(  نیز تا پایان دوره ده ماهه منتهی به پایان دی ماه 97، تعداد 10 هزار  و 604 
دســتگاه تولید و 10 هزار و 783 دســتگاه فروش داشته با در نظر گرفتن میانگین 
نرخ فروش 394 میلیون ریالی این خودرو، درآمد حاصل از فروش آن در مجموع 
به بیش از 4256 میلیارد ریال رســیده اســت. این آمار بیانگر آن اســت که خودرو 
تندر )L90(  در سال جاری توانسته 3.25 درصد از کل تعداد تولید، 3.61 درصد 
از کل تعداد فروش و 3.75 درصد از کل مبلغ فروش را در شــرکت ایران خودرو 

به خود اختصاص دهد.
همچنین بر اساس این گزارش در دوره منتهی به پایان دی ماه 97 تعداد 11 هزار 
و 886 دســتگاه خودروی هایما در شــرکت ایران خودرو تولید شده است. در این 
گروه بر اســاس این گزارش 11 هزار و 598 دســتگاه خودرو در مجموع به فروش 
رسیده که با میانگین نرخ فروش 918 میلیون ریالی درآمد شرکت ایران خودرو از 

این گروه در مجموع به بیش از 1065میلیارد ریال رسیده است.
به این ترتیب، در طول ده ماه منتهی به پایان دی ماه، سهم خودرو »هایما« از کل 
تعداد تولید در شرکت ایران خودرو معادل 3.65 درصد، سهم از کل تعداد فروش 
خودرو در این شرکت معادل 3.88 درصد و سهم از کل درآمد ریالی شرکت حدود 

9.38 درصد بوده است.
گزارش عملکرد ده ماهه شرکت ایران خودرو همچنین بیانگر این است که در دوره 
مورد بررسی تعداد 17 هزار و 96 دستگاه خودرو »دانگ فنگ« در این شرکت تولید 
و تعداد 15 هزار و 905 دســتگاه از این خودرو به فروش رســیده که درآمد حاصل 
از فروش این خودرو حدود 6860 میلیارد ریال و میانگین نرخ فروش دانگ فنگ 
حدود 431 میلیون ریال گزارش شــده اســت. بر این اساس، سهم خودرو » دانگ 
فنگ« از کل تولیدات شرکت ایران خودرو تا پایان دی ماه سال جاری، معادل 5.25 
درصد، از کل تعداد فروش 5.32 درصد و از کل درآمد ریالی فروش محصولات این 

شرکت معادل 6.04 درصد بوده است.
گزارش منتشــر شــده همچنین نشان می دهد که در گروه وانت و سایر محصولات 
جدیــد در دوره ده ماهــه منتهــی به پایان دی ماه ســال 97 تعداد 4 هزار و 144 
دســتگاه انواع خودرو تولید و تعداد 5 هزار و 172 دســتگاه خودرو در این گروه به 
فروش رســیده اســت. درآمد حاصل از فروش این گروه بالغ بر 1346 میلیارد ریال 
و میانگیــن قیمت فروش خودروهــای این گروه حدود 260 میلیون ریال گزارش 
شــده اســت. از این رو سهم گروه وانت و محصولات جدید در دوره منتهی به پایان 
دی از کل تولیدات شــرکت ایران خودرو معادل 1.27  درصد، از کل تعداد فروش 
در حدود 1.73 درصد و از کل درآمد ریالی فروش خودرو در این شــرکت معادل 

1.19 درصد بوده است.
در ادامه گزارش آماری منتشــر شــده در خصوص فعالیت شرکت ایران خودرو در 
سایت کدال بورس تهران، به تولید پژو 2008 در دوره منتهی به پایان دی ماه 97 
اشــاره شــده که تعداد تولید آن 6 هزار و 215 دســتگاه و تعداد فروش آن 6 هزار و 
318 دســتگاه عنوان شــده و درآمد حاصل از فروش آن نیز بیش از 6170 میلیارد 
ریال گزارش شده است، گفتنی است میانگین نرخ فروش خودروی پژو 2008 در 
پایان دوره ده ماهه 976 میلیون ریال بوده است. به این ترتیب، پژو 2008 در ده 
ماهه سال جاری توانسته 1.91 درصد از کل تعداد تولید و 2.11 درصد از کل تعداد 
فروش خودرو را در این شــرکت به خود اختصاص دهد و از این رو 5.43 درصد از 

کل درآمد ریالی فروش شرکت ایران خودرو به این خودرو اختصاص یافته است.

توليد بيش از ۳25 هزار دستگاه انواع خودرو تا پایان دی ماه

گروه پژو پرچمدار تولید و فروش ایران خودرو
 مشکلات کارخانه های خودروسازی که از چند ماه پیش با انتشار اخبار مشکل در تولید قطعات آغاز شده بود در نهایت در روزهای میانی 
دی ماه با افزایش قیمت دوباره محصولات تبدیل به تیتر یک اخبار مطبوعات شــد. با این وجود قیمت خودروهای تولید داخل به صورت 
رسمی افزایش پیدا کرد اگرچه همواره قول مساعدت هایی از سوی وزارت صمت شنیده می شد اما در نهایت این برهه با اقدام شرکت های خودروسازی 
تحت عنوان سیاست نزدیک کردن قیمت خودروهای پرتقاضا به قیمت های حاشیه بازار پایان یافت. سعی داریم در این گزارش نگاهی به عملکرد 

اکرم شعبانیشرکت ایران خودرو از منظر تولید، فروش و بررسی میزان آن نسبت به دیگر تولیدات شرکت داشته باشیم:



35

97
ی  

- د
  3

2 
ره 

شما
  -

م 
سو

ل 
سا

62/6511/35

0/77

0/92

8/98

3/25
3/65

5/25
1/27 1/91

گروه پژو گروه سمند سوزوکي رانا دنا L90 هايما دانگ فنگ گروه وانت و محصولات جديد ۲۰۰۸پژو 

سهم از کل تعداد تولید

61/13
12/29

0/81
1/03

8/1

3/61

3/88
5/32 1/73 2/11

گروه پژو گروه سمند سوزوکي رانا دنا L90 هايما دانگ فنگ گروه وانت و  محصولات جديد ۲۰۰۸پژو 

سهم از کل تعداد فروش سهم از کل مبلغ فروش

53/05

8/87

2/92

0/91

8/46

3/75

[VALUE]

6/04
1/19 5/43

گروه پژو گروه سمند سوزوکي رانا دنا L90 هايما دانگ فنگ گروه وانت و  محصولات جديد ۲۰۰۸پژو 

نمودار مقایسه ای تعداد تولید هریک از محصولات ایران خودرو تعداد تولیدنام محصولردیف
204,150گروه پژو1
36,984گروه سمند2
2,520سوزوکي3
3,010رانا4
29,254دنا5
6L90 10,604تندر
11,886هایما7
17,096دانگ فنگ8
4,144گروه وانت و سایر محصولات جدید9

6,215پژو 102008
325,863جمع

نمودار مقایسه ای تعداد فروش هریک از محصولات ایران خودرو تعداد فروشنام محصولردیف
182,706گروه پژو1
36,725گروه سمند2
2,408سوزوکي3
3,069رانا4
24,216دنا5
6L90 10,783تندر
11,598هایما7
15,905دانگ فنگ8
5,172گروه وانت و سایر محصولات جدید9

6,318پژو 102008
298,900جمع

۱۸۲�۷۰۶

۳۶�۷۲۵

۲�۴۰۸ ۳�۰۶۹
۲۴�۲۱۶

۱۰�۷۸۳ ۱۱�۵۹۸ ۱۵�۹۰۵
۵�۱۷۲ ۶�۳۱۸

۰
۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰
۱۲۰�۰۰۰
۱۳۰�۰۰۰
۱۴۰�۰۰۰
۱۵۰�۰۰۰
۱۶۰�۰۰۰
۱۷۰�۰۰۰
۱۸۰�۰۰۰
۱۹۰�۰۰۰
۲۰۰�۰۰۰

Series1

۲۰۴�۱۵۰

۳۶�۹۸۴

۲�۵۲۰ ۳�۰۱۰

۲۹�۲۵۴
۱۰�۶۰۴ ۱۱�۸۸۶ ۱۷�۰۹۶

۴�۱۴۴ ۶�۲۱۵
۰

۱۰�۰۰۰
۲۰�۰۰۰
۳۰�۰۰۰
۴۰�۰۰۰
۵۰�۰۰۰
۶۰�۰۰۰
۷۰�۰۰۰
۸۰�۰۰۰
۹۰�۰۰۰

۱۰۰�۰۰۰
۱۱۰�۰۰۰
۱۲۰�۰۰۰
۱۳۰�۰۰۰
۱۴۰�۰۰۰
۱۵۰�۰۰۰
۱۶۰�۰۰۰
۱۷۰�۰۰۰
۱۸۰�۰۰۰
۱۹۰�۰۰۰
۲۰۰�۰۰۰
۲۱۰�۰۰۰
۲۲۰�۰۰۰

Series1

گروه پژو

گروه سمند

سوزوکي

رانا

دنا

L90 تندر

هایما

دانگ فنگ
گروه وانت 

محصولات جدید
پژو 2008

جدول آمار تولید و فروش انواع محصولات شرکت ایران خودرو در 10 ماهه اول سالجاری
سهم از کل )درصد(از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ  1397/10/30شرح

 نرخ فروش تعداد فروشتعداد تولیدواحدنام محصول
)ریال(

مبلغ فروش )میلیون 
ریال(

 سهم از کل 
تعداد تولید

سهم از کل تعداد 
فروش

 سهم از کل
 مبلغ فروش

204,150182,706329,849,86360,265,54962/6561/1353/05دستگاهگروه پژو
36,98436,725274,491,87210,080,71411/3512/298/87دستگاهگروه سمند

2,5202,4081,377,169,4353,316,2240/770/812/92دستگاهسوزوکي
3,0103,069336,592,7011,033,0030/921/030/91دستگاهرانا
29,25424,216396,794,1869,608,7688/988/108/46دستگاهدنا

)L90( 10,60410,783394,704,8134,256,1023/253/613/75دستگاهتندر
11,88611,598918,775,47910,655,9583/653/889/38دستگاههایما

17,09615,905431,365,9866,860,8765/255/326/04دستگاهدانگ فنگ
 گروه وانت و
  محصولات 

جدید
4,1445,172260,335,8471,346,4571/271/731/19دستگاه

6,2156,318976,690,2506,170,7291/912/115/43دستگاهپژو 2008
325,863298,9005,696,770,432113,594,380100/00100/00100/00جمع
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 تحلیل شما از شرایط فعلی بازار پول و شبکه بانکی چیست؟
طبیعتا نگاه به شــرایط فعلی در هر صحنه ای نمی تواند فارغ و بدون توجه به 
آنچه که در گذشــته اتفاق افتاده صورت گیرد. حتما باید مروری نســبت به 
دهه های گذشته مخصوصا از زمانی که یک تغییر مسیر اساسی اتفاق می افتد، 
داشــته باشــیم. تحقق انقلاب اسلامی یکی از همین تغییر مسیرها بود که  از 
مسیر تکراری بانکداری متعارف در مسیر تحقق بانکداری اسلامی و بدون ربا 
قرار گرفتیم. قانونی که در ســال 62  تحت عنوان قانون عملیات بانکی بدون 
ربا به تصویب رســید و در مســیر جدیدی نســبت به آنچه که در قبل وجود 
داشــته، ادامه مسیر داد که البته خیلی هم بر خلاف بانکداری متعارف نبود. 
این مسیر یک سری اشتراک ها و یک سری تفاوت ها با بانکداری متعارف دارد. 
باید بپذیریم آنچه را که در حال حاضر در نظام پولی وبانکی جاری در کشــور 
مشــاهده می کنیم، مطمئنا یکی از عوامل ایجادکننده آن همین تغییر مسیر 
بوده اســت. منظور از شرایط پولی فعلی که می گویم هم نقاط مثبت و موفق 
و هم نقاط منفی و ناموفق اســت که هر دو را باید در نظر گرفت. با این نگاه 
وقتی به گذشته بپردازیم، بخش های زیادی از آنچه که در حال حاضر وجود 
دارد، روشن تر خواهد شد. این در حالي است که باید توجه داشته باشیم نظام 
پولی باید در یک فضای گسترده فعالیت خود را انجام دهد و در بستر اقتصاد 
کشور عمل کند و باید آن را با سایر بخش های اقتصاد کشور مرتبط دانست. 
 از دیدگاه شــما تاثیر وقوع انقلاب  اسلامی بر روی نظام پولی 

کشور چیست؟
آنچه در کلیت اقتصاد کشــور طي 4 دهه گذشــته اتفاق افتاد و بر روی نظام 
پولی کشــور اثر گذاشته است؛ از نظر مبانی اقتصادی کشور دچار رفتارهاي 
چندگانه بودیم. در بین مکاتب مختلف اقتصادی که بشر تجربه کرده است از 
اقتصاد ســرمایه داری گرفته تا اقتصاد سوسیالیستی و ... . وقتی مبانی نظری 

اقتصادی در یک محیط اجتماعی روشن نباشد، حتما باعث یک سری اقدامات 
اقتضایی می شود که این اقدامات شاید در کوتاه مدت بتواند یک سری مسائل 
و مشکلات را حل کند، اما حتما در میان مدت و بلندمدت یک سری مشکلات 
دیگر ایجاد می کند. وقتی ما مدعی یک مکتب اقتصادی متفاوت تحت عنوان 
اقتصاد اسلامی هستیم، باید تلاش کرد مبانی نظری آن را روشن و سپس آن 
را در محیط اجتماعی اجرا کنیم، اما متاسفانه تا امروز با جرات مطرح می کنم 
این مبانی به صورت روشــن تهیه و ارائه نشــده است و این قطعا بر وضعیت 
فعلي تاثیرگذار اســت. ما حدودا تا ســال 68  با یک مکتب اقتصادی حرکت 
کردیم، از سال 68 تا 84 با یک نگاه اقتصادی و از سال 84 تا 92  با یک تفکر 
اقتصادی دیگر نظام پولی را اداره کردیم و از سال 92  تا امروز هم با یک نگاه 
اقتصادی جدیدتر در حال اداره کردن آن هستیم. )وقتی می خواهیم شرایط را 
تحلیل کنیم که چرا در وضعیت فعلي هستیم، باید یک سری عوامل بلندمدت 

و تاریخی، میان مدت و عوامل جاری را با هم بررسی کنیم.(
 چه عواملی در این خصوص تاثیرگذار بوده  است؟

از عوامل بلندمدت، قانون تنظیم بازارغیرمتشــکل پولی بود که در ســال 83 
تصویب شد و حدود 900 تعاونی اعتباری بر بانک های موجود تحمیل گردید. 
ایــن در حالــی بود که در همان زمان قانونگــذاران آگاه بودند که تعاونی ها و 
موسســات اعتباری دچار کسری دارایی ها نسبت به بدهی هاي خود هستند. 
در این قانون تکلیفی برای این مساله روشن نشد، یعنی یک  کسری سنگینی 
در درون این 900  تعاونی وجود داشــت که وقتی این تعاونی ها به بانک های 
مجاز تکلیف و تحمیل شــدند، مشخص نشد که این کسری را چه کسی باید 
پاسخگو باشد؟ در قوانین و مقررات می گویند باید این کسری را از سهامداران 
و اشخاصی که این تعاونی ها را تاسیس کردند، دریافت کنید؛ اما این افراد توان 
تامین و پرداخت چنین مبلغی را نداشتند. این کسری هر سال در حال تکرار 

دکتر نتاج مدیرعامل بانک قوامين در گفت وگو با "بورس و بانک":

 حجم عظیم نقدینگی موجود در صورت سالم  سازي 
آثار مثبتی بر جای می گذارد

 در لیست چالش های اصلی اقتصادی سالجاری در کنار عدم ارتباط با بانک های بین المللی می توان به مساله تحریم های ارزی هم پرداخت؛ 
موضوعی که تابع خروج آمریکا از برجام بود. در مدت بســیار کوتاهی از زمانی که گمانه زنی های داخلی برای خروج ترامپ از برجام زده 
می شــد تا خروج کامل از این توافق؛ اقتصاد ایران از این مســاله تاثیر پذیرفت. تحریم های ارزی یکی از مهمترین مسائل بود. تحریم ارزی برای 
تاثیرگذاری در اقتصاد ایران زمان زیادی لازم نداشــت. چندی پیش از اعلام تحریم های اردیبهشت ماه ترامپ، مساله نوسان قیمت ارز در بازارها 
مشهود بود و امضای تحریم ها تنها بر سرعت این نوسان و میزان آن افزود. تاثیر این نوسان نه تنها بر زندگی عادی مردم که بیش از آن بر نظام بانکی 
کشور تاثیرگذار بود. تاثیر شرایط موجود بر اقتصاد کشور، عوامل تاثیرگذار برای پیشروی در مسیر فعلی اقتصاد، راهکارهای برون رفت از چالش های 
پیش رو و ... از جمله مسائلی است که در شماره پیش روی "بورس و بانک" در گفت وگو با دکتر غلامحسن تقی نتاج مدیرعامل بانک قوامین به آن 
پرداخته ایم. گفتنی است که دکتر نتاج پیش از حضور در سمت مدیرعاملی بانک قوامین در بانک  انصار و نیز بانک مهر اقتصاد نیز حضور داشته است. 

لازم به ذکر است این مصاحبه در شهریور ماه سالجاري با دکتر نتاج صورت گرفت که ماحصل این گفت وگو در پی می آید:
معصومه صالحي
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افزایش اســت. یعنی بخشی از حجم نقدینگی که 
در کشور وجود دارد، به همان تعاونی ها و موسسات 
اعتباری که طبق قانون بازار غیرمتشــکل پولی به 
اصطلاح ساماندهی شــدند، برمی گردد. این زیان 
عملا باعث شد که رقم خسارت سنگینی بر اقتصاد 
پولی کشــور تحمیل شــود و زیان آن در ترازنامه 
موسســات پولی و بانکی به اصطلاح مجاز مخفی 
شود. همه اینها ریشه در بلندمدت دارد. پس وقتی 
قصد تصویب قانونی را داریم، باید همه ابعاد قضیه 
را ببینیم و خســارت هایی که در اجرای یک قانون 
در جامعه ایجاد می شــود را مشخص کنیم که این 
خســارت را چه کسی باید پاسخگو باشد و آیا توان 
پاســخگویی دارد یا خیر؟ اینها تجربیاتی اســت 
کــه در طول زمان به آن رســیدیم و امیدواریم در 
قانونگذاری های بعدی به آنها توجه بیشتري شود. 
عوامــل میان مدت که مربوط به 10 الی 15 ســال 
گذشته برمی گردد، بسته های سیاستي نظارتی بود 
که از سال 87 به بعد برای اداره اقتصاد پولی کشور 
ابلاغ می شــد. از بین مشکلات مختلف میان مدت 

مهمترین مشکل نرخ های سودی بود که تنظیم شد. نرخ سود سپرده ها )21 
درصد( بالاتر از نرخ سود تسهیلات بود )مشارکتی ها 17 درصد و مبادله ای ها 
14درصد( که بعدها این نرخ ها هم کاهش پیدا کرد و باعث شد عملا بانک ها 
معادله سودشان تبدیل به معادله زیان شود. یعنی فعالیت بانک ها به ویژه در 
واســطه گری وجوه نه تنها سودی ایجاد نمي کرد و هنوز هم نمی کند؛ بلکه با 
وجود اصلاحی که طي سال های اخیر انجام دادند، نظام بانکي را در سال هایی 
که گذشــت با دلایل بلندمدت، میان مدت و کوتاه مدت با  زیاندهی مســتمر 
روبرو کرده و این مهمترین چالشــی اســت که نظام پولی و بانکی کشور با آن 
رو به روست. چراکه صنعت بانکی  ما زیانده است و جذابیتی برای ورود بخش 
غیردولتــی به این صنعت وجود ندارد و اگر هــم احیانا افرادی به این بخش 
برای ســرمایه گذاری در این صنعت ورود پیدا مي کنند؛  یا ریشــه در خلاء 
اطلاعاتی این افراد دارد، یا نگاه عاشــقانه ای اســت که قصد کمک به اقتصاد 
ملــی را دارند که البته عملا هم توفیق چنداني نداشــته  اند. به غیر از این در 
یک رفتار منطقی نباید انتظار آن را داشت که سرمایه گذاران در یک صنعت 

زیانده ورود پیدا کنند.
 راهکارهای برون رفت شبکه بانکی از چالش های موجود را چه 

می دانید و چه پیشنهادهایي دارید؟
در حال حاضر افزایش نرخ سود سپرده های بانکی سم مهلکی برای اقتصاد ملی 
است. با توجه به صحبت های صریحی که طي ماه های اخیر از سوی مسئولان 
ذیربط صورت گرفته اســت؛ مخصوصا صحبت هــای مقام معظم رهبری در 
ارتباط با معضلی به نام حجم نقدینگی، اگر کماکان اصرار بر این باشــد که با 
بالا بردن نرخ ســود سپرده ها موجبات ماندگاری سپرده ها در موسسات پولی 
و بانکی را فراهم کنیم، این یک تصمیم گیری بســیار خطرناک اســت که در 
کوتاه مدت شاید آثار مثبتی داشته باشد، اما به طور قطع مجددا در میان مدت 
و بلندمــدت آثار مخرب خود را بــا اندازه اي بزرگ تر و مخرب تر تکرار خواهد 
کرد. علت آن هم این است که اولا بالا بردن نرخ سود سپرده های بانکی منجر 
به افزایش حجم نقدینگی می شــود که از آن به ســیل عظیم نقدینگي تعبیر 
می شود و وقتی سیلی جاری می شود، حتما آثار تخریبی  آن زیاد است. چراکه 
حجم سنگینی از نقدینگی وارد بازارهای مختلف اقتصاد داخلی می شود و به 
علت اینکه مدیریت شده نیست؛ ممکن است هر اتفاقی صورت گیرد. از جمله 
اتفاقاتی که در بخش ارز، طلا و مسکن صورت گرفته است. بنابراین امیدوارم 
چنین تصمیمی بر حسب مقتضیات و فشارهای محیطی که در اقتصاد کشور 
و جامعه وجود دارد، گرفته نشــود؛ چراکه باعث می شــود بار دیگر اشتباهات 
تاریخی تکراری در اقتصاد کشور بروز کند. مطمئنا از فرآیندهای قانونگذاری 
و مســئولان در زمان حال و آینده این انتظار می رود که با دقت نظر بیشــتری 
تصمیم گیری کرده و کمک کنند تا با پاسخگویی به مشکلات جاری بتوانیم 
آینده بهتری را برای اقتصاد پولی و مالی کشــور رقم بزنیم. باید رویدادهایی 
که طی دهه های گذشــته اتفاق افتــاده را بار دیگر مورد بازنگري قرار دهیم. 

بــه عنوان مثال یکی از اقدامات در بلندمدت بحث 
خصوصی سازی بانک ها بوده است و اینکه  فضایی 
فراهم شد تا بانک های خصوصی ایجاد شوند. حالا 
به طور حتم جای بازنگری این مساله است که اگر 
خصوصی سازی بانک ها موفق نبوده است باید این 
موضوع را اصلاح کنیم که من خود شــخصا اصرار 
دارم یکــی از اقداماتی که بایــد صورت گیرد، این 
است که تمامي بانک ها باید به سرعت دولتي شوند. 
 در ایــن خصوص چه اتفاقی برای حق و 

حقوق سهامداران می افتد؟ 
طبیعی است در این حالت برعکس خصوصی سازی 
در زمانی که دولتی ســازی انجام می گیرد؛ حقوق 
ســهامداران هم باید ارزیابی شــود و با یک سری 
تشویقاتی ســهامداران به سپرده گذاران بانک های 
دولتی تبدیل شوند. این کار هم از لحاظ حسابداری 
و هــم از لحاظ مقررات با کمترین هزینه و زحمت 
امکانپذیر است. مطمئن باشید آنچه که بر موسسات 
پولی و مالی به خصوص بر سهامداران عمده آنها که 
می داننــد بر این صنعت و بانک های غیردولتی چه 
گذشته است، حتما استقبال خواهند کرد که دیگر 
در جایگاه سهامدار نباشند؛ بلکه با حفظ حق و حقوق و با تشویق هایی جایشان 
به سپرده گذار تغییر یابد. وقتی این اتفاق بیفتد و بانک ها دولتی شوند، دیگر 
رقابتی در نرخ ســود سپرده ها و نرخ سود تسهیلات به صورت افزایشی اتفاق 
نخواهد افتاد. اقتصاد کشــور ما در حال حاضر برای مدیریت حجم نقدینگی 
نیازمند این اســت که نرخ سود سپرده ها و نرخ سود تسهیلات به هیچ عنوان 

افزایش پیدا نکند.
در این مورد تاکید می کنم هماهنگی بین نهادهای ناظر در بازارهای سرمایه 
و پول امري ضروري اســت تا با کنترل هایی که در بازار پول صورت می گیرد، 
دوباره این نرخ ها به صورت غیرمنطقی به ســمت بازار ســرمایه نرود؛ بدون 
اینکه منجر به رونق تولید شود و فقط تبدیل به انتقال کاغذی وجوه یا حجم 
نقدینگی از بازار پول به ســمت بازار ســرمایه با سودهای جذابی شود که در 
آنجا اتفاق افتاده اســت. همانگونه که طي 5 ســال اخیر شاهد بودیم و دیدیم 
خود بانک ها دوباره از ابزارهای بازار سرمایه مثل صندوق های سرمایه گذاری 
بهره گرفتند و ســودهایی که قبلا تا 15 درصد می دادند را با نرخ هایي بالاتر 
در حدود 23 الی 24 درصد به صندوق ها پرداختند. جابه جایی ســپرده ها از 
بازار پول به ســمت بازار سرمایه مبلغی حدود 80 هزار میلیارد تومان هزینه 
بیهوده به اقتصاد ملی کشور تحمیل کرد که این میزان نه تنها منجر به رونق 
تولید نشــد؛ بلکه فقط یک نقدینگی باطل آلوده شــده را به اقتصاد کشــور 
تزریق کرد و حجم نقدینگی که به طور مثال می توانســت 200 هزار میلیارد 
تومان افزایش داشــته باشــد، به حدود 280 هزار میلیارد تومان تبدیل کرد. 
اینها تصمیمات کوتاه مدتی است که باید در سیاستگذاری و قانونگذاری ها در 
لایه های بالادســتی بانک ها مورد توجه قرار گیرد و در درون خود بانک ها نیز 
باید این همراهی وجود داشــته باشد. طبیعی است اگر مراجع ذیربط به ویژه 
بانک مرکزی در این خصوص هر سیاســتی را در پیش بگیرند، ما حتما آن را 
اجرا خواهیم کرد، اما باید مراقب باشیم افزایش حجم نقدینگی بلایی است که 
تا امروز دامن همه بخش های اقتصاد را گرفته و اگر همین روند افسارگسیخته 
خود را تکرار کند، اقتصاد ایران از این بیشتر هم درگیر این افسارگسیختگی 

نقدینگی خواهد شد.
 در جلسه ای که با ریاست بانک مرکزی دکتر همتی داشتید، آیا 
این مسائل را مطرح کردید که نباید نرخ سود سپرده ها افزایش پیدا 

کند؟
در آن جلســه که با رئیس کل بانک مرکزی داشتیم، بحث های کلی از جمله 
ناترازی دارایی ها و بدهی های بانک ها، ناترازی معادله سود بانک ها و مشکلاتی 
که از لحاظ نظام مالیاتی به بانک ها تحمیل می شــود )مثل رفع موانع تولید 
و دارایی هایــی که بانک ها به ناچار بــه دلیل پیگیری و وصول مطالبات  خود 
تملک کردند و اجبار این اســت که دارایی هایشان را بلافاصله بفروشند و اگر 
نفروشند مالیات سنگینی به بانک ها وضع می شود( مطرح شد. این در شرایطی 
است که همگان می دانند بازار کشش فروش این دارایی ها را ندارد؛ مگر اینکه 

از بین مشکلات مختلف 
میان مدت مهمترین مشکل 

نرخ های سودی بود که تنظیم 
 شد. نرخ سود سپرده ها 

)21 درصد( بالاتر از نرخ سود 
 تسهیلات بود )مشارکتی ها
 17 درصد و مبادله ای ها 

14درصد( که بعدها این نرخ ها 
هم کاهش پیدا کرد و باعث شد 
عملا بانک ها معادله سودشان 

تبدیل به معادله زیان شود
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بانک هــا بخواهند با پذیــرش زیان این دارایی ها را واگذار کنند که البته هیچ سا

کس زیر بار این زیان نمی رود. بنابراین در این جلســه مشــکلاتی که بیشتر 
ناشی از ناهماهنگی بین بخش های مختلف اقتصادی کشور )پولی، بیمه ای و 

بازار سرمایه( بود، به صورت کلیات مطرح شد. 
اما به دلیل اینکه در این دوران کشور بیشتر درگیر التهابات ارزی بود؛ بیشتر 
وقت و انرژی رئیس کل بانک مرکزی معطوف به این قضیه شــد. امیدواریم با 
بســته ای که مصوب و ابلاغ شــد، در اولین فرصت تکلیف نرخ سود سپرده ها 
هم مشــخص شــود؛ چراکه در آستانه سال گشت ساماندهی موقتی در مورد 
نرخ ســود سپرده ها هستیم و اگر ســریعا برای این موضوع تصمیمی گرفته 
نشــود؛ می تواند برای بانک ها ایجاد مشــکل کند.  در این سال گشت نظر من 
به عنوان یک کارشــناس بازار پول این اســت که به هیچوجه شاهد افزایش 
نرخ سود سپرده ها نباشیم، اما توصیه می کنیم نرخ سود تسهیلات را افزایش 
دهند تا بانک ها بتوانند زیان هایی که ســنوات و دهه های قبل متحمل شدند 

را جبران کنند.
 یکی از مشکلاتی که بانک ها با آن رو به رو هستند، بحث تعدد 
شعب و نیروی انسانی و هزینه های جاری و بنگاهداری بانک هاست. 
شما به عنوان یک فعال این بخش چه نظر و راهکاری برای کم کردن 

این هزینه ها دارید؟
بحث تعدد شــعب بانک ها که اشــاره شــده و موضوع مهمی اســت؛ نتیجه 
واقعیت رفتار پولی کشور ماست. اگر بانک ها بخواهند خیلی سریع بانکداری 
الکترونیک را اجرا کنند؛ با محیط بازار، میزان دانش و رفتار ســپرده گذاران 
بانکــی همخوانی ندارد. ما امروز هم ازدحام و مراجعه حضوری مشــتریان را 
شاهد هستیم؛ با وجود اینکه بسیاری از ابزارهای الکترونیک برای آنها فراهم 
شده، اما واقعیت این است که مشتری بازار پولي و بانکی ایران علاقه دارد به 
محلی که قصد ارتباط مالی با آن را دارد، مراجعه کند. بنابراین اینکه شعبه ها 
باید به مرور زمان کاهش پیدا کند؛ به ذائقه افراد و مشتریان و تغییر رفتارهایی 
برمی گردد که به مرور زمان در حال اتفاق افتادن است که البته با سرعت هم 

این اتفاق صورت مي گیرد. 
لذا باید بتوانیم با همین تعداد کارکنان بسیاري از خدمات بر زمین مانده پولی 
و بانکی را به مشتریان عرضه و بحث مشتری مداری را با کیفیت بهتری اجرا 
کنیم. برخلاف تصوری که وجود دارد، به دلیل حجم زیاد کارهایی که بر دوش 
نیروی انسانی وجود دارد؛ طبیعتا کشش برای جذب نیروی انسانی جدید وجود 
دارد. اما باید توجه داشت بانکداری الکترونیک و جایگزینی ابزارهای ماشینی 

و الکترونیکــی هم هزینه های بالایی به 
همراه دارد. اگر قرار باشد از کارآمدترین 
و سرآمدترین core های بانکی استفاده 
کنیم، هزینه های سنگینی دارد. طبیعتا 
اگر بخواهیم شــعبه ها و نفرات را کمتر 
کنیم، باید توقعات و انتظارات مشتریان 
را با آن نرم افزارهای گرانقیمت برآورده 

کنیم.
در بحث بنگاهداری نیز نباید نگاه صفر و  
صد داشته باشیم. بخشی از بنگاهداری 
در ترازنامه بانک ها الزامیست و چاره ای 
نیســت. یکی از عوامل آن شرکت های 
مکمل فعالیت بانکداري مثل صرافی ها، 
لیزینگ ها و کارگزاری ها هستند. بخش 
دیگر تحمیلی اســت که بانک از بنگاه یا 
شــخصی مطالبــه دارد و طرف بدهکار 
نمی تواند بدهي خود را  پس بدهد. وقتی 
بانک آن ملــک را به عنوان وثیقه قبول 
کرده، ناچار است آن را تملک کند. اینکه 
بانک در بلندمدت در بنگاهداری بماند، 
مشــکل دارد و باید آن را برطرف کرده، 
بنگاه را دوباره احیا کند و به بازار سرمایه 
بفروشد. یک چنین الزاماتی در گذشته 
وجود داشــته و بانک ها تا 40 درصد در 
سهامداری شرکت ها و بنگاهداری مجاز 
هســتند، اما با فشارهایی که به بانک ها 

وارد شــد، اســتانداردها تغییر کرد و از 40 درصد به 20 درصد تبدیل شد. در 
واقع حالا بانک ها مجاز هستند تا 20 درصد سرمایه  خود سهام سایر شرکت ها 
را در اختیار داشته باشند. پس نباید نگاه صفر و یک یا صفر و صد داشته باشیم 
که یا اصلا بنگاهداری نباشد و یا یک بانکی کل منابع خود را درگیر بنگاهداری 
و ریســک های بازار سرمایه کند. اگر بیمه ها در بازار پولی و سرمایه مشارکت 
داشته باشند، می توانند باعث رونق بهتری در اقتصاد کشور شوند و به بانک ها 

این کمک را بدهند که بخش بیشتری از منابع  خود را درگیر تولید کنند.
 وضعیت بازار ارز را طي ماه هاي اخیر چگونه ارزیابی می کنید؟

ارز یکی از واقعیات کشور است که غیر از پول ملی عمل مي کند؛ بنابراین بهتر 
اســت از نگاه پول ملی به ارز توجه کرد. وقتی ارز پررنگ می شــود، پول ملی 
به حاشــیه می رود. یکی از دلایل نوسانات بازار ارز، پول ملی خودمان بود که 
نباید این واقعیت را انکار کرد؛ مجموعه عواملی که دســت به دست هم داد و 
باعث شد که اقتصاد کشور رونق لازم را نداشته باشد و پول ملی ارزش خود را 
از دست داد. وقتی پول ملی ارزش خود را از دست می دهد؛ باعث افزایش نرخ 
ارز، طلا و ســایر کالاهایی می شود که با پول ملی مبادله می شوند. استحضار 
دارید در اقتصاد بین المللی معمولا دلار و طلا رابطه معکوس با هم دارند؛ در 
حالی که در کشور ما این دو  با هم در حال افزایش هستند. بنابراین آنچه که 
در بازار ارز اتفاق افتاده است، ریشه در قدرت دلار نداشته؛ بلکه ریشه در ضعف 
اقتصاد و پول ملی ما دارد؛ لذا باید عوامل این ضعف پول ملی را ارزیابی کنیم.

افزایش افسارگســیخته حجم نقدینگی یکی از دلایل ضعف پول ملی کشور 
اســت. افزایش سریع نرخ سود ســپرده ها به دلیل خصوصی سازی موسسات 
پولی و بانکی )در ظاهر بانک ها نرخ ســود سپرده را 15درصد اعلام می کنند، 
اما با ابزارهای بازار ســرمایه تا 23 درصد هم ســود پرداخت می کنند(، نرخ 
ذخیره  قانونی و جریمه اضافه برداشــت بانکی تا حدود 34 درصد که باعث 
افزایش حجم نقدینگی اســت که متاسفانه نقدینگی شفاف و با نشاطی را در 

جامعه ایجاد نمی کند. 
وضع مالیات های ســنگین طي سالیان گذشــته بر صنایعی که حتی زیانده 
بودند؛ مشــکلاتی را باعث شده و برخی از صنایع به خاطر همین هزینه هایی 
که به آنها تحمیل شده است، مسیر ورشکستگی را پیموده اند و البته اقداماتی 
از این دســت باعث تضعیف پول ملی ما شــده اســت. با ضعیف شــدن پول 
ملی طبیعتا باید توقع داشــت ارزها که شــاخص مهمی هستند؛ در ارزیابی 
توان اقتصادی کشــور چنین وضعیتی برای آنها تفاق بیفتد. عواملی همچون 
ســفته بازها، مافیای ارز و ســودجویاني که منتظر چنین اتفاقاتی هســتند و 
فشــارهای بین المللی هم در این مسیر 

تاثیرگذار بوده است.
البته باید بپذیریم بسیاری از عوامل موثر 
بــر کاهش ارزش پول ملی باید در درون 
اقتصاد کشور جســتجو شوند. طبیعتا 
بایــد برای عوامل داخلــی راهکارهایی 
اتخــاذ کنیــم؛ چراکه عوامــل بیرونی 
همیشــه وجود داشته  و خواهند داشت. 
بنابرایــن اگر بتوان با آنها تفاهم کرد که 
خیلي خوب اســت اما اگر نتوان تفاهم 
کــرد باید آنها را بــه عنوان یک واقعیت 
بیرونی بپذیریم. اما اجازه ندهیم چنین 
جهش های انفجاری در ارتباط با ارزش 
پــول ملی مجددا اتفــاق بیفتد؛ چراکه 
باعث خســارت های بزرگــی در جامعه 
مي شــوند. مثل بی انگیزگی هایی که در 
حقوق بگیران ثابت جامعه اتفاق افتاد که 
این زیــان را اصلا نمي توان اندازه گیری 
کرد و هرچه زمان می گذرد، ما بیشــتر 

شاهد پس لرزه های آن هستیم.
 بــراي چنین چالشــي چه 

راهکارهایي پیشنهاد مي کنید؟
در این خصوص باید بگویم تصویب بسته 
ارزی یک شــرط لازم اســت، اما کافی 
نیست. شروط لازم را رئیس جمهوری و 
رئیــس کل بانک مرکزی عنوان کردند و 
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آحاد جامعه هم لازم اســت. در التهاباتی که ایجاد 
شــد برخی از افراد حتي در حــد مبالغ پایین ارز 
خریداری کردند و افرادی هم که ســروکاری با ارز 
نداشتند،  برای حفظ ارزش سرمایه خود و جوی که 
ایجاد شد، اقدام به خرید ارز کردند. از نظر شخصی 
نمی توان گفت که اینها کار اشــتباهی کرده اند، اما 
از لحاظ ملی مطمئنا کار درســتی صورت نگرفته 
و ناخواســته دلیلــی بر این التهابات شــده اند. لذا 
بایــد در درجه اول با همکاری هم کمک کنیم که 
این بســته به توفیقات مدنظرش دست پیدا کند. 
تامین کنندگان و صادرکننــدگان منابع ارزی در 
بخش دولتی باید این همکاری را داشــته باشــند 
و در بخش غیردولتــی نیز باید برای آنها جذابیت 
ایجاد شود تا برای سرمایه گذاری تمایل پیدا کنند 
و مشارکت داشــته باشند و منابع ارزی خود را در 
اختیار این بســته هاي ابلاغــي  قرار دهند تا بانک 
مرکزي بتواند نرخ را در راســتای افزایش و اعتبار 

پول ملی تنظیم کند.  
 آیا به نظر شما باید با سفته بازها برخورد 

شود؟
به نظر من وجود ســفته بازها لازم اســت تا قانونگذاران حواسشــان باشد که 
مقررات جامع و مانع را در نظر بگیرند و اجازه ندهند حفره هایی در این مقررات 
وجود داشــته باشد تا افرادی بتوانند از آنها سوءاستفاده کنند. سفته بازها در 
واقع هکرهای بازار هستند و قانونگذاران بازارها باید با آنها یک تعامل منطقی 
برقرار کنند که از ظرفیت اینها اســتفاده شــود تا سیســتم هایی که طراحی 

می شود؛ سیستم های جامع الشرایطی با حداقل حفره های نفوذی باشد. 
 در زمینه جذب منابع و پرداخت تســهیلات در سال 96 و97 

عملکرد بانک را چطور ارزیابی می کنید؟ 
در ســال 96 حــدود 6 درصد حجم نقدینگی مــان را در بازار حفظ و تلاش 
کردیم فعالیت هایمان تداوم داشــته باشــد و در پی روند افزایش تسهیلات 
خرد گام برداریم که نســبت تســهیلات خرد و متوسط  95 به 96 حدود 2/5 
برابر افزایش داشــته است. همچنین سعی کردیم برخلاف گذشته که بیشتر 
تســهیلات کلان بود با طراحی محصولاتی ماننــد آرامین، همپا، فاخر و اوج 
بیشــتر به ســمت تسهیلات خرد و متوســط حرکت کنیم. این را هم اضافه 
کنم که نســبت تسهیلات 94 به 95 افزایش 100 درصدی داشت و مي توان 
گفت طی 3 ســال گذشــته تقریبا تسهیلات خرد و متوســط ما به بیش از 
3/5 برابر افزایش داشــته اســت. تسهیلات سالجاری هم به شرایط نقدینگی 
کشور بازمی گردد. سیاست های ما کماکان تداوم دارد و تاکید داریم که سهم 

بیشتری از تسهیلات را به بخش خرد و متوسط اقتصاد اختصاص دهیم.
 روند بازگشت و تسویه تســهیلات پرداختی بانک قوامین در 

سالجاری چگونه است؟
در مورد تســهیلات کلان این موضوع به شرایط اقتصادی که بر کشور حاکم 
اســت، بازمی گردد، اما با همراهی که با فعالان اقتصادی داشــتیم، توانستیم 
حدود 20 درصد از این تسهیلات را به صورت غیرنقدی مانند املاک، اموال و 
ســهام شرکت ها بازگردانیم که امیدواریم اینها را هم در اسرع  وقت با توجه به 
شــرایط بازار به فروش رسانیم. همچنین سعی کردیم با تسهیلات گیرندگان 
همراهی کنیم که  امیدواریم در ادامه مسیر با نقدسازی این دارایی ها و سهامی 
که با هماهنگی بانک مرکزی و مراجع ذیربط دریافت کردیم، بتوانیم این منابع 

را در اختیار وام های خرد و متوسط کشور قرار دهیم.
 وضعیت ســهام بانک قوامین را در بازار سرمایه چگونه ارزیابی 
می کنیــد؟ چه برنامه ها و اقداماتی را برای حمایت از ســهام بانک 

قوامین در دستور کار دارید؟
صنعت بانکی شــرایطی دارد که اگر بانک ها بتوانند در نقطه ســر به سر هم 
فعالیت کنند، کار بزرگی انجام داده اند. در سال 94 و 95  ما به همین صورت 
کار کردیم، اما در ســال 96  فشــارهای زیادی وجود داشــت و نتوانستیم به 
نقطه ســر به سر برسیم. برای ســالجاری هم  بعید می دانم سودآوری بالایی 

داشته باشیم.
 آخرین تصمیمات برای ادغام بانک ها و موسسات مالی متعلق به 

نهادهای نظامی چیست؟
در چنین تصمیمات مهمی آوردن قید زمان خیلی 
منطقی نیســت. به علاوه بعد از این تصمیم گیری 
باید در مســیر قانونی قرار بگیرد. به این دلیل که 
صحبت از شــرکت های عمومي است که سهام آنها 
در بورس معامله می شــود. این تصمیماتی که در 
کشور گرفته می شود، باید در رکن اصلی که مجمع 
ســهامی عام هست به تصویب برســد و برگزاری 
همین مجمع صاحبان سهام یک ماه زمان می برد. 
شرکت های سهامی عام که تحت عنوان بانک های 
مختلف مطرح هســتند، حدود ده ها هزار سهامدار 
خرد دارند و اصلا امکانپذیر نیســت که تکلیف این 
همه سهامدار خرد ظرف مدت یک هفته یا یک ماه 
مشــخص شــود. من هم معتقدم قید زمان در این 
خصوص نباید اســتفاده شود و این موضوع خیلی 
صحیح نیست. فقط باید آنچه را که محقق و مستند 
شده اســت، مطرح کنیم و جلوی فضاسازی های 
منفی در فضاهای مجازی و شــبکه های اجتماعی 
را بگیریم تا افراد سودجو نتوانند موج سواری کرده 

و به اهداف سوءخود دست یابند.
بنابرایــن تنها باید به بیــان واقعیت ها اکتفا کرد؛ 
واقعیت این است که بانک مرکزی برای ساماندهی بازار پولی اعم از متشکل و 
غیرمتشکل  یکی از راهبردها را برای ساماندهی موسسات پولی ادغام دانسته 
و آن را تصویب کرده و در دســتور کار خود قرار داده اســت. البته این جریان 
فعلا در حد استراتژی است. یکی از راهکارهای سازماندهی مجدد دولتی  سازی 
بانک هاست که باید به تصویب برسد. مجموع این مذاکراتی که صورت گرفته 
در ســطوح قانونگذاری کشور بوده و هنوز به بانک ها نرسیده که ما در مجمع 
ســهامداران خود اعلام کنیم و مطمئنا تا پایان ســالجاری مصوباتی خواهیم 
داشــت و اینکه چه بانک هایی قرار اســت باهم ادغام شــوند، پس از آن ابلاغ 
می شود. ولی آیا اولین و آخرین ادغام خواهد بود؟ مطمئنا جواب منفی است. 
بانک مرکزی با مجموعه مطالعاتی که در گذشــته و حال انجام داده اســت از 
طریق پژوهشکده پولی و بانکی به یک سری تصمیم سازی هایی رسیده که این 
تصمیم ها به مراجع ذیربط مثل شــورای پول و اعتبار، مجلس و سایر مراجع 
تصمیم گیری ارجاع داده می شود تا به جمع بندی برسند و ما منتظر ابلاغ این 
تصمیم هســتیم. پس از ابلاغ؛ بانک ها این تصمیم را در فرآیند تصمیم سازی 
شــرکتی خــود می برند و در مجمع های عمومی عــادي و فوق العاده مطرح 

می شود و هرچه سهامداران مصوب کنند؛ همان اتفاق می افتد. 
 به نظر می رسد ادغام نگرانی هایی را در بدنه بانک ها ایجاد کرده 
که مربوط به بحث نیروی انسانی و تعدد شعب در مناطق جغرافیایی 

است نظر شما در این خصوص چیست؟
یکی از دغدغه های اصلی در سیاستگذاری ادغام؛ بحث سرمایه انسانی است. 
حتما بخشــی از این ســرمایه انسانی تغییر شــغل را باید بپذیرند. بر اساس 
اطلاعی که من دارم تمام اشــخاص دخیل در این تصمیم بسیار مهم پولی و 
بانکی کشور تاکید بسیار مهمی بر امنیت و حفظ شغل منابع انسانی که در این 
مجموعه هاست را دارند. به ویژه اینکه بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری 
و قوای مقننه و مجریه تاکید بر اشتغالزایی شده و هیچوقت تصمیم گیرندگان 
زمینه ای را فراهم نمی کنند که تعداد قابل توجهی نیروی انسانی بیکار شوند. 
به صراحت عرض می کنم تغییر شغل در بانک های ادغام شونده محتمل است، 
اما اینکه کسی بیکار شود، اتفاق نخواهد افتاد. در ارتباط با تعدد شعب و تمرکز 
شــعب در مناطق جغرافیایی این یک واقعیت است، اما در بسیاری از مناطق 
هم شــعبی وجود ندارد. حتما یک آمایش مجدد شعب را در بانک های ادغام 

شونده جدید شاهد خواهیم بود.
 در پایان اگر مطلب خاصی دارید بفرمایید.

می خواهم بر آثار مثبت ادغام که قرار اســت در نظام بانکي ایران اتفاق بیفتد 
تاکید کنم. متاسفانه در حال حاضر روی نقاط منفی ادغام مانور داده می شود 
و ذهنیت های منفی که از ادغام های قبلی به جامعه القا شده نیز بی تاثیر نبوده 
اســت. در دنیا در بحث ادغام ها، هم افزایی ها و بهره وری هایی اتفاق می افتد 
که در ایران به این موضوع کمتر توجه شده است که امیدوارم با کمک رسانه 

ها، فرهنگ سازي و فضاسازي مثبت براي تسریع ادغام ها بسترسازي شود.

فعالیت بانک ها به ویژه در 
واسطه گری وجوه نه تنها 

سودی ایجاد نمي کرد و هنوز 
هم نمی کند؛ بلکه با وجود 
اصلاحی که طي سال های 

اخیر انجام دادند؛ نظام بانکي 
را در سال هایی که گذشت با 
دلایل بلندمدت، میان مدت و 
کوتاه مدت با  زیاندهی مستمر 

روبرو کرده و این مهمترین 
چالشی است که نظام پولی و 
بانکی کشور با آن رو به روست



40

97
ی  

- د
  3

2 
ره 

شما
  -

م 
سو

ل 
سا

مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس برگزاری مسابقات 
الگوریتمی بازار ســرمایه را حامل این پیام به جامعه ســهامداری 
دانست که این بازار از الگوهای سنتی عبور و به سمت رفتارهای نوین 

و دانش بنیان معامله گری حرکت کرده است.
یاســر فلاح در حاشیه اولین دوره مســابقات الگوریتمی بازار سرمایه که 
به صورت رســمی فعالیت خود را آغاز کرد؛ گفت: این رقابت در نوع خود 
در منطقه غرب آســیا و خاورمیانه بی نظیر است  و در واقع با این اقدام در 
این حوزه بالاتــر از بورس های منطقه از جمله ترکیه، دبی و عربســتان 

ایستادیم.
وی افزود: بازار ســرمایه کشــورمان همزمان با چهلمین ســال پیروزی 
انقلاب اســلامی در مســیر بســیار مهمی گام گذاشــته که ارتقاء رفتار 
معامله گران و سهامداران در این بازار است؛ به نحوی که از این پس رفتار 
حرفه ای تر و مدرن تری را در راستاي دستیابی به حداکثرسازی سود در 

این بخش شاهد خواهیم بود.
عضو شورای سیاســتگذاری نخســتین معاملات الگوریتمی تاکید کرد: 
با برگزاری اولین دوره مســابقات الگوریتمی بازار ســرمایه این پیام را به 
جامعه ســهامداری و بازار ســرمایه می دهیم که می توانند با بهره گیری 
از دانش روز از الگوریتم ها و معاملات الگوریتمی اســتفاده کنند و ســود 

بیشتری عاید خود و بازار سرمایه کنند.
فلاح معاملات الگوریتمــی را کاری تلفیقی و میان رشــته ای بین علوم 
مالی و رایانه خواند و گفت: استراتژیســت ها و تحلیلگران مالی می توانند 
با مشارکت مهندسان نرم افزار و رایانه استراتژی های خود را در قالب یک 
نرم افزار یا برنامه رایانه ای تعریف و با نوشــتن یــک الگوریتم آن را اجرا 

کنند.
مدیــر روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان بــورس و اوراق بهادار در 
پاســخ به ســوالی در خصوص تاثیر معاملات الگوریتمی بر بهبود فضای 
معاملاتی در بازار ســرمایه اظهارداشــت: قطعا با این اقدام عمق و تعداد 
معاملات افزایش پیدا خواهد کــرد. همچنین در صورتی که الگوریتم ها؛ 
الگوریتم  های دقیق و مناســبی باشــند، علاوه بر اشــتغالزایی مناسب، 

سودآوری را برای سهامداران و سرمایه گذاران بیشتر خواهند کرد.
فلاح بــا بیان اینکه با اتــکا به این ابزار بســیاری از مهندســان رایانه و 
متخصصان حوزه فناوری اطلاعات می توانند بازار سرمایه را به عنوان یک 
مارکت جدید بشناسند و در این بازار فعال شوند، افزود: در بستر معاملات 
الگوریتمی شــرکت های دانش بنیانی می توانند متشکل از یک فعال بازار 
ســرمایه و یک مدیر مالی و یک فعال حوزه فناوری اطلاعات یا مهندس 

رایانه ایجاد شوند تا الگوریتم نویسی کنند و الگوریتم های خود را با قیمت 
مناسب به فروش برسانند.

عضو شــورای سیاســتگذاری نخســتین معاملات الگوریتمی ادامه داد: 
الان در دوره ای هستیم که شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها رونق 
بسیار زیادی پیدا کرده اند و جهت کلی اقتصاد جهان به این سمت است 
که برای دســتیابی به یک اقتصاد توســعه یافته  وزن و نقش  اصلی را به 

استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان و پیشرو می دهند.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات بورس خاطرنشان کرد: در 
واقع اقتصاد امروز مبتنی بر شــرکت های دانش بنیان در حال پیشــرفت 
است و این شرکت ها هستند که به نوعی در اقتصاد میدان داری می کنند 
و ســودآوری عالی دارنــد. در بازار ســرمایه ما هم یکــی از بخش هایی 
کــه می تواند شــرکت های دانش بنیــان و اســتارت آپ ها را فعال کند؛ 
الگوریتم نویسی و معاملات الگوریتمیک اســت  که کاری بدیع به شمار 

می رود.
فلاح با اشاره به اینکه الان در برخی کشــورها میزان معاملات در سطح 
معامــلات الگوریتمیک تا حــدود 85 درصد  افزایش پیدا کرده اســت، 
توضیح داد: در کشــور ما نیز از ســال 95 ســازمان بورس واوراق بهادار 

بلامانع بودن معاملات الگوریتمی را اعلام کرده است.
عضو شورای سیاستگذاری نخســتین معاملات الگوریتمی ادامه داد: در 
این زمینه فعالان بازار ســرمایه و بخش خصوصی هم در کنار ســازمان 
بــورس واوراق بهادار قــرار گرفته اند و گروه مالی "پاســارگاد" به عنوان 
حامی مادی و معنوی و همینطور بخش API  یا همان "اطلاعات زمانی 
نمادها" به کمک این طرح بســیار جالب و به روز آمده اند که قابل تقدیر 

است.
فلاح در پاســخ به این ســوال که  معاملات الگوریتمــی چه حجمی از 
معاملات بازار ســرمایه کشــور را قادر است پوشــش دهد؟ گفت: البته 
پیش بینی این قضیه چندان ساده نیست، اما به نظرمی رسد ما در مسیری 
گام گذاشته ایم که برگشــت پذیر نیست. ما باید به ســرعت از الگوهای 
سنتی معامله گری به ســمت رفتارهای نوین  و دانش بنیان معامله گری 
حرکت کنیــم و این رفتارها هم چیــزی جز حضور پررنگ تــر رایانه و 

چشم گیر شدن نقش فناوری اطلاعات در رفتارهای مالی نخواهد بود.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات بورس در پایان تاکید کرد: 
معاملات الگوریتمی و تقویت آن یکی از سیاست ها و انتخاب های قطعی 
اســت که همچنان در ســازمان بورس و اوراق بهــادار با جدیت دنبال 

خواهد شد.

معاملات الگوریتمی؛ پایان عصر معامله گری سنتی
Start

End
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عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی جهت گیری دولت در 
شفاف سازی و بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد را اقدامی مهم در 
شــرایط فعلی اقتصاد ارزیابی کرد و گفت: بودجه ریزی بر مبنای 
عملکرد؛ اثربخشــی و در نتیجه صرفه جویی را به ابعاد سنتی 

بودجه ریزی اضافه خواهد کرد.
مهدی تقوی با بیان اینکه نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد مورد توجه 
جدی دولت ها در ســطوح ملی و محلی بوده است، اظهار داشت: در رویه 
جدید هدف ها شفاف تر بیان شده و ارزیابی بودجه آسان ترمی شود؛ ضمن 

اینکه نظام مدیریت بخش عمومی اصلاح خواهد شد.
وی کم توجهی به گزارش های شفاف از سوی برخی نهادهای بودجه گیر 
را از چالش هــای فعلی کشــور عنوان کرد و گفــت: اهتمام اخیر دولت 
به شــفافیت بودجه قابل احترام اســت. البته نظام مالیاتی در اقتصاد ما 

همچنان ناعادلانه است و نیاز به اصلاح جدی دارد.
این اقتصاددان با اشاره به اینکه بودجه جاری دولت بر اساس برنامه ششم 
توسعه باید بیشتر متکی به درآمدهای مالیاتی باشد، افزود: این در حالی 
اســت که بخش زیادی از هزینه های جاری دولــت از محل درآمدهای 
نفتی تأمین می شــود.  از طرف دیگر در اقتصــاد ایران با معضلی به نام 
فرار مالیاتی مواجهیم و بســیاری از بنگاه های بزرگ هم به دلایل متعدد 

از مالیات معاف شده اند.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر بار اصلی مالیات بر دوش کارگران و 
حقوق بگیران ثابت است که توان پرداخت مالیات های سنگین را ندارند، 
اما همزمان با دریافت حقوق، مالیات هم از حســاب آنها کســر می شود. 

در مقابل افراد دیگری هســتند که درآمدهای 
نجومــی دارنــد، اما تن به پرداخــت یک ریال 

مالیات هم نمی دهند.
به گفته تقــوی قوانین مالیات در کشــورهای 
توسعه یافته به قدری جامع است که هیچ بنگاه 
یا کســب وکار سودآور مشمول مالیاتی از چشم 
دولت ها پنهان نمی ماند و به طور سیستماتیک 
مالیات آن محاســبه و دریافت می شــود و در 
صــورت کوچک تریــن امتناعــی، صاحبان آن 
و جریمه های  قانونــی  مجازات های  مشــمول 

سخت خواهند شد.
وی تاکید کــرد: دولت اگر بتوانــد از صاحبان 
درآمدهای بالا مالیات بگیرد و فرارهای مالیاتی 
را کاهش دهد؛ گام  موثری در راســتاي تامین 

بودجه و عبور کشور از وضعیت فعلی برداشته است.
استاد دانشــکده اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی در ادامه با اشاره به 
ویژگی های بودجه 98 گفت: تحریم های ظالمانه غرب و شیوه های عبور 
از آن از جمله فاکتورهایی اســت که در بودجه نویسی  سال آینده اثرگذار 
بوده؛ لذا هم منابع و هم مصارف بودجه ای با سال های قبل متفاوت است.
این اقتصاددان توضیح داد: همچنین میزان بدهکاری دولت به بانک ها در 
بودجه  سال آینده مهم تلقی شده است و دولت با استفاده از مکانیزم هایی 
توانسته ده ها هزارمیلیارد تومان از بدهی های های خود را به بانک ها تادیه 

کند.
تقوی ســپس با اشــاره به ظرفیت های اســناد خزانه در بازار سرمایه به 
عنوان ابزاری موثر برای دولت در پرداخت بدهی های خود به پیمانکاران 
گفت: دولت می تواند با انعقــاد قراردادهای مربوط به مبادله های واقعی، 
اوراق بهادار خزانه را برای سررســید معین در اختیار بانک  ها، پیمانکاران 
پروژه  هــای کوتاه مدت یا تامین  کننــدگان نیازهای جاری و به  طور کلی 
طلبــکاران قرار دهد و از این راه نیازهــا و هزینه های جاری و کوتاه  مدت 

خود را تامین کند.
وی افزود: در همین راســتا انتشار اسناد خزانه  اسلامی باعث خواهد شد 
بازار بدهی با قدرت بیشــتري کار کند و به ایجاد شــفافیت در بازار نیز 
کمک مي کند تا سرمایه گذاران با افق سرمایه  گذاری های متفاوت از نرخ 

بازدهی مناسب در این حوزه برخوردار شوند.
این اقتصاددان خاطرنشــان کرد: دولــت اگر بتواند با همکاری مجلس و 
نهادهای قانونگذار از صاحبان درآمدهــای بالا مالیات بگیرد و فرارهای 
مالیاتی را کاهش دهد، گام  موثری در راســتاي 
تامیــن بودجه و عبور کشــور از وضعیت فعلی 

برداشته است.
تقوی در پایان اظهارداشــت: بــا بودجه ریزی 
مبتنی بر عملکرد اگر شفافیت اقتصادی برقرار 
باشد، اگر قوانین کسب وکار اصلاح و به  موقع و 
درست اجرا شود و اگر بانک ها و بازار سرمایه به 
وظایف خــود در تامین مالی و کمک به تقویت 
تولید داخلی به خوبي عمل کنند؛ اقتصاد حتی 
در شرایط دشوار کنونی نیز موفق عمل خواهد 
کرد. اینها اگرهای طلایی در اقتصاد کلان و به 
ویــژه بودجه آینده محســوب مي شــوند که 
پیش شــرط حرکت و رونق اقتصاد کشــور به  

حساب می آیند.

دکتر تقوی استاد دانشگاه علامه مطرح کرد:

اگرهای طلایی در بودجه 9۸

میزان بدهکاری دولت به 
بانک ها در بودجه  سال آینده 
مهم تلقی شده است و دولت 
با استفاده از مکانیزم هایی 
توانسته ده ها هزارمیلیارد 

تومان از بدهی های های خود را 
به بانک ها تادیه کند
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مدیرعامل بانک گردشگری اســتفاده از فناوری های نوین در 
تولید محصولات و عرضه خدمات متنوع را بنیان کار این بانک 

در فصل جدید فعالیت آن عنوان کرد.
به گــزارش روابط عمومي بانک گردشــگري؛ مرتضي خامي 
مدیرعامل تازه منصوب شده این بانک در پیام تبریک خود به 
مناسبت 30 دی سالروز تأسیس بانک گردشگري و همچنین 
آغــاز نهمین ســال فعالیت این مجموعه؛ ضمــن قدردانی از 
همراهی و تلاش تمامی مشــتریان، ســهامداران، مؤسسان و 
کارکنان این بانک گفت: با توجه به فضای پرشــتاب تغییرات 

تکنولوژیک در عرصه مالی و بانکداری، به  روزرسانی ساختار، ارتقاء سطح عملکرد 
و خدمت رسانی بهینه در بانک گردشگری مبتنی بر نگاه فناورانه؛ اصل بنیانی و 

محور فعالیت این بانک در سال پیش رو است.
مدیرعامل بانک گردشگری در این پیام با تأکید بر نقش و کارکرد مهم فناوری های 
نوین در عرصه بانکداری کشــور و لحاظ بیشتر آن در فصل جدید فعالیت بانک 
گردشــگری اظهارداشــت: نگاه نو در تولید محصولات و عرضه خدمات متنوع 
متناسب با نیاز مشتری و توسعه کمی و کیفی ابزارهای بانکداری الکترونیک که 
نیاز مخاطبان به  ویژه در بازار گردشگری کشور را پیشاپیش شناسایی کند؛ رمز 
خدمت رسانی و بقاء شایسته بانک گردشگری در بازار رقابتی سخت امروز است که 
تمامی ارکان مدیریتی و کارکنان آن باید به دنبال تحقق آن در سال جدید باشند.

خامــی همچنین با اشــاره به شــرایط زمینه ای و حســاس 
اقتصادملــی به دلیل تحریم های ظالمانه گفت: یکی از اهداف 
اصلی تحریم های اخیر فشــار بر نظام بانکی، تأخر تکنولوژیک 
و جلوگیری از رشــد فناورانــه در همه زمینه ها از جمله نظام 
 بانکی اســت که بر همین اساس بانک گردشگری روزآمد بودن 
فنی را هدفی مهم می داند تا ضمن مقابله زیربنایی با تحریم ها، 
اموری چون بهبود و شفافیت عملکرد در سیستم پرداخت های 
مالی خرد و کلان، چابکی و کارآیی فرآیندها، خدمت رســانی 
آســان و دلخواه مشتری و همچنین رونق محیط کسب وکار و 
افزایش سهم سفر و گردشگری در سبد مصرفی هموطنان در این بانک را بیش 

از گذشته محقق سازد.
مدیرعامل بانک گردشــگری علاوه بر موارد ذکر شــده مواردی همچون توسعه 
بیشــتر زیرساخت های گردشــگری کشور، بســط کارای فعالیت های ارزی و 
بین المللی متناســب با نیاز بنگاه های اقتصادی و بازرگانان و همچنین کاهش 
هزینــه  ســپرده های بانکی و اصــلاح ترکیب آن، جذب منابــع ارزان، توجه به 
تســهیلات خرد، تقویت حاکمیت بانکداری شــرکتی و در حوزه منابع انسانی 
شکل گیری مفهوم رفتارگرایی بهینه با محوریت آموزش محوری را از دیگر اموری 
دانسته است که این بانک در سال پیش روی خود آن را با جدیت دنبال و عملیاتی 

خواهد کرد.

اعضای هیات مدیره، هیات عامل، مدیران ارشد، مدیران و روسای شعب 
سراســر کشور بانک ایران زمین به منظور تشریح اهداف بانک در سالن 

همایش های هتل المپیک گرد هم آمدند.
به گزارش روابط عمومی بانک ایران زمین؛ در این گردهمایی عبدالمجید پورسعید 
مدیرعامــل بانک با اشــاره به تغییر نقش شــعب در شــرایط کنونــی بانکداری 
اظهارداشــت: ارائه خدمات با کیفیت به مشــتریان در تمامی زمان ها و مکان ها از 

اولویت های بانک ایران زمین است.
مدیرعامل بانک ایران زمین با اشــاره به اقدامات موثر انجام شــده براي توســعه 
زیرساخت های این بانک بیان داشت: در بانکداری امروز رسالت ما با گذشته متفاوت 
اســت. اکنون نقش شــعب تعریف دیگری پیدا کرده است؛ در حال حاضر زمان و 
مکان به معنای آنچه در گذشته بوده وجود ندارد. بانک ها باید در تمامی زمان ها 
و مکان ها به تمامی مشــتریان خدماتی مناســب و با کیفیت ارائه کنند. مجتبی 
شــیروانی قائم مقام بانک ایران زمین با نگاهی به اهداف ســال 1400 این بانک از 
آماده ســازی زیرساخت ها به منظور پیاده سازی بانکداری دیجیتال سخن گفت و 
اظهارداشــت: قدرت هر ســازمانی در اتحاد درونی آن سازمان تعریف می شود که 
بانــک ایران زمین در اوج آن قرار دارد. وی تاکیدکرد: با اقداماتی که در حوزه های 
مختلف بانک از جمله افزایش سرمایه این بانک صورت گرفته است تا پایان سال 

آینده بانک ایران زمین به رتبه دوم بانک های خصوصي دست می یابد.
در ادامه هادی قدیمی معاون عملیات بانکی با اشاره به استفاده از نیروهای جوان 
در ســمت روسای شــعب این بانک اظهارداشت: اگر بپذیریم که نیروهای انسانی 
یک سازمان مهمترین سرمایه های آنها است، باید در حفظ این سرمایه ها و انتقال 
دانش و تجربه های آنها به نیروهای جدید و تازه وارد کوشــا بود. وی افزود: طي 
ســال های گذشته ما برای تحقق این امر از نیروهای بازنشسته  شبکه  بانکی برای 
انتقال دانش و تجربه استفاده کردیم و امروز شاهد این هستیم که قریب به اتفاق 

روسای شعب ما از نیروهای جوان و با تجربه متعلق به بانک ایران زمین هستند که 
امیدواریم با تلاش مضاعف آنها شاهد رشد و بالندگی بانک باشیم.

در این مراســم فرهاد اینالویی معاون فناوری اطلاعات نیز نقشــه راه بانکداری 
دیجیتال و تحولات شعب در این بانکداری را برای حاضران تشریح کرد.

اینالویي با اشاره به اهمیت همراه بانک در آینده بانکداری اظهارداشت: بانکداری 
مبتنی بر موبایل یا موبایل بانکینگ یا همراه بانک تحولی در نظام بانکداری است و 
در حقیقت در آینده مشتریان بیشتر امور خود را از این طریق پیگیری خواهند کرد.
در بخش  هایی از این همایش طرح های تسهیلاتی کارساز ایران زمین و بانکداری 
مدرن شامل دستگاه های pos، کارت های هدیه، بخش های جدید همراه بانک و 
تجهیز منابع و بخشــودگی جرائم بدهکاران بانک ایران زمین برای روسای شعب 
تشریح شد. همچنین در پایان این گردهمایی از 20 رئیس شعبه برتر بانک با اهداء 

لوح و جایزه تقدیر به عمل آمد.

در گردهمایی سراسری مدیران و روسای  شعب تاکيد شد؛

 اتحاد و همدلی کارکنان، افزایش سرمایه بانک 
و رتبه برتر بانک ایران زمین

پيام مدیرعامل بانک گردشگری به مناسبت نهمين سالگرد تأسيس بانک؛

نگاه فناورانه اساس فعالیت بانک گردشگری خواهد بود
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همایش سراسری مدیران بانک انصار در سالن همایش های 
ساختمان مرکزی این بانک برگزار شد.

بــه گزارش روابط عمومي بانک انصار؛ دکتر ابراهیمی مدیرعامل 
این بانک طی ســخنانی ضمن تحلیل شرایط اقتصادی کشور و 
بررسی مهمترین مسائل تأثیرگذار آن و لزوم به کارگیری راه های 
مطمئن و موثر در عرصه مقابله با تحریم هاي ظالمانه آمریکا گفت: 
در حــال حاضر مبادلات بین الملل و پرداخت ما به ازاء معاملات 
ایران با دیگر کشورها مهم ترین مساله کشور است که خوشبختانه 
با سیاست های اتخاذ شده و برخلاف تصورات باطل آمریکا، ایران با 

رایزنی حل مشکلات خود با کشورهای طرف معامله را دنبال و در حال گره گشایی 
از این حوزه حساس اقتصاد کشور است.

مدیرعامل بانک انصار در بخش دیگر سخنان خود به موضوع سیاست های پولی وبانکی 
کشور و وضعیت بانک ها در حوزه داخلی پرداخت و ضمن ارزیابی مثبت از تحولات 
رخ داده در بانک مرکزی در خصوص نرخ ســود ســپرده ها و سیاست های انضباط   
بخشــی افزود: بانک مرکزی با مشی خردمندانه به دنبال تثبیت نرخ سود سپرده ها 

مبتنی بر منافع عمومی و اقتضائات اقتصادی و بانکی کشور در شرایط فعلی است.
وی در ادامه به تشــریح و تبیین موضوعات تحولی بانک انصار طی ســال های اخیر 
پرداخت و با تأکید بر مضاعف شــدن فعالیت های بانک در این حوزه اظهارداشــت: 
اهداف، سیاست ها و برنامه های بانک انصار مبتنی بر افق 1404 در حال تحقق است 

و به حول و قوه  الهی فرآیندهای پیاده سازی کسب وکارهای نوین 
به عنوان یک رسالت حرفه ای هر روز از عمق راهبردی بیشتری 

برخوردار می شوند.
دکتر ابراهیمی با اشــاره به طرح ربیع با هدف کاهش مطالبات 
معــوق بــه زیر 5 درصد اجرای آن را یکی از اولویت های بانک در 
مقطع زمانی حاضر دانست که مدیریت شعب استان ها باید نسبت 
به اجرای آن به صورت مستمر و با نظارت دقیق اقدام کنند .وی 
همچنیــن موضوع جذب منابع ارزان قیمت و قرض الحســنه و 
تقویت خط کسب وکار قرض الحسنه را یکی از موضوعات اساسی 
بانک انصار برشمرد که مسئولان امر باید از آن به عنوان یک ابزار کلیدی و منطبق 
با آموزه های دینی استفاده کنند و ضمن فرهنگ سازی برای ترویج آن در جامعه از 
تشــویق سپرده گذاران و توســعه ابزارهای لازم برای  حفظ موجودی پس از انجام 
قرعه کشی غفلت نورزند. مدیرعامل بانک انصار در پایان با اظهار خرسندی از مشی 
مدیریــت جهــادی همکاران در مجموعه بانک و تعمیــق آن در اجرای طرح های 
اولویت دار به ضرورت هوشمندســازی بانک براساس سیستم های اطلاعاتی نوین 
اشاره و با تأکید بر لزوم استفاده همه مدیران و کارکنان از فناوری های نوین تصریح 
کرد: باید همه اجزاء بانک و همه فعالیت های آن تحت رصد و مراقبت های دقیق و 
فنــی قــرار گیرد تا کنترل و بهبود همه فعالیت های موثر در پیشــرفت و توســعه 

کسب وکارهای بانک به  صورت لحظه ای میسر شود.

مدیرعامل بانک صادرات با بیان اینکه زیر ساخت های 
قدرتمند ارزشــمندترین دارایی این بانک اســت؛ در 
 BUSINESS(مصاحبه با نشریه بین المللی بیزینس یر
YEAR(  تاکید کرد: بانک صادرات ایران با به  کارگیری 
استراتژی های جدید برای افزایش سهم از بازار، کاهش 
هزینه ها و جذب ســپرده های ارزان  قیمت در مسیر 
توسعه بیشــتر قرار گرفته و از محدودیت های موجود 

عبور خواهد کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران؛ حجت الله صیدی 

مدیرعامل این بانک افزود: نشانه های مثبت در تولید ناخالص داخلی، ترکیب و 
ویژگی های جمعیتی و فرهنگ تجاری موجود در کشــور؛ ما را نســبت به آینده 
اقتصاد ملی بیش از پیش امیدوار کرده و کاهش وابســتگی اقتصاد ملی به نفت، 
تمرکز بر سایر بخش های اقتصادی را بیشتر کرده و طي سال های آینده شرایط 
متفاوتی را شــاهد خواهیم بود و نظام بانکی کشــور تغییرات مبنایی که دارای 

کارآیی و بهره وری بیشتری است را خواهد داشت.
وی گفت: نظام بانکداری ایران و بازار سرمایه بعد از امضای برجام از یک دوره رشد 
برخوردار بوده که بانک صادرات ایران نیز از این قاعده مســتثنی نبوده اســت. به  
هر حال به  دلیل بعضی مسائل فنی ما با توجه به استانداردهای گزارش مالی یک 
زیان عملیاتی را در صورت های مالی و حساب سود و زیانمان شناسایی کردیم. 
ما در جست وجوی ریشه زیان های مالی بودیم و معایب خاصی در ساختار مالی 
بانک  پیدا کردیم. در نتیجه اصلاح این معایب در عملیات های بانکداری و ارتقای 

ساختار مالی در اولویت کارها قرار گرفت.
صیدی خاطرنشــان کرد: در این میان مطالبات غیرجاری از جمله چالش هایی 
هستند که تمامی بانک ها همانند ما در سراسر جهان با آن مواجه بوده اند. ما به 
 سختی تلاش کردیم تا این معضل را به  مرور اصلاح کرده و بدنبال آن به سودهای 

عملیاتی دست یافتیم.

وی افزود: طي سه ماهه اول سال مالی شاهد کاهش 20 درصدی 
زیان های عملیاتی در مقایسه با سال قبل بودیم که خبر خیلی 
خوبی برای مشــتریان و ســهامداران بانک ما بود. خوشبختانه 
مــا به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم تــا منابع مان را حدود 15 
درصد افزایش دهیم؛ مقداری که برای بانکی نظیر بانک صادرات 
ایران یک پیشرفت قابل  توجه محسوب می شود.  وي همچنین 
تاکید کرد: ما با اتحادیه اروپا درباره برخی محدودیت ها مذاکره 
داشته و توانسته ایم بانک را از فهرست تحریم ها خارج کنیم. این 
دستاوردی با ارزش برای بانک صادرات ایران است که ما را قادر 

می سازد تا فعالیت های بانکداری بین المللی را در اروپا ادامه دهیم.
صیدی گفت: جایگاه حال  حاضر ما تنها به دلیل رشد در یک حوزه خاص نیست. 
در واقع زیرساخت های قدرتمند بانک صادرات با ارزش ترین دارایی آن محسوب 
می شوند و ما در راستای تقویت آن آموزش کارکنان با محوریت خدمت به مردم 
با موثرترین شــیوه را در دســتور کار قرار داده ایم. با زیرساخت های در نظر گرفته 
شــده، حجم گســترده ای از موضوعات، از راه حل های حوزه IT گرفته تا فرهنگ 
سازمانی در بانک مدنظر است و توانسته به  صورت متواتر از نسل های قبلی بانک 
به نسل حاضر انتقال یابد. مدیرعامل بانک صادرات افزود: در  حال  حاضر دارای 30 
هزار کارمند شاغل و به همین تعداد بازنشسته در بانک هستیم که گهگاه وظایف 
خاصی به آنها محول می شود. علاوه  بر این هرگاه این افراد باسابقه و دارای تجربه 
در سیستم نقصی مشاهده کنند، توجه ما را به  سمت آن نقیصه جلب می کنند. 
همچنین با وجود اینکه به  واسطه عصر دیجیتال و سیستم بانکداری الکترونیکی 
امکان حذف بعضی از شعبه ها و کاهش هزینه ها در شهرهای کوچک وجود دارد، 
اما حضور فیزیکی در هر اســتان، شهرســتان و شهر نیز برای ما از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت. وی در پایان تصریح کرد: با وجود رقابت های شــدید در میان 
قطب های مالی در اروپا و خاورمیانه نظیر دبی، فرانکفورت، پاریس و لندن ما تمامی 

تلاش خود را برای بالا بردن سطح حضور بین المللی به  کار خواهیم گرفت.

مدیرعامل بانک صادرات اعلام کرد:

کاهش 2۰ درصدی زیان عملیاتی بانک صادرات

دکتر ابراهيمی در همایش سراسری مدیران بانک انصار:

 کسب وکارهای نوین بانک 
هر روز از عمق راهبردی بیشتری برخوردار می شود
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اشــخاص  بهره مندی  براي  بانک پاســـارگاد 
حقوقی، فعالان اقتصادی و صاحبان مشاغل و با 
و شکوفایی صنایع داخلی  به رشد  هدف کمک 
ارائه تسهیلات  به  اقدام  اقتصاد کشور  و چرخه 
ارزان قیمت در قالب بسته حمایتی ویژه  خدمات 

بانکی کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک پاسارگاد؛ خسرو رفیعی 
مشــاور مدیرعامل و مدیرروابط عمومــی این بانک  با 
اعلام این خبر گفت: بانک پاســارگاد با هدف کمک به 
رشد و شکوفایی چرخه  اقتصاد کشور و افزایش دامنه 

خدمات بانکی؛ اقدام به اعطای تســهیلات ارزان قیمت به اشــخاص 
حقوقی، صاحبان  مشــاغل، فعالان اقتصادی و پذیرنـــدگان فعـــال 

دستگاه های کارت خوان بانک )دارای مجوز فعالیت( کرده  است.
وی با اشاره به مزیت های ســرمایه گذاری از طریق بهره مندی از این 
نوع تسهیلات ادامه داد: ارائه این تســهیلات بدون محدودیت است. 
همچنین دوره انتظار مشخصی نیز برای آن در نظر گرفته نشده است. 
تنــوع در نرخ تســهیلات، عدم نیاز به مســدودی ســپرده و تعیین 
نحوه بازپرداخت بر اساس نیاز مشــتری از دیگر ویژگی های این نوع 

تسهیلات است.
رفیعي در ادامه افزود: بر اساس این طرح مشتریان متناسب با ضریب 
امتیاز خــود در بانک و با حداقل مانده روزانه یــک میلیون ریال در 
حســاب های جاری و کوتاه مدت خود مشــمول برخــورداری از این 
تسهیلات می شوند. نرخ این تسهیلات 9 تا 18 درصد برای حساب های 
جاری و 18 درصد برای حساب های کوتاه مدت عادی است. تسهیلات 
اعطایی به اشخاص حقیقی و حقوقی که دارای فعالیت های اقتصادی 

هستند، تعلق می گیرد.

مدیر روابط عمومی بانک پاسارگاد ضمن اشاره به سایر 
طرح های این بانک که در قالب بســته حمایتی ویژه 
خدمات بانکی ارائه می شــود، تصریح کرد: گشــایش 
اعتبار اســنادی داخلــی و صدور انــواع ضمانتنامه از 
دیگر طرح های بسته حمایتی هستند که تاکنون مورد 

استقبال بسیار خوب مشتریان قرار گرفته اند.
لبخند بورس به بانک پاسارگاد

رفیعي همچنین گفت: بانک پاسارگاد پس از برگزاری 
موفقیت آمیز مجمع عمومی ســالیانه و بازگشــت به 
بورس؛ مورد اســتقبال کم  نظیر فعالان بازار سرمایه و 

سرمایه گذاران قرار گرفت.
وي در ادامه افزود: نماد بانک پاسارگاد از لحظه  بازگشایی باعث رونق 
بســیار در بورس و ایجاد هیجان بســیار در بین سرمایه گذاران شده 
 است. به  طوری که در مدت 9 روز از زمان بازگشایی تعداد 4 میلیارد 
و 387 میلیون و 744 هزار سهم این بانک در بورس معامله شده است.
وی ادامه داد: بانک پاســارگاد با توجه به پیشینه فعالیت و همچنین 
جایگاه بســیار ارزشمندی که در شبکه بانکی کشور و جهان داراست؛ 
آینده بسیار درخشان و موفقی را پیش  رو خواهد داشت. عملکرد موفق 
و شفاف، مدیریت باثبات، استقبال سایر کشورها برای همکاری بانکی، 
تأسیس شعبه ها در خارج و ... بانک پاسارگاد را بیش از پیش به سمت 

یکه تازی در عرصه های بانکی و مالی پیش خواهد برد.
رفیعی در پایان تأیید کرد: بانک پاسارگاد ضمن رعایت تمامي قوانین 
و مقررات وضع  شده از ســوی نهادهای نظارتی، با گام هایی استوار و 
برنامه های گســترده برای توســعه و رشد در راســتاي حفظ منافع 
سهامداران و سایر ذینفعان خود می کوشد و در این مسیر ثابت قدم و 

قاطع است.

تسهیلات ارزان  قیمت بانک پاسارگاد ویژه  فعالان اقتصادی 

با حضور  بانک پاسارگاد  همایش سراسری 
مســئولان، اعضای هیأت مدیره، مدیران 
و جمعی از بانکداران بانک پاســارگاد در 
ســالن ابوریحان دانشگاه شهید بهشتی 

برگزار شد.
بانک پاسارگاد؛ در این  به گزارش روابط عمومی 
همایش که پس از برگزاری موفقیت آمیز مجمع 
عمومی ســالیانه و گشایش نماد بانک پاسارگاد 
در بورس برگزار شد، عملکرد بانک در دوره های 
پیشــین مورد بررســی و ارزیابی قــرار گرفت. 
همچنین برنامه ها و اســتراتژی بانک برای نیل 

به اهداف و آینده ای درخشان تر تشریح شد.
دکتر مجید قاســمی مدیرعامل بانک پاسارگاد 
ضمــن قدردانی از تلاش و صبــوری همکاران 

خود در مسیر دستیابی به اهداف مدنظر گفت: بانک پاسارگاد روزهای 
ســختی را گذراند، اما خدا را شــاکریم که این مســیر را با قدرت، 
قاطعیت و ســربلندی پشــت سر گذاشــت. به  طوری که هم  اکنون 
تبدیل به یک بانک مســتحکم و باثبات شده  است که قدرتمندتر از 
گذشــته به امر خدمات رسانی به هم میهنان ادامه می دهد. وی ضمن 
تأکید بر اینکه تمامي دســتوالعمل ها و مقررات وضع شــده از سوی 

دســتگاه های نظارتی در این بانک رعایت شــده  اســت، ادامه داد: 
بانک پاسارگاد از جایگاه بسیار ارزشمندی در دنیا نیز برخوردار است 
و به  دلیل ســابقه و عملکرد درخشان، مورد اعتماد و اقبال بانک های 
خارج از کشور برای برقراری مراودات بانکی قرار گرفته است. تأسیس 
شعبه در خارج از کشور نمونه ای از استقبال کشورهای خارجی برای 

همکاری با بانک پاسارگاد است.

همایش سراسری مدیران بانک پاسارگاد برگزار شد
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مدیرعامل بانک ملی ایران از روان ســازی بیشــتر 
فعالیت های مورد انتظار مشتریان در این بانک خبر 
داد و گفت: به زودی اختیارات بیشتری به ادارات امور 
داده می شــود تا خدماتی مانند خرید دین و صدور 

ضمانتنامه ها بیش از پیش تسهیل شود.
به گزارش روابط عمومــی بانک ملی ایران؛ دکتر محمدرضا 
حســین  زاده در همایش بررســی عملکرد ســه ماهه سوم 
واحدهای این بانک با بیان اینکه بوروکراسی های اداری نباید 
مانع از خدمت رسانی مطلوب به مشتریان شود، اظهارکرد: 

باید تا حد ممکن از اختیارات ارائه شــده توسط بانک مرکزی و هیات مدیره 
بانک در شعب استفاده شده و سرعت ارائه خدمات به مشتریان افزایش یابد.

وی با اشــاره به اینکه سرعت فعالیت ها در دنیای رقابتی امروز اهمیت وافری 
پیدا کرده اســت، ادامه داد: نمی توان مشــتری را برای دریافت یک خدمت 
معطــل کرد؛ در حالی که همه امکانات قانونی برای ارائه ســریع آن خدمت 

وجود دارد.
حســین زاده با بیان اینکه عملکرد همه واحدهــای بانک به صورت هفتگی 
در جلســه هیات مدیره بررسی می شــود، گفت: هیات مدیره بانک مصمم 
اســت جایگاه مطلوب بانک ملی ایران در نظــام بانکی را حفظ کند و از همه 

ظرفیت های قانونی برای برطرف کردن موانع استفاده خواهد شد.
مدیرعامل بانک ملی ایران تاکید کرد: مدیران اهل ریسک و آشنا به قوانین و 

مقررات، مورد تائید هیات مدیره هستند و به آنها اختیاراتی 
برای فعالیت بیشــتر در راستاي بهبود امور و ایجاد رضایت 
در مشــتریان داده خواهد شد. حسین زاده با اشاره به اینکه 
اولویت امروز کشــور کمک به ایجاد اشتغال و افزایش تولید 
است، اظهار کرد: شــعب در پرداخت تسهیلات سرمایه در 
گردش به واحدهای تولیدی را در اولویت قرار دهند، اما این 
تسهیلات باید به واحدهایی پرداخت شود که تولید مستمر 
دارند و با مشــکل فروش تولید خود مواجه نیســتند. وی 
همچنین محصولات بانکــداری الکتزونیک بانک ملی ایران 
را از پیشــرفته ترین محصولات موجود در نظام بانکی خواند و گفت: ســوپر 
محصولاتی مانند بام، بله و اپلیکیشن 60 همواره مورد تحسین فعالان نظام 
بانکی و بانک مرکزی قرار گرفته اند؛ بنابراین باید از حداکثر توان موجود برای 

تبلیغ و استفاده از آنها بهره برد.
مدیرعامل بانک ملی ایران همچنین از افزایش سطوح اختیارات مدیران برای 
فروش اموال مازاد بانک خبر داد و گفت: خوشــبختانه بانک ملی ایران در این 
زمینه سرآمد است و روند وصول مطالبات معوق بانک نیز سرعت گرفته است؛ 
به طوری که وضعیت بانک در این دو شاخص همواره رو به بهبود است. وی از 
برگزاری دومین »ملی شــو« در آینده نزدیک نیز خبر داد و خاطرنشان کرد: 
تازه ترین محصولات بانک ملی ایران به زودی رونمایی خواهد شد تا نشان دهد 

این بانک به یک نهاد مدرن، توانمند و پیشتاز تبدیل شده است.

مدیرعامل بانک ملي تاکيد کرد:

روان سازی خدمات بانک  برای افزایش رضایت مشتریان

 به گزارش روابط عمومي بانک توســعه 
تعــاون؛ حجــت الله مهدیــان رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل بانک توســعه 
تعاون در نشست هم اندیشی مدیران امور 
تعاون استان ها و مدیران ستادی معاونت 
امور تعاون که بــا حضور کبیری معاون 
تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و حسین نژاد مدیرعامل صندوق ضمانت 
برگزار شد؛ ضمن  تعاون  سرمایه گذاری 

بیان مطلب فوق اظهارداشت: این بانک مطابق با اساسنامه مکلف است 
70 درصد از سهم ارائه خدمات خود را به بخش تعاون اختصاص دهد که 

از ابتدای تأسیس بانک در همین راستا فعالیت داشته است. 
وي افزود: این بانک از ابتدای تأســیس رشــد و توسعه خوب و موثری داشته 
است و هر ساله سهم بانک از بازار بیشتر شده و متعاقب آن در سیستم بانکی 

جایگاه بهتری را به دست آورده است.
رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون با اشاره به توسعه و پیشرفت تکنولوژی و 
عدم ضرورت مراجعه مشتریان به  صورت حضوری براي دریافت برخی خدمات 
بانکی در این خصوص گفت: امروزه با توجه به رشد و پیشرفت حوزه بانکداری 
الکترونیک و ارائه خدمات از راه دور، بانک ها به دنبال کاهش تعداد شعب خود 
هســتند؛ بنابراین بانک توســعه تعاون با داشتن میزان متناسب و متعادلی از 
شــعب )در حدود 450 شعبه و باجه( در سراسر کشور و بهره گیری از یکی از 
مدرن ترین و به روزترین سامانه های بانکداری الکترونیک کشور آمادگی دارد 

تمامی خدمات بانکی خود را به نحو مطلوبي 
در دسترس و به شکل سریع در اختیار تمامی 

تعاونگران و مشتریان خود قرار دهد.
وی با بیان اینکــه اولویت و مهمترین هدف 
بانک 2 طرح ملی اشتغال روستایی و فراگیر 
بوده اســت، دراین خصوص خاطرنشان کرد: 
سهم ما در فاز اول پرداخت 10 هزار میلیارد 
ریال بوده اســت کــه علیرغم اختصاص این 
ســهم به بانک تاکنون مبلغ 10 هزار و 500 
میلیارد ریال تســهیلات در حوزه اشتغال به متقاضیان پرداخت  شده که این 
مبلــغ بالاتر از تکلیف قانونی بانک بوده اســت؛ ضمــن آنکه بیش از 13000 

میلیارد ریال تعهد بانک در این خصوص بوده که ملزم به پرداخت است.
مهدیان با تاکید بر اینکه بانک در حمایت این 2 طرح جدی اســت در ادامه 
اظهارامیدواری کرد که ســهم بخش تعــاون در اقتصاد با تلاش های بی وقفه 

ارتقاء یابد.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون وجود ارتباط قــوی بین بانک و اتحادیه های 
سراسری و تعاونی ها را به  عنوان یک ضرورت برشمرد و افزود: هر چه تعامل و 
همکاری در این چرخه بیشتر باشد؛ امکان بهره گیری از تمامی ظرفیت ها به 

لحاظ توسعه ای و اقتصادی بیشتر خواهد بود.
وی همچنین خاطرنشــان کرد: بانک در حــوزه آموزش و پژوهش نیز دارای 
ظرفیت بالایی است که در این راستا ما آمادگی داریم اتحادیه ها و تعاونی ها را 

نیز از این ظرفیت بهره مند کنیم.

بانک توسعه تعاون داراي به روزترین و مدرن ترین 
سامانه های بانكداری الكترونیک 
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مجمــع عمومی عادی به طور فوق العاده بانک دی با حضور بیش از 
86/73  درصد صاحبان سهام در هتل المپیک تهران برگزار شد.

به گزارش اداره روابط عمومی و تبلیغات بانک دی؛ با برگزاری مجمع عمومی 
عادی به طور فوق العاده بانک، صورت های مالی منتهی به 29 اســفند 96 
بانک دي به تصویب رســید. در این جلســه که با حضــور بیش از 86/73 
درصد از سهامداران و یا نمایندگان قانونی آنها و نمایندگان سازمان بورس 
و اوراق بهادار و حسابرس و بازرس قانونی و به ریاست رضا سهم دینی رئیس 
هیات مدیره بانک برگزار شــد، سهامداران صورت های مالی منتهی به پایان 

اسفند 96 را تصویب کردند.
محمدرضا قربانی مدیرعامل بانک دی در این مجمع ضمن ارائه گزارشی از 
اقدامات صورت گرفته توسط هیات مدیره بانک در سال مالی 96 و ترسیم 

روند رو به رشد بانک دي به تشریح اقدامات اساسی بانک پرداخت.
مدیرعامل بانک دی با اشاره به اینکه این بانک دارایی های ارزشمندی دارد 
که ارزش افزوده ایجاد شده در قیمت آنها به دلیل افزایش نرخ ارز نسبت به 
زمان واگذاری به بانک سود قابل توجهی را برای بانک و ذینفعان به ارمغان 
می آورد، گفت: بانک با فروش دارایی های مازاد به چند هدف مهم از جمله 
اصلاح ســاختار مالی و بهبود وضعیت کفایت سرمایه که از موارد و الزامات 

بانک مرکزی است، دست خواهد یافت.
وی افزود: نیروگاه برق دماوند، بزرگ ترین نیروگاه سیکل ترکیبی خاورمیانه ، 
کوهستان پارک مشهد، برج شایان و پروژه چشم تهران از جمله دارایی های 
بانک دی هستند که می تواند مبنای مناسب و قابل دفاعی برای پوشش زیان 

بانک و خروج از مشمولیت ماده 141 قانون تجارت باشند.
قربانی بازگشــایی نماد بانک دی پس از دو سال در راستای اجرای تکالیف 
مجمع و صیانت از منافع سهامداران را از اقدامات اساسی بانک در سالجاری 

برشمرد که با پیگیریهای مستمر هیات مدیره تحقق یافت.
وی حمایت از قیمت ســهام پس از بازگشایی نماد که خواسته سهامداران 

در مجمع پیشــین بود را از اقدامات 
اساسی هیات مدیره بانک برشمرد و 
گفت: قیمت هر سهم بانک دي پس 
از بازگشــایی نماد 60 تومان بود که 
به 150 تومان افزایش یافته و حاکی 

از رشد 150 درصدی است.
مدیرعامل بانــک دی کاهش بهای 
تمام شده پول در حالی که به صورت 
همزمــان منابــع بانک بــا افزایش 
چشــمگیری روبه رو بوده است را از 
دیگر دستاوردهای این بانک عنوان 

کرد.

قربانــی در بخش دیگری از گزارش عملکرد مجمع تشــکیل کارگروه ویژه 
وصول مطالبات را یکی از مهم ترین اقدامات بانک دی در سالجاری دانست 
و گفــت: با تشــکیل کارگروه ویژه وصول مطالبات کــه با تمرکز بر تعیین 
تکلیف پرونده های معوق و مشــکوک الوصول و در راستای افزایش سرمایه 
و ســودآوری انجام شد؛ بخش قابل توجهی از مطالباتی که در سنوات پیش 

ایجاد شده بود، وصول شد.
وی افزود: طی یکســال گذشته 75 جلســه کارگروه ویژه وصول مطالبات 
تشــکیل شده که  172 پرونده مطالباتی غیرجاری بالغ بر 49000 میلیارد 
ریــال تعیین تکلیف و مبلغ  7.230 میلیارد ریال از مطالبات غیرجاری به 
صورت نقدی وصول شده است. همچنین ضمن اصلاح عملکرد شرکت های 
گروه مالی دی با تمرکز بر برنامه و بودجه و پایش مستمر از ظرفیت آنها در 
راستای وصول مطالبات غیرجاری استفاده شد و با پیگیری های مستمر این 
کارگــروه 12000 میلیارد ریال مطالبات بانک از نیروگاه برق دماند وصول 
شد و به طور کلی 4700 میلیارد ریال مطالبات از بانک ها احیا شده است.

قربانــی در ادامه این گزارش با اشــاره به تغییرات ســاختاری بانک گفت: 
ســاختار بانک، ساختاری گســترده بود و از چابکی لازم برخوردار نبود. به 
همین منظور سعی کردیم ابتدا ساختار را  به ساختار چابک و فعال تبدیل 
کنیم و به موازات آن برای اینکه خدمات رســانی مطلوبي برای مشــتریان 
داشــته باشیم و سیاســت های پولی بانک مرکزی را رعایت کنیم و خدمات 
حرفه ای متناسب با نیاز مشتریان ارائه دهیم؛ اصلاح رویکرد  و ابزارها را در 

اولویت خود قرار دادیم.
قربانی در پایان با تشریح چشم انداز بانک دي تا افق 1400 در خصوص اهم 
برنامه هــای در جریان بانک نیــز گفت: وصول مطالبات غیرجاری و تعیین 
تکلیف مطالبات مشــکوک الوصول و تعیین تکلیف پرونده های مفتوحه در 
مراجع قضایی، فروش املاک و ســرمایه گذاری های مازاد بانک برای بهبود 
کیفیــت دارایی ها و برگزاری مجمع فوق العاده افزایش ســرمایه به منظور 
بهبود کفایت سرمایه و ساختار مالی 
از مهم تریــن برنامه های پیش روی 
بانک اســت که امیدواریم با حمایت 
بیش از پیش و همدلی ســهامداران 
گام هاي بلندی در مسیر اهداف خود 

برداریم.
در پایان این مجمع پس از اســتماع 
گزارش حسابرس و بازرس قانونی در 
خصوص عملکرد سال مالی متنهی 
بــه 96/12/29  صورت هــای مالی 
متنهی به ســال 96 مــورد تصویب 

حاضران در مجمع قرار گرفت.

 مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
بانک دی برگزار شد
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شــرکت هایی که ریســک نامتناسب و 
غیرمنطقی می پذیرند، نمی توانند در حوزه 

مدیریت ریسک ادعایی داشته باشند.
دکتر غلامرضا سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزي 
در پنجمین همایش مدیریت ریســک و بیمه با 
رویکرد بازار)چالش هــا و رویکردها( ضمن بیان 
مطلب فوق افزود: مدیریت ریســک یک فرآیند 
سیســتماتیک است و در ســایه شناخت تحلیل 

دقیق و فنی محقق خواهد شد.
وي توانگری مالی، قدرت توزیع ریســک و درک 
وضعیت ریسک ها را از مولفه های اصلی مدیریت 
ریســک دانست و تصریح کرد: قبولی ریسک باید 
متناسب با میزان سرمایه باشد و شرکت های بیمه 
با توجه به تورم و افزایش ضریب خسارات در کشور 
باید برای افزایش سرمایه خود تمهیدات کافی را 
بیاندیشند. دکتر سلیمانی در ادامه افزود: در بحث 
حاکمیت شــرکتی به تمامی شرکت های صنعت 
بیمه تاکید شده که کمیته های مدیریت ریسک 

را راه اندازی و فعال کنند.
وی فلســفه وجودی شرکت های بیمه را پوشش 
ریســک های موجود دانست و گفت: شرکت های 
بیمــه علاوه بر پوشــش ریســک بیمه گذاران و 
شرکت های دیگر باید ریسک های درون شرکتی 

را نیز به خوبی پوشش بدهند.
دکتر سلیمانی تعامل هاي بیمه ای را از راهکارهای 
جدی حل مشکلات صنعت بیمه دانست و با تاکید 
بر اینکه بیمه مرکزی اراده ای برای تعیین تعرفه های 
بیمه ای ندارد، خاطرنشان کرد: شرکت های بیمه 
باید بدانند پوشش ریسک با نرخ پایین مشکلات 
بســیاری را برای آنها به دنبال خواهد داشت؛ به 
همین خاطر باید از نرخ شــکنی پرهیز کنند و به 

هر قیمتی دنبال جذب پرتفوی نباشند.
وي با بیان اینکه بازاریابی حرفه اي و مهارت های 

نوین شبکه فروش می تواند آینده صنعت بیمه را 
رقم بزند، اظهارداشــت: با فعالیت استارت آپ ها و 
شبکه های آنلاین فروش بیمه، سهم شبکه سنتی 
فــروش صنعت بیمه کم خواهد شــد که فعالان 
این صنعت از همیــن امروز باید به فکر خلاقیت 

و نوآوري باشند.
دکتر سلیماني با اشــاره به تحریم های یکجانبه 
آمریکا علیه کشورمان تصریح  کرد: در حال حاضر 
تمامی ریســک ها را در داخل کشــور نگهداری 
کرده ایم که البته این امر ضریب ریســک ما را بالا 
می برد و باید به فکر راهکارهای جایگزین باشیم.

رئیــس شــورایعالی بیمه در ادامه افــزود: ایجاد 
محیط امن برای جامعه ای که به شکل طبیعی با 
ریسک های گوناگون روبه روست؛ از وظایف اصلی 

صنعت بیمه به شمار می رود.
وی در ادامه با تشــریح شرایط رقابتی و وضعیت 
حال حاضر شــرکت های بیمه خاطرنشان کرد: 
اگر شــرکت  های بیمه از پذیرفتن نرخ و شــرایط 
نامناســب پرهیز کنند، قطعا شرایط بهتری را در 

این صنعت شاهد خواهیم بود.
دکتر ســلیمانی پیشــگیری از وقــوع تقلبات و 
تخلفات را با رویکرد فرهنگســازانه از راهکارهای 
دیگر حفظ و توسعه منابع بیمه ای دانست و نسبت 
به استقرار مدیریت ریسک در شرکت های بیمه ای 

تاکید کرد.
رئیس کل بیمه مرکزی نسبت به ضرورت مراقبت 
مستمر شرکت های بیمه از ریسک های پذیرفته 
شده تاکید کرد و گفت: رابطه بیمه گر و بیمه گذار 
تنهــا به زمــان عقد قرارداد محدود نمی شــود و 
شــرکتی های بیمه ای باید در طــول زمان تعهد 
خود از اســتانداردهای ریسک تحت پوشش خود 

مطمئن شوند.
راننده محور شــدن بیمه شخص ثالث به مفهوم 

صدور بیمه نامه برای هر راننده نیست
رئیس کل بیمــه مرکزي همچنین گفت: راننده 
محور شدن بیمه شــخص ثالث به مفهوم صدور 
بیمه نامه برای هر راننده نبوده و کماکان این بیمه 

برای وسیله نقلیه صادر خواهد شد.
وي گفت: بر این اســاس بیمه نامه شــخص ثالث 
صرفا برای خودرو صادر می شــود و به هیچوجه  
چنــد بیمه نامه بــرای یک وســیله نقلیه صادر 
نمی شــود که در این طــرح ویژگی های راننده یا 
رانندگان وســیله نقلیه مانند مشخصات و سوابق 
شــخصی و بیمه ای در تعیین حق  بیمه و ارزیابی 

ریسک بیمه گذار دخیل خواهد بود.
دکتر ســلیمانی افــزود: در حال حاضر ســوابق 
بیمه ای راننده در محاســبه حق  بیمه اعمال مي 
شود؛ به نحوی که طبق آیین نامه اجرایی ماده 18 
قانون بیمه شــخص ثالث رانندگانی که خسارتی 
دریافت نکرده باشند، سالانه مشمول تخفیف در 
حق  بیمه می شوند که این تخفیف در صورت عدم 
ایجاد خســارت در ســال های آینده تا 70 درصد 

افزایش می یابد.
رئیــس کل بیمه مرکزي تصریح کــرد: با توجه 
به تکالیف قانونی مربــوط مصرح در قانون بیمه 
اجباری شــخص ثالث مصوب 95 طی سال های 
اخیر برخی از عوامــل مربوط به ویژگی راننده را 
در ارزیابی ریســک و تعیین حق  بیمه و تخفیف 
یــا اضافه نرخ لحاظ کــرده و مقررات مربوط را به 
شرکت های بیمه ابلاغ کرده است. به عنوان نمونه 
در حــال حاضر وفق مقررات ماده 18 قانون بیمه 
شخص ثالث، رانندگاني که در سوابق خود نمرات 
منفی یا تخلفات حادثه ســاز داشــته و در سامانه 
راهنمایی و رانندگی ثبت شده باشند، به تناسب 
حق  بیمه آنها افزایش می یابد. از ســوی دیگر به 
منظور تشــویق رانندگان مجرب، بیمه مرکزی با 
همــکاری نماینده نیروی انتظامی آیین نامه ای را 
به دولت پیشــنهاد داده اســت که به موجب آن 
دارندگان گواهینامه طی دوره آموزشی رانندگی 
ایمن و کم خطر مشــمول 10 درصد تخفیف در 

حق  بیمه خواهند شد.
وي تاکیدکــرد:  به هیــچ عنوان این بحث مطرح 
نیســت که برای هر نفر یک بیمه نامه صادر شود. 
اتفاقا با اجرای این طرح رانندگان کم خطر تشویق 
و رانندگان پرخطر تنبیه می شوند و بین رانندگان 

پرخطر و کم خطر تفکیک ایجاد می شود.
رئیــس کل بیمه مرکزی اعمال ایــن عوامل  را 
مســتلزم دسترسی به اطلاعات رانندگان مندرج 
در ســامانه نیروی انتظامی دانست و گفت: بدین 
منظــور با نیروی انتظامی مذاکرات و تفاهم هایی 

انجام شده است.
وی اضافــه کرد: بیمه مرکــزی در اجرای تکلیف 
قانونی خود منــدرج در تبصره 1 ماده 18 قانون 
برای اعمال سایر ویژگی های راننده برنامه هایی را 
در دســت اجــرا دارد کــه مهمتریــن آن ایجاد 
زیرساخت های اطلاعاتی برای اعمال ویژگی های 
فردی راننده از قبیل سن و سابقه رانندگی وی در 
محاسبه حق بیمه شخص ثالث است؛ به نحوی که 
تــا پایان برنامه ششــم این تکلیــف قانونی اجرا 

خواهد شد.

رئيس کل بيمه مرکزی:

استقرار مدیریت ریسک در صنعت 
بیمه زیرساخت حاکمیت شرکتی است
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 مجمع بیمه تجارت نو با حضور
 96 درصد سهامداران برگزار شد

مجمــــع عمومی 
بیمه  العــاده  فوق 
دستور  با  تجارت نو 
کاهــش  جلســه 
از  ثبتی  ســرمایه 
250  به 125 میلیارد 
تومــان ســرمایه 
و  شــده  پرداخت 
از سوی سازمان بورس،  نمایندگانی  با حضور 
هیات مدیره  اعضای  بیمه مرکزی، سهامداران، 
شرکت و بیش از 96 درصد سهامداران برگزار 

شد.
به گزارش روابط عمومــی بیمه تجارت نو؛ در 
ابتدای این جلسه مهدی سامری معاون مالی 
و اقتصادی بیمه تجارت نو که ریاســت مجمع 
را برعهده داشت، در راســتاي شفاف سازی 
تصمیم اتخاذ شــده گفت: هیات موســس 
شــرکت در اساسنامه دو ســال برای تحقق 
ســرمایه ثبتی در نظر گرفتند که مقرر شد 
اما  سهامداران مابه التفاوت را پرداخت کنند، 
بنا به صلاحدیــد هیات مدیره این تصمیم لغو 
شــده و گزینه افزایش زمان برای رسیدن به 
سرمایه اولیه روی میز مذاکره قرار گرفت که 

با مخالفت سازمان بورس اجرایي نشد.
در این مجمع  تاکید شــد در فرصتی کوتاه 
پس از ثبت کاهش ســرمایه مجمع فوق العاده 
افزایش ســرمایه براي تحقق سرمایه مصوب 
150 میلیارد تومانی بیمه مرکزی برگزار خواهد 
شد که این مبلغ از محل موجود مطالبات حال 

سهامداران تامین می شود.
گفتنی اســت نیما نوراللهی مدیرعامل بیمه 
تجارت نو در آســتانه برگــزاری مجمع فوق 
تاکید کرده بود در نتیجه قراردادهای منعقد 
شده از ســوی بیمه تجارت نو با کمیته امداد 
امام خمینی )ره(، آستان قدس رضوی و نفت 
و گاز پارسیان آینده درخشانی در انتظار این 
شرکت است و به هیچ عنوان کاهش سرمایه 
اثر منفــی در توانگری مالــی این مجموعه 

نخواهد داشت.
در این جلســه رســیدن به ســرمایه ثبتی 
250  میلیــارد تومانی و حفظ ارزش ســهام 
شــرکت اولویت هیات مدیره عنوان و به کلیه 
ســهامداران اطمینان خاطر داده شد با وجود 
کاهش ســرمایه از تعداد ســهم آنها کاسته 

نمی شود.
پــس از اســتماع توضیحات ارائه شــده؛ 
با کاهش سرمایه  سهامداران موافقت خود را 
اعلام داشتند که در نتیجه پذیرش این تصمیم 

دستور جلسه مجمع وارد روند اجرایی شد.
قابل ذکر است در حاشیه مجمع فوق نماینده 
سازمان بورس به ســهامداران خبر داد؛ نماد 
»بنو« پــس از انجام مراحــل اداری فرآیند 

کاهش سرمایه، به زودی بازگشایی می شود.

634۰ میلیارد ریال مطالبه 
اعضای صندوق ذخیره فرهنگیان 

از سهم دولت زنده شد
مل  عا یــــــــر مد
صندوق ذخیره فرهنگیان 
از صــدور رای دیــوان 
عدالت اداری در خصوص 
برنامه  در  دولت  ســهم 
پنجــم توســعه به نفع 
فرهنگیان خبــر داد. به 
و  روابط عمومی  گزارش 
امور بین الملل صندوق ذخیره فرهنگیان؛ مهدي نیکدل 
مدیرعامل این صندوق گفــت: این رای به معنی احقاق 
حقوق اعضاء مؤسســه به میزان 6340 میلیارد ریال بابت 
مطالبات ســال های 93، 94 و 95 از سهم دولت است. وي 
با اشاره به صدور رای دادگاه بدوی در تاریخ 15 دیماه 97 
از سوی شعبه 41 دیوان عدالت اداری تصریح کرد: صدور 
این رای علاوه بر اینکه گواهی بر خصوصی بودن مؤسسه 
صندوق ذخیره فرهنگیان است؛ به معنی این است که اگر 
دولت در مهلت قانونی مذکور هیچگونه اعتراضی نسبت 
به آن نداشته باشد، حق فرهنگیان در برنامه پنجم توسعه 
اعاده خواهد شــد که ما در این زمینه خوشبین هستیم. 
وی افزود: این رای نتیجه 3 ســال پیگیری های صندوق 
ذخیــره فرهنگیان و همراهی فرهنگیــان، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و همچنین وزارت آموزش وپرورش 
اســت و وصول این مبالغ نیز نیازمنــد ادامه همکاری و 
پیگیــری جدی دیفنعان و نهاد هــای زیربط و همچنین 
رسانه ها است. مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: 
در صورت دریافت مبلغ مذکور به نســبت دارایی و سابقه 
عضویت اعضا در بین آنها توزیع شده و سهم بازنشستگان 
اول فروردین 94 به بعد نیز به حساب آنها واریز می شود. 
لازم به ذکر است بازنشســتگان اسفندماه 93 و قبل از 
آن معادل ســهم خود، ســهم دولت را دریافت کرده و با 
صندوق ذخیره فرهنگیان تسویه حساب کرده اند. نیکدل 
ضمن درخواست از فرهنگیان برای افزایش حق عضویت 
خــود به 5 درصــد گفت: اگرچه قریب بــه 90 درصد از 
فرهنگیان عضو صندوق هستند، اما به فرهنگیان غیرعضو 
نیز پیشنهاد می کنیم حتما به عضویت صندوق اقدام کنند.

نشست مشترک بیمه "ما" با 
معاون نوآوری و تجاری سازی 

فناوری ریاست جمهوری
نشست صمیمانه حجت  
مدیرعامل  بهاری فــر 
دکتر  بــا  "ما"  بیمــه 
صالحــی معاون نوآوری 
فناوری  تجاری سازی  و 
معاونت علمی و فناوری و 
زندحسامی مدیرکل دفتر 
نوآوری و کسب وکارهای 
نوین معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری برگزار 
شــد. به گزارش روابط عمومی بیمه "ما"؛ این جلســه با 
حضور حجت بهاری فر مدیرعامل، میرســیاوش اسبقی 
معاون ســرمایه انسانی و پشــتیبانی، محمد جعفریان 
معــاون برنامه ریزی و فناوری، صالحــی معاون نوآوری و 
تجاری سازی فناوری معاونت علمی و زندحسامی مدیرکل 
دفتر نوآوری و کسب وکارهای نوین معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در شرکت بیمه "ما" برگزار شد. در این 
نشســت ضمن اشاره به اهمیت صنعت بیمه بر استفاده از 
ظرفیت های پارک های علمی وفناوری و تاســیس مراکز 
نوآوری در حوزه بیمه تاکید شــد. در ادامه این نشســت 
طرفین ضمن تشریح پتانسیل های موجود صنعت بیمه در 
خصــوص پردازش ایده های نوین در چرخه ایده پردازی تا 

حصول نتیجه به بحث وتبادل نظر پرداختند.

 بیمه ایران نماینده فروش 
بیمه زندگی جذب می کند

شــرکت سهامی 
بیمه ایران با هدف 
توسعـه بیمه های 
زندگــــی و در 
مفاد  چارچــوب 
شماره  آئین نامـه 
شــورایعالی   96
به  نســبت  بیمه 
در  زندگی  بیمــه  فروش  نمایندگان  جذب 

سراسر کشور اقدام می کند.
به گزارش روابط عمومي بیمه ایران؛ محمد 
زاهدنیا معــاون فنی این شــرکت ضمن 
بیان مطلب فوق افزود: در راستای اجرای 
مفاد قانون برنامه ششــم توسعه و با هدف 
دســتیابی به افزایش 50 درصدی ســهم 
بیمه های زندگی بر مبنای سال پایه اجرای 
رئیس هیات مدیره  دستور  با  مذکور  قانون 
راهبردی  شــورای  شرکت،  مدیرعامل  و 
و  تنظیم  با  ایــران  بیمه  زندگی  بیمه های 
بیمه جدید  نمایندگان  ابلاغ ضوابط جذب 
در رشــته بیمه های زندگی ، امور آموزش، 
مصاحبه و جذب نماینــدگان را به صورت 
غیرمتمرکز و از طریق مراکز استان ها انجام 

می دهد.
وی بــا تاکید بر اینکه تمامــی متقاضیان 
با حداقل مدرک دیپلم هــم می توانند به 
عنوان نماینده بیمه جذب شــوند، شرایط 
مهیا شــده توســط بیمه ایران را فرصتی 
اســتثنایی برای علاقمندان بــه فعالیت 
در صنعت بیمه کشــور و زمینه و بستری 
مناســب برای اشــتغالزایی و کارآفرینی 

جوانان کشور دانست.
زاهدنیا اضافه کرد: با هدف تعامل، آموزش، 
هدایت و کنترل نمایندگان بیمه زندگی از 
خدمات نمایندگان کل جنرال که تخصص 
و شرایط لازم را دارند هم استفاده می شود 
تا بدین ترتیب ســرعت عمل لازم در ارائه 
خدمات صدور با روش دوکدینک و برقراری 
الگو و مدل سازمان فروش تخصصی فراهم 

شود.
معاون فنی بیمه ایران بــا اعلام اینکه در 
اســتراتژی فنی بیمه ایران مقرر شــده 
شرکت  پرتفوی  سهم  در  زندگی  بیمه های 
رتبه دوم را به خود اختصاص دهند، تصریح 
کرد: افتتاح ســاختمان ســتاد راهبردی 
بیمه های زندگی بیمــه ایران از برنامه های 
پیش روی شــرکت در دهــه مبارک فجر 

انقلاب اسلامی خواهد بود.
زاهدنیا در مورد نحوه ثبت نام از متقاضیان 
متقاضیان  گفــت:  نمایندگــی تخصصی 
می توانند با مراجعــه به پورتال بیمه ایران 
به نشانی www.iraninsurance.ir وارد 
قســمت »خدمات الکترونیک« شــوند و 
گزینه »ثبت و پیگیــری نمایندگی فروش 

بیمه زندگی« را انتخاب کنند.
وی در خاتمه با اشــاره به افزایش ســهم 
بیمه های زندگی بیمه ایــران از 4 به 8.5 
درصد و برند متمایز و پشتوانه فنی، مالی 
و ســرمایه گذاری بیمه ایــران، تنوع در 
بیمه ایران  نوآوری  و  محصولات و خلاقیت 
را در کنــار باور و اعتمــاد نیرومند عامه 
مردم، عامل اساسی و رمز ماندگاری، اقتدار 

و مقبولیت این شرکت 84 ساله دانست.
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ابلاغ شرایط جدید پوشش های 
 بیمه نامه عیوب اساسی 

و پنهان ساختمان 
مهنـدس باباکردی 
دبیـــر کـارگروه 
بیمه های مهندسی 
سنــــــدیکای 
بیمه گــــــران 
ایران از اصـــلاح 
ابلاغ شـــرایط  و 
پوشش های  جدید 
بیمه نامه عیوب اساسی و پنهان ساختمان خبر 

داد.
بیمه تعاون؛ دبیر  به گزارش روابط عمومي 
سندیکای  مهندســی  بیمه های  کارگروه 
بیمه گران ایران و مدیر بیمه های مهندسی 
و مســئولیت بیمه تعاون از اصلاح و ابلاغ 
شرایط جدید پوشش های بیمه نامه عیوب 

اساسی و پنهان ساختمان خبر داد.
محمــد باباکردی با بیان اینکه بر اســاس 
قانون مجری هر ساختمان باید به نفع بهره 
یا ضمانت نامه  بیمه نامــه  برداران آتی آن 
بانکی تهیه کند، گفت: متاســفانه با وجود 
قانون این موضوع هنوز به صورت کامل از 
طرف سازمان نظام مهندسی و شهرداری ها 

اجرایی نشده است.
به گفته وی رعایت این قانون تنها در برخی 
البرز، آذربایجان شرقی،  از جمله  استان ها 
فارس، خراسان شــمالی، خراسان رضوی و 

گیلان الزامی شده است.
باباکردی با اشاره به اینکه رعایت این قانون 
در تهــران نیز تنها برای ســاختمان های 
بالای 1500 متر الزامی شــده است، افزود: 
این بیمه نامه از ســال 86 عرضه شــده 
است، اما مشــکل این بود که پوشش های 
با پوشــش های مدنظــر مبحث دوم  آن 
 مقررات ملی ســاختمان کاملا همپوشانی

 نداشت.
دبیر کارگروه بیمه های مهندسی سندیکای 
بیمه گران ایران اظهارکرد: کارگروه از سال 
90 تا 93 روی ایــن موضوع کار و بیمه نامه 
را با اصلاحاتی به بیمه مرکزی ارســال کرد 
که خوشــبختانه مورد تایید نهاد ناظر قرار 

گرفت.
باباکــردی بــا اعــلام این خبــر که به 
تازگی شــرایط عمومی جدیــد بیمه نامه 
عیــوب اساســی و پنهان ســاختمان از 
اســت،  شــده  ابلاغ  بیمه مرکزی  طریق 
بیمه نامه های  پوشــش های  کــرد:  تاکید 
 جدید کامــلا منطبــق بر قانــون نظام 

مهندسی است.
به گفتــه وي بیمه نامه عیوب اساســی و 
خوب  بسیار  بیمه نامه ای  ساختمان،  پنهان 
و کارآمد اســت و باعث نظارت ثانویه در 
ساخت وساز و افزایش کیفیت ساختمان ها 
می شود، اما متاســفانه در استان هایی که 
داشتن آن الزامی نیســت؛ مورد استقبال 

قرار نمی گیرد.
دبیر کارگروه بیمه های مهندسی سندیکای 
بیمه گران ایران این را هــم اعلام کرد که 
پیش از این در این بیمه نامه پوشــش زلزله 
وجود نداشت، اما در شرایط جدید می توان 
پوشــش زلزله را به صــورت اختیاری به 

بیمه گزاران ارائه کرد.

 هدف ما ارائه سطح متمایزی 
از خدمات به بیمه گذاران مان است
ینــی  فر ش آ ز ر ا
وجه  مهم تریــن 
ری  مشــتری مدا
اســت و هدف ما 
ســطح  ارائه  نیز 
متمایزی از خدمات 
بیمه گذاران مان  به 

است.
به گــزارش روابط عمومــی بیمه نوین؛ در 
نشست هم اندیشی مدیران بانک ملی ایران 
و شــرکت بیمه نوین در اســتان مازندران 
پیشــنهادات اجرایی و پیاده سازی کارآمد 

قرارداد همکاری مشترک مطرح شد.
حســین کریم خان زند مدیرعامل بیمه نوین 
در این نشســت ضمن اشــاره به اهمیت 
خدمت رسانی  گفت:  خدمت رســانی  نحوه 
بــه مجموعــه بانک ملی ایــران به عنوان 
قدیمی ترین ســازمان اقتصادی کشور نیز 

افتخار من و همکارانم در بیمه نوین است.
وی در ادامه علاوه بر تشــریح فعالیت ها و 
برنامه ریزی هــای صــورت گرفته در حوزه 
بانک خاطرنشان کرد: تمام  این  با  همکاری 
نیازها و دغدغه های کارکنان بانک ملی ایران 
به  صورت دقیق در شرکت بیمه نوین پایش 
برنامه ریزی های لازم  و برای رفع سریع آن 
صورت گرفته اســت. باید تأکید کنم عزم و 
بهتر  هرچه  انجام  بیمه نوین  مجموعه  همت 
تعهدات و ایجــاد رضایت  حداکثری در بین 

بیمه شدگان بانک ملی ایران است.
منابع انسانی  معاون  رشــید ارده  حبیب الله 
بانک ملــی ایــران نیز در این نشســت با 
بیان اینکه امروزه فقط اســتفاده و معرفی 
فناوری های نویــن نمی تواند مزیت رقابتی 
سازمان ها تلقی شود، گفت: ارائه آموزش های 
متناســب با خدمات و محصولات جدید به 
توانمندسازی،  جانشــین پروری،  کارکنان، 
استعدادیابی و کارآمدسازی نیروی انسانی، 
شایسته سالاری و گزینش بهترین نیروها از 
پارامترهایی است که می تواند سازمان ها را 

در مقابل رقبا موفق کند.
وی با تأکید بر اینکه انتخاب بهترین نیروها 
برای تصدی مشــاغل هم در فرد منتخب 
و هــم در افراد زیرمجموعــه انگیزه ایجاد 
می کند، ادامه داد: در کنار همه این مسائل 
توجه به امور معیشــتی و رفــاه و درمان 
 کارکنان در ســازمان نیز باید سرلوحه امور 

قرار گیرد.
به گفته وی بانک ملی ایران در همین راستا 
برای تأمین هزینه های  تلاش کرد روشی را 
درمانی کارکنان در قالــب بیمه تکمیلی با 
همکاری شرکت بیمه نوین پیاده سازی و اجرا 

کند.
در نشست هم اندیشــی مدیران بانک ملی 
ایران و شــرکت بیمه نوین پیرامون مسائل 
بخش درمان کارکنــان بانک که به میزبانی 
اداره امور شــعب اســتان مازنــدران و با 
حضور مدیران و کارشناسان دو مجموعه و 
شرکت کارگزار توسعه فرهنگ بیمه برگزار 
شده بود؛ ضمن بیان مســائل و دیدگاه ها، 
پیشــنهادهایی برای انجام بهتر امور  ارائه 

شد.

راه اندازی مجتمع تخصصی 
بیمه های زندگی بیمه  آسیا

مجتمــع تخصصی 
زندگی  بیمه هــای 
همزمان  آسیا  بیمه 
بــا گرامیداشــت 
چهلمین ســالگرد 
انقلاب  پیــروزی 
راه اندازی  اسلامی 

می شود.
به گزارش روابط عمومی بیمه آســیا؛ مسعود 
بادین نائب رئیس هیأت مدیــره و مدیرعامل 
بیمه آسیا با تأکید بر توسعه و فراگیری صنعت 
بیمه کشــور از طریق بیمه های زندگی گفت: 
بیمه آســیا به عنوان اولین شــرکت بیمه ای 
ارائه دهنده بیمه های جامــع عمر و پس انداز 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی با هدف افزایش 
ســهم بیمه های زندگی در پورتفوی تولیدی 
ایام الله دهه فجر  گرامیداشت  با  خود همزمان 
مجتمع تخصصی بیمه های زندگی را راه اندازی 

می کند.
مدیرعامل بیمه آســیا با اشــاره به تأکیدات 
رئیــس کل بیمه مرکزی در خصــوص ارتقاء 
جایگاه بیمه هــای زندگــی در صنعت بیمه 
بیمه  اولویت های  از  یکی  اظهارداشت:  کشور 
آسیا حرکت به سمت توسعه بیمه های زندگی 
است؛ به همین منظور با تدوین و آماده سازی 
مقدمات راه اندازی مجتمع تخصصی   بیمه های 
زندگــی در نظر دارد به شــکلی تخصصی و 
حرفه ای در مسیر توســعه این نوع از بیمه ها 

گام های اساسی بردارد.
نائب رئیس هیأت مدیره بیمه آســیا با تصریح 
لازم الاجرا بودن آئین نامه شماره 96 )آئین نامه 
نمایندگی فروش بیمه های زندگی( در سال 98 
و جایگزینی آن با آئین نامه 54 بیان داشــت: 
زندگی  بیمه های  تخصصی  مجتمع  راه اندازی 
آئین نامه 96 بسیار موثر  اجرایی شــدن  در 
است. در این راستا تمهیدات لازم برای جذب 
نظر  در  زندگی  بیمه هــای  جدید  نمایندگان 
گرفته شــده و متقاضیان می توانند در سایت 
بیمه آسیا نسبت به ثبت اطلاعات اولیه خود 

اقدام کنند.
وی افــزود: امیدواریم با رویکــرد فراگیری 
بیمه های زندگی در میان مردم بتوانیم مسیر 
توسعه صنعت بیمه از طریق بیمه های زندگی 

را جامه عمل بپوشانیم.
مســعود بادین هدف گذاری بیمه آســیا در 
توســعه بیمه های زندگی را بهبود محصول، 
بهبود خدمات، تسهیل صدور و ارائه خدمات 
مناسب به بیمه گذاران دانست و گفت: تحقق 
توانمندی  گرو  در  زندگی  بیمه های  توســعه 
و بهره مندی از ســه پایه اصلی فنی، مالی و 
فناوری اطلاعات در شرکت های بیمه است و 
امیدواریم با گســترش بیمه گری الکترونیکی 
بازی برد - برد را برای بیمه گر و بیمه گذار رقم 

بزنیم.
مدیرعامل بیمه آســیا  با اشاره به سطح یک 
توانگری مالی بیمه آســیا طي سالیان اخیر 
اظهارداشــت: ذخایر فنی بیمه هاي عمر بیمه 
آسیا در حال حاضر در شرایط بسیار مناسبی 
قرار دارد و امیدواریم بــا تقویت توان مالی 
افزایش  انســانی،  توسعه ســرمایه  فنی،  و 
از  الگویی  فرآیندها  بهبــود  و  رضایت مندی 
توسعه صنعت بیمه از طریق بیمه های زندگی 

را به ثبت برسانیم.
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